
ایلنا نوشت: نماینده رشت در مجلس با انتقاد 
از افزایش تعرفه های استفاده از اینترنت همراه 
گفت: در حالی که برای افزایش حقوق ها دولت 
مقاومت می کند ۳۰ درصد و بیشتر از ۳۰ درصد 

اینترنت را افزایش داده است
جلیل رحیمی جهان آبادی درباره گرانی اینترنت 
و تاثی��ر آن بر گرانی س��ایر خدمات ها و اقلام گفت: 
واقعی��ت امر این اس��ت که ما در ح��وزه گرانی ها به 
نظرم با یک درک نادرست از شرایط مواجه هستیم، 
یعن��ی بعض��ی از بخش های مدیریتی کش��ور درک 
درس��تی از این که تا چه میزان روی مردم فش��ار و 
بار اقتصادی زیاد اس��ت، ندارند. این نماینده مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به این که جامعه ما جامعه ای 
اس��ت که ام��روزه داری مش��اغل اینترنتی اس��ت و 
مردمش در امور روزمره شان با این فضا ارتباط بسیار 
دارند، عنوان کرد: مردم ب��ه خاطر روابط اجتماعی، 
اطلاع رس��انی و حوزه های کاری با اینترنت سروکار 
دارند و این فضا بخش��ی از زندگی مردم شده است. 
این که بیایند در این بخش یک افزایش ۳۰ درصدی 
بدون حس��اب و کتاب دهند و اپراتورها اقدام کنند 
و نظارتی نباش��د درست نیس��ت و این اتفاق ایجاد 
نارضایت��ی می کنند. وی خاطرنش��ان ک��رد: ایجاد 
نارضایتی آن هم در آستانه انتخاباتی که تاکید مقام 
معظم رهبری برگزاری یک انتخابات پرش��ور است، 

صحیح نیس��ت. همه ما وظیفه داریم دستور رهبری 
را اجرا و نیاز کشور را برطرف کنیم. وی یادآور شد: 
اگ��ر درحال حاضر یک انتخابات کم رمق در کش��ور 
برگزار ش��ود جدای از این که چه کسی و چه طیفی 
برنده انتخابات می ش��ود م��ا در فضای بین المللی به 
ش��دت تحت فشار قرار می گیریم و این را نشانه این 
می دانند نظام پشتوانه مردمی ندارد و بعد می توانند 
فش��ارها را در بخش تحریم ها و مس��ائل سیاسی و 
امنیت��ی علیه ما زیاد کنند، ما این نگرانی را داریم و 
وظیفه داریم در این بخش نگاه ملی تر و وس��یع تری 
به بحث به حضور مردم و مشارکت پررنگ مردم در 
انتخابات داش��ته باشیم. نماینده تربت جام، تایباد و 
باخرز تاکید کرد: چنین اقداماتی در این شرایط هم 
بدس��لیقگی است و هم نشان دهنده ضعف مدیریتی 
در بخش ه��ای تصمیم گیر اس��ت. حداقل توقع این 

اس��ت با مجل��س در زمینه هایی که آث��ار و تبعات 
اجتماعی دارد و روی زندگی مردم تاثیرگذار اس��ت، 
هماهنگی لازم انجام و از مجلس کس��ب اجازه شود.
وی یادآور ش��د: یکی از نکاتی که رهبری در س��ال 
جاری روی آن تاکید داشتند مهار تورم بود، هنگامی 
ک��ه قیمت ی��ک کالا و یا خدماتی که م��ردم با آن 
سروکار دارند را افزایش بی حساب و کتاب می دهند، 
به ص��ورت دومینو و زنجی��ره ای روی بقیه بخش ها 
اثرگذاری می کند. معتقدم این کار هم بر خلاف دستور 
و دیدگاه رهبری است و هم بر خلاف مصلحت کشور 
اس��ت چراکه در آستانه انتخابات هستیم حتی اگر در 
آستانه انتخابات هم نبودیم باید با مردم صادق باشیم، 
وظیفه ما کاهش درد و رنج و فشار بر مردم است، درک 
ما از مس��ئولیت این است حالا درک وزارت ارتباط و یا 
اپراتورهای مخابرات چیست من نمی دانم. این نماینده 
مجل��س درباره این که اپراتورها عنوان کرده اند افزایش 
قیمت ها را برای بالا بردن کیفیت  و توس��عه خودشان 
درخواست کرده اند، از سوی دیگر جامعه عنوان می کند 
وقتی خیلی از شبکه ها فیلتر است چه افزایش کیفیتی 
مطرح اس��ت؟، گفت: مردم الان یک هزینه سنگین را 
بابت فیلترش��کن می دهند. یک پول سنگین را بابت 
سرعت پایین می دهند و فکر می کنم رتبه ما در سرعت 
بالاتر از ۱۵۰ است، اینترنت ما کند و فیلتر شده است 

و در واقع فیلترنت است. 

نمایندگان مجلس شلورای اسلامی وزارت 
آموزش و پرورش را مکلف کردند ظرف شلش 
ماه نسلبت بلله بازنگری در مجوزهلای کلیه 
مدارس و مراکز آموزشی و پرورشی غیر دولتی 

موجود اقدام کند.
ب��ه گ��زارش ایس��نا، نمایندگان مجلس ش��ورای 
اس��لامی در جلس��ه علنی امروز و در ادامه بررس��ی 
جزیی��ات گزارش کمیس��یون آم��وزش و تحقیقات 
درباره طرح اصلاح موادی از قانون تاس��یس و اداره 
مدارس و مراکز آموزشی و پرورشی غیردولتی، ماده 

۶ این طرح را به تصویب رساندند.
بر اس��اس ماده ۶ این طرح، یک تبصره به عنوان 

تبصره )٤( به شرح زیر به قانون الحاق می گردد:
وزیر آموزش و پرورش، اعضای ش��ورای س��تادی، 
اس��تانی و شهرس��تانی وزارت آم��وزش و پرورش، 
اعضای ش��ورای راهبردی و مرکزی مدارس و مراکز 
آموزش��ی و پرورش��ی غیردولت��ی، اعضای ش��ورای 

نظارت استان، شهرستان و منطقه و مراکز آموزشی 
و پرورش��ی غیردولتی به استثنای اعضای بدون حق 
رأی در ش��ورای نظارت مرکزی استان و شهرستان 
و منطق��ه، مدی��ران کل س��تادی وزارت آموزش و 
پرورش و کارکنان س��تادی، اس��تانی، شهرس��تانی 
و منطقه ای س��ازمان م��دارس و مراکز غیردولتی و 
توسعه مشارکت های مردمی در زمان تصدی پست 
در محدوده جغرافیایی تحت مدیریت، مسئولیت یا 

نظارت خود و همچنین بستگان درجه یک آنان نمی 
توانند موسسه مدرس��ه یا مرکز آموزشی و پرورشی 

غیردولتی موضوع ماده ۲ این قانون باشند.
وزارت آموزش و پرورش مکلف اس��ت ظرف شش 
ماه پس از لازم الاجرا ش��دن این قانون نس��بت ب�ه 
بازنگری در مجوزهای کلیه مدارس و مراکز آموزشی 
و پرورشی غیر دولتی موجود اقدام نموده و در صورت 
لزوم مجوزهای آنان را مطابق حکم این ماده اصلاح 
یا ابطال نماید. موسسان متخلف از این حکم به واریز 
معادل ش��هریه دریافتی حاصل از فعالیت مدارس یا 
مراک��ز مزبور به حس��اب درآمد عموم��ی نزد خزانه 
داری کل کش��ور و حسب مورد متناسب با وضعیت 
شغلی شان به مجازات یک تا سه سال انفصال موقت 
از خدمات دولتی و عمومی محکوم می شوند. اعطای 
مجوز از سوی وزارت آموزش و پرورش بدون رعایت 
ضوابط مذکور در این بند در حکم تصرف غیرقانونی 

در اموال دولتی و عمومی است.

وزارت  مجللس  املور  و  حقوقلی  معلاون 
دادگسلتری گفت: با توجه به مشکات موجود 
در مدیریت کمپ های تلرک اعتیاد، در لایحه 
اصاح قانون مبارزه با مواد مخدر، ستاد مبارزه 
با مواد مخدر به عنوان متولی مدیریت کمپ ها 

در نظر گرفته شده است.
به گزارش ایس��نا، علی فرهادی در جلس��ه علنی 
امروز مجلس، ضمن تش��ریح درخواست دولت برای 
بررسی دوفوریتی لایحه اصلاح قانون مبارزه با مواد 
مخدر، بیان کرد: افرادی که مبتلا به اعتیاد هستند 
علاوه بر مخدوش کردن چهره جامعه س��بب نگرانی 
مردم نیز می شوند، به همین دلیل ما در این لایحه 
به دنبال س��ر و س��امان دادن و ارائه خدمت به این 

افراد هستیم.
وی در ادام��ه اظهار کرد: س��ر و س��امان دادن به 
وضعیت معتادان اع��م از افراد داوطلب برای ترک و 

کمک به معتادانی که تمایل به ترک ندارند از جمله 
اولویت های این لایحه به شمار می  رود. همچنین به 
اف��راد مراجعه کننده ۲ ماه ب��رای ترک فرصت داده 
می ش��ود که این فرصت تا ۲ ماه دیگر قابل تمدید 

است.
معاون حقوقی و امور مجلس وزارت دادگس��تری 
در ادام��ه تصری��ح کرد: همچنی��ن در این لایحه به 
این موضوع که کمپ ها توس��ط چه افرادی اداره می 

ش��ود پرداخته شده اس��ت چرا که عموم افرادی که 
ای��ن کمپ ها را مدیریت می کنند زمانی خود مبتلا 
بوده ان��د و به دلیل س��لامت، مدیریت کمپ ها را به 
عه��ده گرفته اند اما مس��یری قابل قبول برای ترک 
معتادان به کار نمی گیرند و از روش های خودش��ان 

برای ترک استفاده می کنند.
وی در ادامه تاکید کرد: در این لایحه ستاد مبارزه 
با مواد مخدر به عنوان متولی مدیریت کمپ ها در نظر 
گرفته شده است که باید نسبت به ارائه برنامه درمانی 
اقدام کند. ضمن آنکه مشکلات بسیاری در این کمپ ها 
وجود دارد و نمونه تلخ آن س��وختن ۳۶ نفر انسان بی 
گناه طی چند ماه گذش��ته در کمپ لنگرود است. اگر 
فوریت این لایحه به تصویب نمایندگان مجلس  برسد 
می توان هرچه سریع تر مشکلات را به حداقل رساند. 
در نهایت نمایندگان با بررسی این لایحه به صورت یک 

فوریتی موافقت کردند.

یکی از نمایندگان مجلس شلورای اسامی با 
انتقاد از خلف وعده خودروسلازان در تحویل 
به موقلع خودروهای ثبت نامی گفلت: اگر در 
واردات کاری انجام نمی شلود حداقل موضوع 
نظلارت و بله صابه کشلیدن دو خودروسلاز 

داخلی به صورت ویژه پیگیری شود.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام محمدتقی نقدعلی 
در جلس��ه علنی امروز یکشنبه مجلس در تذکری با 
اش��اره به راه اندازی سامانه شفافیت آرا گفت: انصافاً 
این حرک��ت که به صورت داوطلبان��ه بود و یکی از 
پیگیری کنندگان آن ش��خص رئیس مجلس بود به 
مرحله خوبی رس��یده و اکثری��ت نمایندگان به آن 
پیوسته اند. فقط یک تذکر لازم است و آن هم اینکه 
قرار بود تمام آراء ما ش��فاف باشد ولی بعضاً برخی از 
آراء به شکل ش��فاف منعکس نمی شود و لازم است 

این موضوع اصلاح شود. حتی آرای مربوط به بودجه 
نیز می تواند به صورت ش��فاف در معرض عموم قرار 

گیرد.
نماینده مردم خمینی ش��هر در مجلس ش��ورای 
اسلامی همچنین با اشاره به وضعیت ثبت نام خودرو 

از س��وی ش��رکت های خودروس��ازی  گفت: در این 
زمینه ما قان��ون واردات خودرو را مصوب کردیم اما 
ب��ا بهانه و توجیه کمب��ود ارز و افزایش قیمت آن از 
واردات خودرو جلوگیری می ش��ود که در این زمینه 

آیین نامه مربوطه نیز مشخص شده است.
نقدعلی افزود: در سامانه ایران خودرو و سایپا موعد 
تحویل خودرو زمستان ۱٤۰۲ قید شده ولی وقتی به 
سایت مراجعه می شود تاریخ دیگری قید شده است 
یا در زمینه قیمت خودرو در مواردی برخلاف قیمت 
اعلامی چیز دیگری اعلام ش��ده است؛ در این زمینه 
تقاضا دارم که رئیس مجلس نس��بت به این موضوع 
دس��تور ویژه دهند تا تابوی انحصار شکسته شود و 
اگر در واردات کاری انجام نمی ش��ود حداقل موضوع 
نظارت و به صلابه کش��یدن دو خودروساز داخلی به 

صورت ویژه پیگیری شود.

 تکلیف مجلس به وزارت آموزش و پرورش برای بازنگری اینترنت را ۳۰ درصد گران کردند اما افزایش حقوق ها ۱۸ درصد است
در مجوز مدارس و مراکز غیر دولتی

معاون حقوقی و امور مجلس وزیر دادگستری:

ستاد مبارزه با مواد مخدر به عنوان متولی مدیریت کمپ ها در نظر گرفته خواهد شد

نقدعلی: به صُلابه کشیدن دو خودروساز داخلی به صورت ویژه پیگیری شود
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اهمیت مدیریت اقتصاد در کشورهای جهان به مناسبت
آغاز سال ۲۰۲۴ میلادی از نگاه "عصرآزادی"

 اقتصاد ۲۰۲۴؛
 تلخ یا شیرین؟!

خمز: 

باید به خاطر فوتبالی که بازی 
کردیم خوشحال باشیم

6

8

 بیشترین عکس های مستند
پربازدید مشروطه در ایران مربوط 

 به ستارخان، باقرخان
و دار زدن ثقه الاسلام است

 مطالعات جامع رودخانه ارس 
در آذربایجان شرقی انجام می شود

3
 هدفگذاری توسعه ۷۰۰ کیلومتری

فیبر نوری تبریز

3

3

 رئیس سازمان جهادکشاورزی 
آذربایجان شرقی از نامحدود 
بودن میزان تولید در حوزه 

کشاورزی خبر داد؛

افزایش تولید مستقیماً 
 منجر به تنظیم بازار 

می شود

پایان شیرین تراکتور 
در نیم فصل

حمایت از واحدهای 
اشتغال زا برای جوانان 

هدف بانک توسعه 
تعاون است

6

۷

تذکر یکی از نمایندگان مجلس درباره وضعیت 
پرستاران

نماینده صومعه سلرا در مجلس شورای 
اسلامی خواستار اقدام وزارت بهداشت و 
درمان درباره بررسلی وضعیت پرستاران 

سراسر کشور شد.
به گ��زارش ایس��نا، س��یدکاظم دلخوش در 
جلسه علنی امروز یکشنبه مجلس در تذکری با 
بیان اینکه »محاسبه حقوق، مزایا و سختی کار 
پرس��تاران با نواقص زیادی انجام شده است«، 
اظه��ار کرد: نه تنه��ا مطالبات باقی مانده این افراد از س��ال قب��ل به طور کامل 
پرداخت نشده بلکه با محاسبات غیر کارشناسی و غیر اصولی نارضایتی زیادی در 
بین پرس��تاران ایجاد و حق بسیاری ضایع ش��ده است. وی تاکید کرد: از آنجایی 
که همه نس��بت به وضعیت پرستاران اهتمام دارند، وزارت بهداشت و درمان باید 
نسبت به حقوق حقه پرستاران عزیز در سراسر کشور به ویژه عزیزان مان در بخش 

اورژانس بررسی ویژه ای انجام دهد.

شریعتی: نرخ سوخت کارخانجات تولید آجر 
به قیمت قبل باز گردد

نماینده مردم بهشلهر در مجلس شورای 
اسلامی تاکیلد کرد: طلی یک ملاه اخیر 
افزایش نرخ سلوخت کارخانجلات موجب 
افزایش و گرانی قیمت تمام شده آجر شده و 
درخواست داریم نرخ سوخت کارخانجات و 

کوره پزخانه ها به نرخ سابق بازگردد.
به گزارش ایسنا، غلامرضا شریعتی در تذکری 
شفاهی در جریان جلس��ه علنی امروز مجلس 

خطاب به وزیر نفت، بیان کرد: طی یک ماه اخیر افزایش نرخ سوخت کارخانجات 
موجب افزایش و گرانی قیمت تمام ش��ده آجر ش��ده است. با توجه به سفارشات 
مق��ام معظم رهبری مبنی بر حمایت از تولید نبای��د موجبات نگرانی کارکنان و 
کارگ��ران این بخش را ایجاد کرد. درخواس��ت داریم نرخ س��وخت کارخانجات و 

کوره پزخانه ها به نرخ سابق بازگردد. 

عصرآزادی/ سرویس ورزشی: سرمربی تراکتور گفت: غیر از نتیجه 
ب�ه خاطر فوتبالی که ارائه کردیم باید همه خوش�حال باش�یم و با 

رضایت به تعطیلات برویم...
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ایسنا نوش�ت: رئیس مجلس شورای اسلامی 
گفت: یکی از مهم ترین مظاهر اتحاد و مشارکت 
ملی، شرکت در انتخابات می باشد و اولویت اول 
ب�رای همه فع�الان و جریان های سیاس�ی باید 

افزایش مشارکت مردم در انتخابات باشد.
محمدباق��ر قالیب��اف در آغاز جلس��ه علن��ی امروز 
مجلس ش��ورای اس��امی و در نطق پیش از دستور 
خود بیان کرد: فرارس��یدن سالروز حماسه باشکوه ۹ 
دی را گرام��ی می دارم، در این روز بار دیگر ش��اهد 
بودی��م که حضور م��ردم در صحنه ب��ر طراحی های 
دشمن غلبه کرده و اتحاد و همدلی مردم، کشور را از 

مشکات و سختی ها و فتنه ها نجات می دهد.
وی ادام��ه داد: اتحاد و بصیرت مردم در ۹ دی ماه 
نش��ان داد که مردم چگونه با بصیرت و آگاهی عمیق 
اجازه برهم زدن آرامش کشور را به دشمنان ندادند و 

مشارکت مردم همواره گره گشا بوده است.
ش��ورای نگهبان؛ منطقه ممنوعه زنان /پای زنان به 

مجلس خبرگان باز می شود؟
رئیس مجل��س گفت: یک��ی از مهم تری��ن مظاهر 
اتحاد و مشارکت ملی ش��رکت در انتخابات می باشد 
که اس��اس نظام جمهوری اسامی ایران بر آن است. 
رهبر انقاب ب��ه همین دلیل بر برگ��زاری انتخابات 
باش��کوه تاکید داش��تند و هر کس��ی که امنیت را بر 
ناامن��ی، ثبات را بر هرج و مرج و آرامش را بر ناآرامی 
ترجیح می دهد باید در راه افزایش مشارکت مردم در 

انتخاب��ات تاش کند. اولویت اول برای همه فعالان و 
جریان های سیاس��ی باید افزایش مشارکت مردم در 

انتخابات باشد.
رئیس مجلس شورای اسامی در ادامه تصریح کرد: 
تصوی��ب قانون دقیق برای مقابله با س��وء رفتار علیه 
بانوان مطالبه ای اس��ت که رهبر انقاب قریب به سه 

دهه گذش��ته بر روی آن تاکید داش��تند. با توجه به 
تاکید رهبر معظم انقاب در دیدار با اقش��ار مختلف 
بان��وان بر لزوم تصوی��ب قوانین س��خت برای حفظ 
امنی��ت و آرام��ش زنان در محیط خان��واده و جامعه 
و پیش��برد قانونی که اکنون در دست بررسی مجلس 
است مجلس ش��ورای اسامی خود را مکلف می داند 

تا با س��رعت فرآیند تصویب جزییات این لایحه را به 
اتمام برساند.

وی در ادامه تاکید کرد: تامین امنیت زنان در برابر 
هرگونه رفتار نادرست و آسیب زا و هرگونه بی حرمتی 
در محی��ط خانه، کار و جامعه هدف اصلی این لایحه 
اس��ت و تصوی��ب آن گام بلندی در راس��تای تامین 
کرام��ت زنان و م��ادران ایرانی و افزای��ش رضایت و 

آرامش آنها خواهد بود.
قالیباف اضافه کرد: لازم اس��ت ب��ه یک نکته مهم 
درب��اره آخری��ن وضعی��ت جنگ غ��زه اش��اره کنم. 
صهیونیس��ت ها در ای��ن مدت هرچه بیش��تر جنایت 
کرده اند به شکس��ت نزدیک تر ش��دند همان طور که 
رهب��ر دلیر مقاومت فلس��طین اعام کرد هیچ نوع از 
آتش بس موقت دیگر قابل پذیرش نیس��ت و جنگ 
تنها زمانی می تواند پایان پیدا کند که تجاوز به طور 
دائم متوقف ش��ده و تمام اس��رای فلسطینی در ازای 

اسرای صهیونیستی آزاد شوند.
رئیس مجلس ش��ورای اسامی در پایان بیان کرد: 
ش��هادت ب��رادر مجاهد و مومن ش��هید س��ید رضی 
موس��وی را ب��ه رهبر معظ��م انقاب و عم��وم مردم 
ای��ران و خصوص��ا خان��واده فداکار ایش��ان تبریک و 
تس��لیت می گوی��م و تاکید می کن��م هرگونه تعرض 
ب��ه فرماندهان و زیرس��اخت های فیزیک��ی مقاومت 
برای آمریکا و صهیونیس��ت ها پر هزینه خواهد بود و 

هزینه های هنگفت در پی خواهد داشت.

واکنش قالیباف به مطالبه مهم رهبر انقلاب درباره زنان

  اقتصاد اول
از ق��رار معل��وم و آنگونه که مجله اکونومیس��ت 
پی��ش بینی کرده بود تقریباً همه انتظار یک رکود 
جهانی در س��ال 2۰2۳ را داشتند زیرا بانک  های 
مرک��زی جهان نرخ به��ره را ب��رای کاهش تورم، 
افزایش دادند اما ظاهراً این نظر جمعی اشتباه بود؛ 
تولید ناخالص داخلی جهانی احتمالاً س��ه درصد 
رش��د کرده، بازار کار مقاومت کرده و تورم در راه 

است و بازارهای سهام 2۰ درصد رشد یافته  اند.
مقابل��ه ب��ا افزایش قیمت ها چالش اصلی س��ال 
2۰2۳ ب��ود؛ اولی��ن معیار به تورم هس��ته  ای می  
پردازد که اج��زای بی  ثباتی مانن��د انرژی و مواد 
غذای��ی را حذف می  کند و ش��اخص خوبی برای 
فش��ار تورمی اساسی اس��ت. ژاپن و کره جنوبی، 
ترم��ز قیمت  ها را کش��یده  اند، در س��وئیس هم 
قیمت  های هس��ته ای، س��الانه فق��ط ۱.۳ درصد 
افزای��ش یافته اس��ت و در مقابل، در س��ایر نقاط 
اروپا، بسیاری از کشورها هنوز با فشار جدی روبرو 
هستند؛ در مجارستان، تورم هسته  ای سالانه ۱۱ 
درصد اس��ت و فناند نیز، که به ش��دت به منابع 
انرژی روسیه وابسته است، با مشکل مواجه است.

در اکثر کش��ورها، تورم کمتر ریش��ه  دار ش��ده 
اس��ت، ش��اخصی که با وس��عت تورم اندازه گیری 
می  ش��ود، این معیار س��هم اقام در س��بد قیمت 
مصرف کننده را محاسبه می  کند که در آن قیمت  
ه��ا س��الانه بی��ش از دو درصد افزای��ش می یابد، 
بانک های مرکزی در کش��ورهایی از جمله ش��یلی 
و کره جنوبی در س��ال 2۰22 زودتر از بس��یاری 
همتایان خود در سراسر جهان ثروتمند، نرخ  های 
بهره را به ش��دت افزایش دادند و به نظر می رسد 
اکنون از مزایای آن بهره می  برند به طوری که در 
کره جنوبی وسعت تورم از ۷۳ درصد به ۶۰ درصد 
کاهش یافته و بانک های مرک��زی آمریکا و کانادا 
که در آنها وسعت تورم به شدت کاهش یافته نیز، 
سزاوار توجه هستند. با این حال در جاهای دیگر، 
نبرد با تورم، به پیروزی حتی نزدیک هم نیس��ت، 
اس��ترالیا را در نظر بگیرید؛ تورم کاماً ریش��ه  دار 
است و قیمت حدود ۹۰ درصد از اقام موجود در 
س��بد خرید افراد عادی، سالانه بیش از دو درصد 
افزایش می یابد و خبر بدتر این اس��ت که وس��عت 
تورم نیز کاهش نمی یابد و البته فرانس��ه و آلمان 
هم دچار مش��کل هس��تند و به نظر می رس��د در 
اسپانیا، تورم با گذشت زمان بیشتر هم می  شود.

  اقتصاد دوم
یک کارشناس ارتباط با مراکز علمی و پژوهشی 
خارجی با اش��اره به اینکه یکی از مهمترین معیار 
ه��ای ارزیابی و تعیی��ن کیفیت نظام توس��عه در 

کشورها، جایگاه وضعیت رتبه شاخص های توسعه 
در سطح بین المللی است گفت: این شاخص ها با 
عناوین متعدد توس��ط مراجع علمی و بین المللی 
با رویکرد های متفاوت هر س��ال مورد بررس��ی و 
منتشر می ش��ود، جایگاه این ش��اخص ها از این 

منظر اهمی��ت دارد که رتبه و جایگاه هر کش��ور 
م��ورد توج��ه سیاس��تگذاران، فع��الان اقتصادی، 
س��رمایه گذاران در س��طح تعامات بی��ن المللی 
ب��رای تصمیم گیری و میزان انگیزه حضور آنها در 

فعالیت های اقتصادی و اجتماعی است.

علی حس��ین پور ش��اخص تاب آوری جهانی را 
یکی از این نوع ش��اخص ها دانس��ت ک��ه ابعاد و 
پایه اصلی آن در سه محور شامل اقتصاد، کیفیت 
ریسک و زنجیره تامین مورد بررسی قرار می گیرد 
افزود: جایگاه رتب��ه و امتیاز ایران با فاصله زیاد از 

ظرفی��ت ه��ا و انتظارات قرار دارد ام��ا در گزارش 
2۰2۳ نس��بت به س��ال گذش��ته س��ه رتبه و در 
مقایس��ه با دو س��ال قبل 2۰ رتبه علیرغم شرایط 
تحریم��ی ارتقاء یافته اس��ت که این ش��اخص به 
مولفه هایی مانند بهره وری، ریس��ک و مخاطرات، 
وابستگی اقتصاد کشور ها به نفت، فساد، حکمرانی 
ش��رکتی، کیفیت زیرس��اخت ها، کیفیت ش��بکه 

توزیع و رنجیره تامین تمرکز دارد.
وی اضاف��ه کرد: رویکرد برنامه های توس��عه به 
ویژه محورهای کلیدی در برنامه هفتم توس��عه به 
نوعی همراس��تا با مولفه های این شاخص و بهبود 
دیگر ش��اخص های توس��عه اس��ت که در صورت 
اج��رای برنامه ه��ای صحیح و مدیری��ت عملکرد 
حوزه های متولی در کشور بر اساس اهداف تعیین 
ش��ده، می توان رتبه این شاخص و سایر شاخص 

های مطرح در سطح بین المللی را بهبود داد.
حس��ین پور تاکید کرد: برای موفقیت در اجرای 
برنامه ها و تحقق اه��داف آن، همواره بر طراحی، 
اس��تقرار و پیاده س��ازی نظام مدیری��ت عملکرد 
دستگاه های اجرایی با پیوند نظام بودجه ریزی به 

نظام برنامه ریزی در سازمان برنامه و بودجه کشور 
بر پایه مبانی علمی و چارچوب مشخص تاکید می 
ش��ود، در صورت عدم رفع این خاء شاهد انحراف 
مجدد در برنامه ها و تکرار نتایج گذش��ته خواهیم 
ب��ود که در این ش��رایط موفقیت در تحقق اهداف 

برنامه ها به طور منطقی دور از انتظار است.
  اقتصاد آخر

اقتصاددان��ان جهان در ایام کریس��مس س��ال 
2۰2۳ می��ادی ب��ه ش��کل غیرمعم��ول نظرات 
بدبینانه درباره سالی که گذشت داشتند به طوری 
که نظرس��نجی انجام  ش��ده از اقتصاددانان در سه  
ماه��ه چه��ارم 2۰22 نش��ان داد که آنه��ا انتظار 
داش��تند رش��د اقتصادی آمریکا در سال 2۰2۳ از 
نظر بدترین عملکرد در بیش از نیم قرن گذش��ته، 

در رتبه چهارم قرار گیرد.
حتی اکونومیست نیز در آن زمان آینده اقتصادی 
آمریکا را تاریک می دید اما اکنون اقتصاددانان باید 
بپذیرند که پیش  بینی  های آنها اش��تباه و بیش از 
ح��د منفی بوده و به ش��رایط کنونی با دید مثبت  
تری بنگرند زیرا رش��د اقتصادی آمریکا در س��ال 
2۰2۳ احتم��الاً بیش از ۳ درصد ب��وده که بالاتر 
از حد معمول و آمارهای س��ال 2۰۰۵ اس��ت که 

اقتصاد به شکل قابل توجهی رونق داشت.
از س��ال پر فراز و نش��یب اقتصادانان چه درس  
هایی می توان گرفت؟ و آن یک درس که، با وجود 
داش��تن ویژگی  های روش��نفکرانه،  آنها هم مانند 
س��ایر افراد جامعه مرتکب خطا می  شوند و درس 
دیگر این اس��ت که بی��زاری از نظریه اقتصادی به 
نفع واقع  گراییِ فرض��ی از مطالعات تجربی، بیش 
از حد بوده است که شاید نیاز باشد که در موضوع 
ترجی��ح مطالعات تجربی ب��ر نظریه های اقتصادی 
تجدیدنظر شود. با این حال، مدل های پیش  بینی 
منطق��ی که امکان کاهش س��ریع تورم در س��ال 
2۰2۳ را بدون رکود اقتصادی محتمل می دانست، 
در پیش  بینی کسانی که صرفاً بر مطالعات تجربی 

متکی بودند، نادیده گرفته شد.
بدین ترتیب، اقتصاددان��ان باید علیرغم چالش  
هایی که تحقیقاتش��ان با آن مواجه اس��ت، چشم  
انداز مثبت خود را حفظ کنند؛ تحقیقی که اخیراً 
مورد س��وال ق��رار گرفت به یک دی��دگاه بدبینانه 
از س��رمایه  داری مدرن کمک ک��رد، با این حال، 
تحولات مثبت��ی مانند اجتن��اب از رکود، کاهش 
نابرابری و کاهش ناامیدی، همگی خبرهای خوبی 
هس��تند و شاید رشته اقتصاد - که اغلب به عنوان 
علم ناامیدکننده ش��ناخته می شود - باید کمی از 
دیدگاه یاد شده فاصله بگیرد و بتواند قبل از وقوع 

ماجرا تمام ابعاد قضیه را آنالیز نماید.

 اقتصاد ۲۰۲۴؛
تلخ یا شیرین؟!

اهمیت مدیریت اقتصاد در کشورهای جهان به 
مناسبت آغاز سال ۲۰۲۴ میلادی از نگاه "عصرآزادی"

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

س�ال ۲۰۲۳ پر از فراز و نش�یب های فراوان در س�طح جهان بود؛ از جنگ و نزاع گرفته تا 
گرسنگی و آواره شدن مردمان بسیاری از کشورها که در اوضاع وخیم اقتصادی نتوانستند 
چاره ای برای حل مش�کلات ش�هروندان خود بیابند و به ناچار، سال ۲۰۲۴ را آغاز کردند تا 

شاید این سال، سال تحقق وعده های اقتصادی سران کشورهایشان شود.
فوربز ایندیا - که ورژن هندی یک ش�رکت رس�انه ای بین الملل�ی تحت عنوان نتورک ۱۸ 
است - در جدیدترین گزارش خود به بررسی ۱۰ اقتصاد برتر جهان در سال ۲۰۲۳ پرداخته 
که بر اساس آن، ایالات متحده آمریکا همچنان جایگاه خود را به  عنوان اقتصاد برتر جهان 

حفظ کرده و کش�ورهای چین، ژاپن، آلمان، هندوس�تان، بریتانیا، فرانس�ه، ایتالیا، کانادا و 
برزیل در رده های بعدی جای گرفته اند. در حقیقت و به تش�خیص این پایگاه بین المللی، 
آمریکا از دهه ۱۹۶۰ تاکنون توانس�ته بر بام اقتصادی جهان بایس�تد، در طول این س�ال ها 
اقتصاد این کش�ور تنوع و گوناگونی خود را به رخ دیگر کشورهای جهان کشیده، به طوری  
که بخش های مختلف تولیدی، خدماتی، مالی و تکنولوژی در کنار یکدیگر به  عنوان پیشران 
اقتصادی این کشور عمل کرده  اند و به دور از دسته بندی های سیاسی، نوع اقتصاد آن باید 

مدنظر کشورهای جهان سوم قرار گیرد...

یک کارشناس 
اقتصادی می گوید 
برای موفقیت در 

اجرای برنامه هفتم 
اگر نظام بودجه 

ریزی با نظام برنامه 
ریزی پیوند داده 

نشود طعم اقتصاد 
 همچنان تلخ
 خواهد ماند

پاک فطرت: 

باید برای بارور کردن ابرها برنامه داشته باشیم
نماینده شلیراز در مجلس شورای اسامی 
گفت: متاسلفانه به دلیل کم شلدن بارش ها 
کشت و کشلاورزی در حال نابودی است لذا 
باید بلرای بارور کلردن ابرها برنامه داشلته 

باشیم.
به گزارش ایس��نا، علیرضا پاک فطرت در جلسه 
علنی امروز در تذکری ب��ا انتقاد از افزایش قیمت 
برق و آب واحدهای صنفی و مطب پزشکان گفت: 
از طرف دیگر قیمت داروهای خاص و س��رطانی زیاد ش��ده است.نماینده شیراز در مجلس 
شورای اسلامی در تذکر دیگری بیان کرد: متاسفانه به دلیل کم شدن بارش ها کشت در 
حال نابودی اس��ت به خصوص در اس��تان فارس که به استان کشاورزی معروف است پس 

باید برای بارور کردن ابرها برنامه داشته باشیم.
وی در پایان گفت: تولیدکنندگان داخلی خودرو دوباره قیمت ها را زیاد کردند که این به 

معنای بی ارزش شدن پول ملی و گران شدن مسکن و تمام اقلام ضروری دیگر است.

دهمرده: 

اجرای رتبه بندی معلمان نیازمند توجه است
نماینده مردم زابل در مجلس ش��ورای اسلامی 
تاکی��د کرد: مش��کلاتی همچون حقاب��ه هیرمند، 
آب ژرف، خری��د خدمات نهضتی ه��ا، مهرآفرین، 
مشکلات دانش��گاه فرهنگیان و اجرای رتبه بندی 

معلمان نیازمند توجه است.
به گزارش ایسنا، حبیب الله دهمرده در تذکری 
شفاهی در جریان جلسه علنی امروز مجلس، بیان 
کرد: مس��ئولان باید به وضع اس��فبار سیس��تان و 
بلوچستان رس��یدگی کنند؛ چرا که باید در تاریخ 
جوابگو باش��ند. مش��کلاتی همچون حقاب��ه هیرمند، آب ژرف، خری��د خدمات نهضتی ها، 

مهرآفرین، مشکلات دانشگاه فرهنگیان، اجرای رتبه بندی معلمان نیازمند توجه است. 
وی در ادامه اظهار کرد: رفع مشکلات کنتورهای خراب شده، ناظران کشاورزی، معافیت های 
مالیاتی، س��وخت خودروهای سیس��تان، توزیع آرد و سوخت طبق وعده رئیس جمهور، وضع 
اسفبار پزشکان زابل، گازرسانی و علمک گذاری و توزیع طرح رزاق، وضعیت نامناسب معیشتی 
و بیکاری مردم از جمله مش��کلات و دغدغه مهم منطقه سیس��تان است که باید مورد توجه 
قرار گیرد.  نماینده مردم زابل در مجلس ش��ورای اس��لامی تصریح کرد: از همه مس��ئولان و 

خدمتگزاران تشکر کرده و به عناصری که غیر مسئولانه برخورد می کنند تذکر می دهم. 

توسلی: سازمان محیط زیست به وظایف قانونی اش 
درباره آلودگی هوا عمل کند

یک عضو مجمع نمایندگان اسلتان همدان 
خواستار ورود جدی سلازمان محیط زیست 
به وضعیت آلودگی هوای کشلور به خصوص 

در استان همدان شد.
به گزارش ایسنا، فتح الله توسلی در جلسه علنی 
امروز در تذکری گفت: مازوت س��وزی در نیروگاه 
شهید مفتح همدان باعث افزایش آلایندگی شده 
است باید سازمان محیط زیست به وظایف قانونی 
اش برای مقابله با آلودگی هوا و عدم اجرای قانون 
توس��ط وزارت نفت در رون��د افزایش تولید گاز عمل کن��د. وی در تذکر دیگری وضعیت 
کارکنان و بازنشس��تگان ش��رکت مخابرات را نگران کننده خواند و از دولت خواستار ورود 
جدی شد. توسلی همچنین گفت دولت نسبت به وضعیت حقوق و مزایای بهورزانی که در 

روستاها خدمت می کنند توجه ویژه کند.

خبر

نمایندگان مجلس شورای اسلامی ایرادات شورای نگهبان 
در لایحله سلاماندهی و نظلارت بر تجارت ملرزی )کولبری و 

ملوانی( و ایجاد اشتغال پایدار مرزنشینان را رفع کردند.
به گزارش ایس��نا، نمایندگان مجلس در جلسه علنی امروز ایرادات 
شورای نگهبان در لایحه ساماندهی و نظارت بر تجارت مرزی )کولبری 
و ملوانی( و ایجاد اشتغال پایدار مرزنشینان را رفع و تصویب کردند.

بر این اساس، ماده )۱( به شرح زیر اصلاح می شود:
م��اده ۱- ب��ه منظور رونق اقتصاد مناطق مرزی، ایجاد ش��فافیت و 
رصدپذیر نمودن واردات، توزیع و عرضه کالاهای مبادله مرزنش��ینی، 
تقویت معیشت مرزنشینان و کاهش مبادلات غیررسمی در مرزهای 
زمین��ی و آب��ی، واردات کالا از طریق رویه ه��ای ملوانی)ته لنجی( و 
کولب��ری منطبق ب��ا تعاریف زیر، ب��ه مدت پنج س��ال از زمان ابلاغ 
آیین نامه های موضوع ماده)۶( این قانون مطابق با ترتیبات این قانون 
مج��از و پس از اتمام مدت مذکور واردات کالا، تابع قوانین و مقررات 

کشور می باشد.
الف( رویه ملوانی)ته لنجی(: واردات کالا از طریق شناورهای سنتی 
و فلزی، با س��اختار لنج و با ظرفی��ت ناخالص کمتر از )۵۰۰( تن در 
بنادر جنوبی کشور که قوانین و مقررات واردات در آن رعایت نمیشود 

و صرفاً بر اساس ترتیبات این قانون مجاز به واردات کالا می باشد.
تبص��ره- ورود کالای همراه ملوانان، خدمه و کارکنان ش��ناورهای 
مذکور)موض��وع قان��ون س��اماندهی مب��ادلات مرزی مص��وب ۰۶/ 
۰۷/ ۱۳۸٤( س��الانه ت��ا س��قف ۱۲۰۰ ی��ورو ارزش کالا ب��رای هر 
مشمول)حداکثر ۵۰۰ یورو ارزش کالا در هر سفر( با رعایت مقررات 

و قوانین مربوطه، مجاز است.
ب( رویه کولبری:

واردات کالا از طریق معابر و مرزهای زمینی کشور که کالا در معبر 

مرزی توسط مرزنشینان حمل شده و قوانین و مقررات واردات در آن 
رعایت نمی شود و صرفا بر اساس ترتیبات این قانون مجاز به واردات 

کالا می باشد.
م��اده ۲- به منظور هدایت تدریجی مبادلات موضوع این قانون در 
مرزها به چهارچوب تجارت رسمی، کالاهای وارداتی از طریق میزان 
ع��وارض و مالیات بر ۵۰ درصد مبادلات موضوع این قانون در مرحله 
ترخیص کالا صرفا مش��مول پرداخت ۵۰ درصد ارزش افزوده تعیین 
ش��ده برای رویه ورود قطعی کالا هس��تند و در سال اول اجرای این 

قانون از سایر عوارض و مالیاتها معاف می باشند.
در مرحله فروش کالا توس��ط مش��مولین این قان��ون، مابه التفاوت 
مالی��ات و عوارض فروش ب��ا مالیات و عوارض خری��د موضوع قانون 
مالی��ات بر ارزش افزوده، به عن��وان اعتبار مالیاتی ارزش افزوده برای 
ایشان لحاظ می شود، لکن مابقی زنجیره تبادل کالا در کشور موظف 

به پرداخت کامل آن می باشند.
تبص��ره ۱- اعمال پلکانی حقوق گمرکی و س��ایر ع��وارض قانونی از 
س��ال دوم اجرای این قانون س��الانه به می��زان ۲۰ درصد مقرر در رویه 
تجاری و اعمال معافیت کامل یا پلکانی سود بازرگانی توسط دولت برای 
کالاه��ای وارداتی موضوع این ماده به گونه ای که مزیت واردات موضوع 
این قانون نسبت به رویه واردات رسمی لحاظ گردد، مطابق آیین نامه یا 
دستورالعملها و ش��اخصهایی که در چهارچوب قانون به تصویب هیئت 

وزیران می رسد، در طول اجرای این قانون مجاز است.
ماده )٤( نیز به به شرح زیر اصلاح شد.

ماده ٤- به منظ��ور راهبری، نظارت و هماهنگی اجرای این قانون، 
کارگروهی با مس��ئولیت وزیر صنعت، مع��دن و تجارت و با عضویت 
نماین��ده ویژه رئیس جمه��ور در مبارزه با قاچ��اق کالا و ارز، وزرای 
کش��ور، اطلاعات، امور اقتصادی و دارایی، راه و شهرس��ازی و رییس 

س��ازمان برنامه و بودجه کش��ور یا نماینده تام الاختیار وزرا و روسای 
فوق الذکر با شرح وظایف ذیل تشکیل می گردد.

همچنین نماینده س��ازمان اطلاعات سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
و فرماندهی انتظامی جمهوری اس��لامی ایران و دو نفر از نمایندگان 
مجلس ش��ورای اسلامی به انتخاب کمیس��یون اقتصادی مجلس، به 
عنوان ناظر و بدون حق رأی در این کارگروه عضویت خواهند داشت. 
نماینده سایر دس��تگاههای اجرایی ملی و استانی با تشخیص رئیس 

کارگروه می توانند بدون حق رأی در جلسات شرکت کنند:
۱ -تدوین و ابلاغ دستورالعملها و شیوه نامه ها و فرایندهای اجرایی 

مرتبط در چهارچوب قوانین و مقررات بالادستی
۲ -تعیی��ن ن��وع کالای وارداتی بر اس��اس مقررات و سیاس��تهای 
صنعتی و تجاری دولت و تعیین س��قف سالانه میزان واردات هریک 
از اس��تانها متناسب با ظرفیت های تجاری و میزان واردات کولبری و 
ملوانی در هر استان و با رعایت اصل )٤۸( قانون اساسی و سیاستهای 
کلی آمایش سرزمین و اسناد ملی و استانی مرتبط با آن و متناسب با 

سطح محرومیت و توسعه نیافتگی مناطق
۳- پیش��نهاد میزان افزایش پلکانی عوارض و سود بازرگانی سالانه 

متعلق به کالاهای وارداتی جهت تصویب در هیات وزیران
٤ -هماهنگی، پیگیری و نظارت بر اجرای این قانون و آیین نامه های 

اجرایی آن
۵ -تعیین دس��تورالعمل اجرایی و شرایط خروج کالاها از استانهای 

مرزی در چهارچوب قوانین و مقررات
۶- پیش��نهاد نح��وه توزیع منابع موض��وع ماده )۳( ای��ن قانون و 

پیگیری و نظارت بر آن در چهارچوب قوانین و مقررات
تبصره- مصوب��ات کارگروه موضوع ماده )٤( پ��س از تصویب وزیر 

صنعت، معدن و تجارت لازالاجرا خواهد بود.

لایحه ساماندهی و نظارت بر تجارت مرزی اصلاح شد
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اقتصادی

عصرآزادی/ س�رویس اقتصادی: سرپرست 
س�ازمان مدیریت و برنامه ری�زی آذربایجان 
ش�رقی گف�ت: لازم اس�ت مطالع�ات جامع 
رودخانه ارس جهت بررسی مشکلات زیست 
محیطی، اجتماعی و سیاس�ی ای�ن رودخانه 
انجام و ق�دم های موثرتری جه�ت رفع آنها 

برداشته شود.
حی��در فتح زاده در جلس��ه بررس��ی مش��کات 
و چالش ه��ای پی��ش روی رودخان��ه ارس افزود: 
شهرس��تان های  طری��ق  از  ش��رقی  آذربایج��ان 
خداآفری��ن و جلفا 2۳۵ کیلومت��ر و اردبیل 2۳۰ 
کیلومت��ر مرز مش��ترک با کش��ورهای آذربایجان، 

ارمنستان و نخجوان دارد.
وی ب��ا اش��اره به وج��ود س��دهای خداآفرین و 
قیزقلعه س��ی اضافه کرد: حدود ۳2۰ هزار نفر در 
مس��یر و حاشیه رودخانه ارس درگیر بوده و تعداد 
2۱۱ روستا در نوار مرزی مستقر هستند و سازمان 
اعتبارات لازم را جهت تکمیل س��دها و ساماندهی 

حاشیه رودخانه در نظر گرفته است.

فتح زاده یادآور ش��د: ارس پ��رآب ترین رودخانه 
دائمی محسوب می ش��ود که از طریق آذربایجان 

شرقی به دریای خزر می ریزد.
سرپرس��ت س��ازمان مدیری��ت و برنامه ری��زی 
آذربایج��ان ش��رقی ابراز داش��ت: قب��اً مطالعاتی 
توسط شرکت آب منطقه ای، علوم پزشکی و سایر 
دس��تگاه های مرتبط در ارتباط ب��ا رودخانه ارس 
انجام گرفته اما به نظر می رسد این مطالعات کافی 
نبوده و تنها توانسته ۵۰ درصد اطاعات مورد نیاز 
جهت برنامه ریزی و سیاستگذاری های مقتضی را 

پوشش دهد.
وی در عین حال خاطرنش��ان ساخت: با دانشگاه 
ه��ای مختل��ف مذاکره ک��رده ایم ت��ا مرکز ارس 
شناسی را دایر کنند و بنده پیشنهاد می کنم انجام 
مطالعات جامع ارس به دانشگاه تبریز واگذار شود.
ش��ایان ذکر اس��ت در این جلس��ه که با حضور 
روس��ای دانش��گاه های مختلف برگزار شد، حضار 
نظرات خ��ود را در ارتباط با ض��رورت و چگونگی 

انجام مطالعات رودخانه ارس ارائه کردند.

عصرآزادی/ سرویس اقتصادی: مدیر شعب بانک توسعه تعاون 
آذربایجان ش�رقی با بازدید از واحده�ای مختلف تولید و فروش 
بوتیک لبنیات صبحینک در جریان فعالیت های این شرکت قرار 

گرفت.
"مسعود کردستانی" از واحد تولید لبنیات این واحد صنعتی در منطقه 
خلعت پوشان تبریز، واحد فروش این مجموعه در جاده ائل گولی و دفتر 

مرکزی این شرکت بازدید به عمل آورد.
وی با اش��اره به س��ابقه دیرین��ه تولید لنیات در تبری��ز فضای رقابتی 
برای فعالان این عرصه را بس��یار گس��ترده و در عین حال دشوار خواند 
و ادامه داد: در حال حاض��ر واحدهای متعدد تولید انواع لبنیات نه تنها 
در آذربایجان شرقی بلکه در سطح کشور فعالیت دارند که رقابت با آنها 
دشوار اس��ت مگر اینکه مزیت های رقابتی خاصی از سوی شرکت های 

جدید ایجاد شود.
کردس��تانی فعالیت ه��ای مجموعه صبحینک را ج��ذاب و رو به جلو 
خواند و اظهار داش��ت: یکی از اصلی ترین رس��الت های بانک توس��عه 
تعاون حمایت از واحدهای اش��تغالزا و فرصت ساز برای جوانان است که 

خوشبختانه صبحینک این امر را محقق کرده است.
مدیر شعب بانک توسعه تعاون آذربایجان شرقی ضمن ابراز خرسندی 
از اضافه ش��دن مجموعه صبحینک به جمع خانواده بزرگ بانک توسعه 
تعاون ابراز امیدواری ک��رد: در آینده نزدیک حمایت های مالی و بانکی 

نیز از این مجموعه صنعتی تداوم خواهد داشت.
در ادام��ه این بازدید، مدیرعامل صنایع غذایی صبحینک گزارش��ی از 
فعالیت های این مجموعه صنعتی ارائه داد و خاطر نش��ان کرد: رس��الت 
بوتیک لبنی��ات صبحینک تهیه و توزیع محصولات با کیفیت، س��الم و 
کمیاب طبیعی خانگی بر سر سفره هموطنان است به این ترتیب که هم 
میهنانمان بتوانند محصولاتی که کاماً به صورت طبیعی تهیه شده را با 

یکبار امتحان،طعم گذشته را در حال ببینند.

دش��تی افزود: هدف دیگر صبحینک ایجاد فضاه��ای جدید ذهنی به 
جهت آش��نایی با دیگر محصولات جدید و مقوی اس��ت. چون مهمترین 
وعده غذایی برای تمام س��نین علی الخصوص کودکانمان که در س��نین 

رشد قرار دارند؛ صبحانه است. 
وی اضافه کرد: س��امت محور بودن محصولات هدف دیگر صبحینک 
ب��وده تا لذت میل نمودن این وعده مهم را برای مش��تریان آس��ان و به 

یادماندنی تر کند.

مدیر شعب بانک توسعه تعاون آذربایجان شرقی در بازدید از یک واحد لبنی در تبریز تاکید کرد؛
حمایت از واحدهای اشتغال زا برای جوانان هدف بانک توسعه تعاون است

دکتر سلید عباس حسینی، مدیرعامل بانک مسکن در نشست 
مشلترک با مهندس داود رضاربانی، مدیرعامل پتروشیمی باختر 
از آمادگلی ایلن بانک برای ارئه خدملات در زمینه های مختلف و 
همکاری در ساخت پروژه های مسکن برای کارکنان شرکت باختر 

خبر داد.
به گزارش پایگاه خبری بانک مسکن – هیبنا؛ مدیرعامل بانک مسکن 
با تاکید بر اس��تفاده از ظرفیت های بانک مس��کن در بخش های مختلف 
اف��زود: در نظر داریم با توس��عه فعالیت های خود ب��ه ویژه درحوزه بین 
المل��ل از ظرفیت های بانک در همکاری و پیش��برد اهداف پتروش��یمی 

باختر استفاده کنیم.
وی تاکی��د کرد: دغدغ��ه و ماموریت ما در بانک مس��کن فراهم کردن 
زمینه مس��اعد و بدون چالش برای فعالان اقتصادی و حرکت رو به جلو 

در مسیر توسعه کشور است.
دکتر حسینی ارائه تسهیلات در بخش های مختلف را از ظرفیت های 
بانک مسکن برشمرد و گفت: پتروشیمی باختر می تواند از تسهیلات این 
بانک در قالب طرح هایی همچون کارگشا، ثمر، تابش و... و نیز تسهیلات 

مربوط به خرید، ساخت، ودیعه مسکن و تعمیرات بهره مند شود.
وی ب��ا بیان اینکه بانک مس��کن دارای یکی از بزرگترین ش��رکت های 
س��اخت و ساز کش��ور را داراس��ت ظرفیت ارائه خدمات برای پروژه های 

بزرگ را در سراس��ر کش��ور دارد، تصریح کرد: صنعت س��اختمان سازی 
پیوس��ته در حال تغییر و تحول اس��ت ب��ه همین منظور با اس��تفاده از 
جدیدترین تکنولوژی ها تلاش می کنیم هم س��رعت س��اخت و س��از را 
ب��ا توجه به افزایش تقاضا بالا ببریم و هم س��اختمان های با کیفیت تر و 

متنوع تری به متقاضیان تحویل دهیم.
وی در ادامه از مش��ارکت گسترده با دیگر نهادها و مجموعه های بزرگ 
خب��ر داد و گفت: مذاک��ره و عقد تفاهم نامه با رییس کل دانش��گاه آزاد 

اسلامی برای ساخت زمین هایی که متعلق به این دانشگاه و درمرکز شهر 
واقع شده از دیگر پروژه های بزرگ مشارکتی و در حال اجراست.

دکتر حس��ینی همچنین به اجرای طرح های بزرگ س��اخت مسکن با 
مش��ارکت سازمان صداوسیما، شهرداری تهران در بخش بافت فرسوده و 

شرکت های بزرگی نظیر ایران خودرو اشاره کرد.
وی افزود: ساخت صد هزار مسکن در سراسر کشور و ساخت و ساز در 
منطقه سیستان و بلوچستان که پروژه های اصلی پتروشیمی باختردر این 
مناطق قرار دارد از برنامه های هدف گذاری ش��ده ای است که با جدیت 

دنبال می شود.
در ادام��ه این نشس��ت مهندس داودرض��ا ربانی، مدیرعامل ش��رکت 
پتروش��یمی باختر با اظهار امیدواری در مورد همکاری با بانک مس��کن 
و اس��تفاده از خدمات گس��ترده بانک برای رفع دغدغه های کارکنان این 
ش��رکت گفت: پروژه های اصلی ما بیشتر در منطقه چابهار و جنوب واقع 
ش��ده که مشارکت با بانک مسکن برای ساخت ۵۰۰ واحد، ساخت خانه 
های س��ازمانی در مناطق جنوب، برای کارکنان و ساخت مسکن درغرب 

کشور از جمله این طرح هاست.
مهندس ربانی با اش��اره به حمایت های بانک مس��کن از سازمان ها و 
ش��رکت ها در بخش های ساخت و ساز و توس��عه مسکن، از مدیرعامل 

بانک مسکن به دلیل این حمایت ها تشکر و قدردانی کرد.

مدیرعامل بانک مسکن اعلام کرد:

همکاری گسترده بانک مسکن با پتروشیمی باختر

مطالعات جامع رودخانه ارس در آذربایجان شرقی انجام می شود
بررسی چالش  های پیش روی ارس؛

 مصوبه جدید هیات عالی نظارت مجمع تشخیص 
درباره بازار مسکن

 چگونگی تسهیل دسترسی ریلی
به اروپا

هیات عالی نظارت بر حسلن اجرای سیاسلت های کلی 
نظام، اصاحیه مجلس در بند ۲ ماده ۶، طرح سلامان دهی 

بازار زمین، مسکن و اجاره بها را تصویب کرد.
به گزارش پایگاه خبری بانک مسکن � هیبنا، هیات عالی نظارت 
بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام، اصلاحیه مجلس در بند 
۲ ماده ۶، طرح س��امان دهی بازار زمین، مس��کن و اجارهبها را 
رافع مغایرت این طرح با سیاس��ت های کلی نظام دانست و عدم 

مغایرت آن با سیاست های کلی نظام را تصویب کرد.
در جلس��ه هی��ات عالی نظ��ارت که ب��ه ریاس��ت »محمدباقر 
ذوالقدر«، دبیر هیات عالی نظارت و با حضور اکثریت اعضای این هیات و نمایندگان دولت و مجلس ش��ورای 
اسلامی تشکیل شد، مغایرت بند ۲ ماده ۶، تنها ماده باقی مانده از مصوبه مجلس شورای اسلامی در خصوص 
»طرح ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها« با سیاست های کلی نظام را بررسی کرد. هیات عالی نظارت 
پیش تر بند ۲ ماده ۶ طرح ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها را مغایر سیاست های کلی تامین اجتماعی 
و سیاس��ت های کلی امنیت قضایی دانس��ته بود. اعضا هیات عالی نظارت با در نظر گرفتن اصلاحات صورت 
گرفته توسط مجلس شورای اسلامی در جهت رفع مغایرت های آن با سیاست های کلی، پس از تبادل نظر و 
ارائه دیدگاه ها، به اتفاق آراء آن را مغایر سیاست های کلی ندانست.هیات عالی نظارت در ادامه جلسه، بررسی 
مغایرت ها و انطباق نداش��تن فصول ۵ و ۶ برنامه هفتم مصوب مجلس با سیاس��ت های کلی نظام را در دستور 
کار قرار داد. در این جلس��ه برخی اعضای هیات عالی نظارت با اشاره به بررسی های مقدماتی انجام گرفته در 
کمیس��یون مش��ترک برنامه هفتم مجمع، مصوبه مجلس در این فصول از برنامه را با سیاست های کلی تامین 
اجتماعی غیرمنطبق دانستند و پیشنهاد دادند مجلس شورای اسلامی در برنامه هفتم، دولت را به ارائه »لایحه 
جامع تامین اجتماعی« مبتنی بر سیاست های کلی تامین اجتماعی، در یک بازه زمانی شش ماهه، مکلف کند.
در ادامه با توضیحات مصری، نماینده رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی و داود منظور، رئیس سازمان برنامه و 
بودجه و با تاکید بر اهتمام دولت و مجلس ش��ورای اسلامی بر تحقق منویات رهبری انقلاب و اجرای درست 
سیاس��ت های کلی نظام و رفع ایرادات مصوبه مجلس، بجای حذف بر اصلاح این بخش از برنامه هفتم تاکید 
کردن��د. اعض��ا هیات عالی نظارت پس از بیان نظرات موافق و مخالف و بحث و بررس��ی در خصوص جزییات 
پیش��نهادات مطرح شده و با توجه به اهمیت موضوعات مطرح شده در این فصول، به منظور بررسی متقن تر 

فصول ۵ و ۶ با ارجاع مجدد آن به کمیسیون مشترک برنامه هفتم مجمع موافقت کردند.

مسلیر ریلی جدیدی قرار اسلت از جلفا به چشلم ثریا 
)واریانلت مرنلد( و از سلمت ترکیه هم از مسلیر قارص 
به چشلم ثریا متصل می شلود و این شلبکه و کریدوری 

جدیدی به سمت اروپا خواهد بود.
به گ��زارش پای��گاه خبری بانک مس��کن � هیبنا، بس��یاری از 
کارشناس��ان اقتص��ادی معتقدن��د یک��ی از راه هایی ک��ه ایران 
می تواند بهره اقتصادی مناسبی از موقعیت جغرافیای خود ببرد 
مسیرهای ترانزیتی بین آسیای شرقی و اروپا است. در این مورد 
معاون ش��رکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل خبر داد 

که مس��یر ریلی از جلفا به چش��م ثریا )واریانت مرند( و ترکیه هم از مسیر قارص به چشم ثریا متصل می شود 
و این شبکه و کریدوری جدید به سمت اروپا ادامه پیدا می کند.

»عباس خطیبی«، معاون ساخت و توسعه شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل در گفت وگو با ایلنا 
با اشاره به راه اندازی کریدوری جدید از طریق ساخت مسیر ریلی جدید ایران و ترکیه ادامه داد: راه اندازی این 
کریدور جدید از چند سال گذشته مطرح بوده اما به تازگی در پیوست قانون برای آن ردیف درنظر گرفته شده 
و جزو تکالیف شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل محسوب می شود و ما هم پیگیر ماده ۲۳ را اخذ 
کند. طرف ترکیه هم اگر همکاری کند مسیر ریلی از جلفا به چشم ثریا )واریانت مرند( و ترکیه هم از مسیر 

قارص به چشم ثریا متصل می شود و این شبکه و کریدوری جدید به سمت اروپا ادامه پیدا می کند.
معاون ساخت و توسعه شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل با بیان اینکه این خط جدید، کریدور 
مهمی برای ایران محس��وب می شود، اضافه کرد: به دلیل این دسترسی جدید به اروپا این طرح بسیار مهمی 
محسوب می شود و در کنار خط ریلی رازی، یک خط جدید ریلی بین ایران و ترکیه است. مطالعات فاز صفر 
این پروژه پیش از این، در اختیار شرکت راه آهن بوده اما تکمیل این مطالعات در دستور شرکت ساخت قرار 
داده شده و برای تکمیل آن نیاز داریم مجوز ماده ۲۳ قانون را داشته باشیم و این مجوز از سوی سازمان برنامه 
و بودجه اخذ شود، کار با سرعت پیش می رود. ترکیه هم اخیرا به صورت غیررسمی اعلام کرده که علاقه مند 
به اجرای این پروژه است. در این همکاری ترکیه از مسیر قارص به چشم ثریا و ایران از مسیر مرند به چشم 
ثریا می رسیم. مرند از ۶۰ سال گذشته به شبکه ریلی متصل است و از این مسیر ریلی، بنادر جنوبی کشورمان 
در مس��یر جدید ریلی به اروپا متصل می ش��وند. خط فعلی ریلی به ترکیه در وان قطع می ش��ود و در ادامه به 

دریای سیاه می رسد اما این خط جدید از طریق ترکیه به طور مستقیم به شبکه ریلی اروپا می رسد.

شهردار تبریز خبر داد:

هدفگذاری توسعه ۷۰۰ کیلومتری فیبر نوری تبریز

عصرآزادی: شلهردار تبریز با بیان اینکه امسال اقدامات تحول آفرینی در تامین 
و ایجاد زیرسلاخت های مورد نیاز شلهر هوشمند انجام شده است، گفت: دورنمای 
احداث ۷۰۰ کیلومتر فیبر نوری در تبریز مدنظر بوده و در همین راسلتا بالغ بر ۱۰۰ 

کیلومتر فیبرنوری احداث شده است.
عصرآزادی - سید سعید پیمان؛ یعقوب هوشیار در یکصد و شصت و ششمین جلسه شورای 
اسلامی شهر از رونمایی سامانه جامع جمع آوری پسماندهای خشک و خشکاله بهروب طی 
روز آین��ده خبر داد و اظهار کرد: پلتفرم خرید پس��ماند قابل بازیافت بهروب به منظور جمع 

آوری پسماندهای خشک و خشکاله از مبدا راه اندازی می شود.
وی با اشاره به برنامه پنج ساله راهبردی و عملیاتی شهرداری در پنج ساله)۱٤۰۲-۱۳۹۸( 
خاطرنشان کرد: متاسفانه این برنامه منطبق بر واقعیت ها و آخرین وضعیت زیرساخت تدوین 
نش��ده است. شهردار تبریز با بیان اینکه از ابتدای سال جاری بیش از ٤ هزار برنامه فرهنگی 
اجتماعی در ش��هرداری اجرا ش��ده اس��ت، گفت: برنامه راهبردی باید بر اساس واقعیت های 
احصا ش��ده تدوین شود چرا که موفقیت نسبی برنامه های سال جاری مدیون تدوین بودجه 

بر اساس احصای دقیق مشکلات شهر بود.
هوشیار تصریح کرد: برای سال جاری احداث ۱۰ بازارچه محلی پیش بینی شده بود که تا 

امروز ٤ بازارچه محلی آماده بوده و بقیه نیز در دست احداث است.
ش��هردار تبریز با اعلام اینکه امس��ال اقدامات تحول آفرینی در حوزه هوشمندسازی انجام 
یافته اس��ت، افزود: احداث فیبر نوری از مرز ۱۰۰ کیلومتر عبور کرده و دورنمای ش��هرداری 
احداث ۷۰۰ کیلومتر فیبرنوری در دو فاز عملیاتی است. ایجاد مرکز کنترل هوشمند ترافیک 
از دیگر پروژه های زیرس��اختی در ارتقای هوشمندسازی تبریز نیز به صورت بی وقفه تداوم 
داشته و در حال احداث است. رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر نیز همچنین در 
خصوص پایش احکام برنامه راهبردی- عملیاتی پنج ساله شهرداری)۱۳۹۸-۱٤۰۲( و برنامه 

پنج ساله گزارشی به شورا ارائه کرد.
روح الله رش��یدی در این خصوص تصریح کرد: در پی تکلیفی که ش��ورای اسلامی شهر بر 
عهده مرکز پژوهش ها در خصوص بررسی کیفی برنامه راهبردی- عملیاتی شهرداری محول 

کرده، اقدامات متنوعی انجام گرفته است.
به گفته وی، کمیته پایش��ی متشکل از کارشناسان شهرداری و کارشناسان دیگر در مرکز 

پژوهش ها تشکیل یافته و اقدام به بررسی این برنامه پنج ساله کرده اند.
عضو ش��ورای اسلامی شهر تبریز خاطرنش��ان کرد: گزارش کیفی بر احکام راهبردی تهیه 
شده و در ارزیابی ها برای هر یک از احکام، ضریب یک تا پنج در نظر گرفته شده است. برای 
ارزش��یابی احکام راهبردی ش��هرداری در پنج س��طح از )صفر تا  ۲۰(، ) ۲۰ تا ٤۰(، ) ٤۰ تا 

۶۰(، )۶۰ تا( ۸۰ و )۸۰ تا ۱۰۰ ( نمره داده شده است.
رئیس مرکز پژوهش های ش��ورای اس��لامی ش��هر تبریز با اش��اره به نتای��ج پایش برنامه 
راهبردی- عملیاتی پنج ساله شهرداری ادامه داد: ارزیابی در حوزه فرهنگی و اجتماعی متکی 
بر شاخص هایی حائز اهمیت انجام گرفته و در نهایت مجموع نمرات این حوزه ۱۷ و در حوزه 

معماری و شهرسازی مجموع نمرات ۳۱/۲۱ شده است.
رش��یدی مجمع نم��رات ارزیابی حوزه حمل و نق��ل ترافیک ش��هری را ۲۱ اعلام کرده و 
خاطرنش��ان کرد: در حوزه فنی و عمرانی میانگین نمرات ۲۳، حوزه خدمات ش��هری ۲۷/۲۷ 
و همچنین میانگین نمرات حوزه هوشمندسازی ۲۳ و میانگین نمره ارزیابی حوزه ساختاری 

و اداری را  ٤۰/۲۶ اعلام کرد.
روح الله رشیدی با بیان اینکه  به صورت متوسط این برنامه شهرداری در  ۹ حوزه در این 
ارزیابی ۵۶/۲۷ اخذ شده، تصریح کرد: میانگین نمرات حوزه مالی و سرمایه گذاری ۹۱/۲۹ و 

در حوزه توسعه گردشگری ۲۰ ارزیابی شده است.
به گفته عضوش��ورای اسلامی شهر تبریز، در نهایت حوزه معماری و شهرسازی با میانگین 
نمرات ۳۱ در رتبه نخس��ت ارزیابی قرار گرفته اس��ت. به طوری که نتایج این گزارشات مرکز 

پژوهش ها شباهت زیادی با گزارش معاونت برنامه ریزی شهرداری تبریز دارد.

شهردار تبریز خبر داد:

بهره برداری از چند طرح ترافیکی و زیست محیطی
عصرآزادی: شهردار تبریز از بهره 
برداری از سله پروژه مهم شلهری 
خبلر داد و گفلت: این سله طرح 
شلامل لندفیل شلماره ۲ پسماند، 
بهره برداری از ۵۰ دستگاه اتوبوس 
جدید خریداری شلده و همچنین 
افتتلاح طلرح سلاماندهی اتوبان 

شهید کسایی تبریز است.
عصرآزادی - س��ید س��عید پیمان؛ 

یعقوب هوش��یار  در یکصد و ش��صت و ششمین جلسه ش��ورای اسلامی شهر تبریز از افتتاح 
لندفیل ش��ماره ۲ پس��ماند به عنوان بزرگترین پروژه زیس��ت محیطی ناتمام ش��هرداری در 
مساحتی بالغ بر ۱۰ هکتار در پنجم بهمن ماه امسال خبر داد و اظهار کرد: اقدامات اجرایی 
لندفیل سوم پسماند نیز انجام یافته و پس از طی مراحل افتتاح و به بهره برداری می رسد.

هوشیار در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به نواقص موجود در طرح ناحیه محوری، 
تصریح کرد: امس��ال این طرح برای نخس��تین بار در س��طح شهر اجرایی می شود که همین 

موضوع باعث بروز نواقصی بود. سال آینده بودجه نواحی همراه با پیوست ارائه خواهد شد.
وی از برطرف ش��دن ۸۰۰ مورد از مش��کلات مردمی در نتیجه برگزاری قرارهای خدمت 
شهرداری خبر داد و گفت: این مشکلات شامل موارد متعددی بود. همچنین در سال جاری 
۲۲۰۰ کوچه و خیابان با ۳۰۰ هزار تن آسفالت و با هزینه ۵۰۰ میلیارد تومان آسفالت ریزی 

اساسی و لکه گیری شد.
ش��هردار تبریز خاطرنشان کرد: توجه به مدارس و مش��کلات جدی آن به صورت پیوست 
در بودجه ارائه خواهد شد. اجرای طرح های »حیات شهر« و »خانه من« برای توسعه ورزش 
همگانی و کتابخوانی در بین ش��هروندان این ش��هر با تجهیز کتابخان��ه های مدارس و دیگر 

امکانات سخت افزاری مدرسه ها در تبریز نهایی شده است.
وی از تجهیز کتابخانه ۶۰۰ مدرسه دولتی شهر طی سال آینده خبر داد و افزود: این طرح 
ها از س��ال آینده پس از تقدیم به شورای اسلامی کلانش��هر تبریز برای نخستین بار در این 
شهر عملیاتی می شود. در اجرای طرح »حیات شهر«، از ظرفیت محوطه های مجتمع های 

مسکونی برای تشویق ساکنان این مجتمع ها برای انجام ورزش همگانی استفاده می شود.
هوشیار با بیان اینکه پروژه ساماندهی اتوبان پاسداران به صورت شبانه روزی پیگیری می 
ش��ود، گفت: تا کنون ۱۶ کیلومتر نیوجرس��ی توسط ش��هرداری تبریز برای جای گذاری در 
کنارگذر شهید کسایی تولید شده و تا پایان هفته جاری نصب نیوجرسی های این اتوبان به 
اتمام می رس��د. شهردار تبریز در بخش دیگری از س��خنان خود از بهره برداری ۵۰ دستگاه 
اتوبوس جدید خریداری ش��ده خب��ر داد و تصریح کرد: این اتوبوس ه��ا همزمان با میلاد با 
س��عادت حضرت فاطمه زهرا)س( به بهره برداری رس��یده و به خطوط شهری کم برخوردار 

تزریق خواهد شد.
وی همچنین یادآور ش��د: س��امانه جامع جمع آوری پسماندهای خشک و خشکاله بهروب 
نیز به عنوان طرحی زیس��ت محیطی توسط س��ازمان مدیریت پسماند شهرداری تبریز فردا 
رونمایی خواهد ش��د. به گفته وی، در تی بی ام غربی خط دوم قطار ش��هری تبریز ۱۶۲ متر 

حفاری باقی مانده است که پنجم بهمن از خط خارج می شود.
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مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی:

تکمیل زنجیره ارزش و ایجاد ارزش افزوده سبب 
مقاوم سازی اقتصاد کشور می شود

مدیرعامل شلرکت مللی صنایع 
پتروشیمی با تأکید بر اینکه تکمیل 
زنجیره ارزش و ایجاد ارزش  افزوده 
اقتصاد کشور  سبب مقاوم سلازی 
می شلود، گفت: راهبلرد و تمرکز 
شرکت ملی صنایع پتروشیمی در 
دولت سلیزدهم، تولید محصولات 
نهایی بلا ارزش افزوده بالا، تأمین 

نیاز بازار داخلی و توسعه و تقویت صادرات است.
مرتضی ش��اهمیرزایی همزمان ب��ا روز صنعت پتروش��یمی در آیین آغاز عملیات 
اجرای��ی طرح پتروش��یمی تربت حیدریه اظهار کرد: تکمی��ل زنجیره ارزش و ایجاد 
ارزش افزوده س��بب مقاوم س��ازی اقتصاد کشور می ش��ود و راهبرد و تمرکز وزارت 
نفت در دولت سیزدهم، تولید محصولات نهایی با ارزش افزوده بالا، تأمین نیاز بازار 

داخلی و توسعه و تقویت صادرات است.
وی با بیان اینکه طرح پتروش��یمی تربت حیدریه پس از بهره برداری، پلی استایرن 
مورد نیاز همس��ایگان شرقی و شمالی را تأمین خواهد کرد، افزود: طرح پتروشیمی 
تربت  حیدریه از س��وی نخبگان استان و به صورت بومی طراحی شده و محصول آن  

به تعبیری »پلاستیک همه کاره« است.
معاون وزیر نفت گفت: یکی از ویژگی های این طرح، س��ازگاری با محیط زیست و 

مصرف پایین آب و گاز است که با توجه به این ویژگی ها، این طرح سرآمد است.
ش��اهمیرزایی با بیان اینکه عملیات اجرایی طرح پلی اس��تایرن تربت حیدریه آغاز 
یک حرکت بزرگ در استان خراسان است، بیان کرد: پس از بهره برداری این طرح، 

دو محصول مهم دیگر نیز همسو با تکمیل زنجیره تولید خواهد شد.

 قدردانی شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی از مشارکت انجمن های صنفی  در رفع اختلال 

سامانه سوخت
مدیرعامل شلرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران با ارسال لوح های 
سپاس جداگانه  از مشارکت انجمن های صنفی عرضه سوخت برای بازگشت 
به وضع عادی در جایگاه های عرضه سلوخت سراسلر کشور و رفع اختال 

سامانه هوشمند سوخت قدردانی کرد.
در متن لوح هایی که به صورت جداگانه از س��وی جعفر سالاری نس��ب، مدیرعامل 
ش��رکت ملی پالایش و پخ��ش فرآورده های نفتی ایران ب��رای رئیس هیئت مدیره 
کان��ون انجمن های صنفی کارفرمایان مجتمع های خدماتی - رفاهی کش��ور، رئیس 
هیئت مدیره انجمن صنفی صاحبان اماکن فروش و عرضه فرآورده های نفتی کشور 
و رئیس کانون انجمن های صنفی جایگاه داران س��وخت سراس��ر کشور صادر شده، 
آمده اس��ت: »دفع به موقع حمله سایبری دشمن به ش��بکه حیاتی توزیع هوشمند 
س��وخت و مدیریت مقتدرانه بحران اختلال در چرخه سوخت رس��انی کش��ور، مایه 
س��ربلندی و تفاخر ش��رکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران و موجب آسودگی 

خاطر هموطنان عزیزمان شد.
رژی��م جنایتکار تل آویو، به منظور کم رنگ ک��ردن ناکامی های خود در رویارویی با 
رزمندگان فلس��طینی، اقدام به حمله مذبوحانه سایبری به سامانه هوشمند سوخت 
با هدف ایجاد تنش و بازتولید شیطنت امنیتی دیگری در کشور کرد که به حول و 
قوه الهی و عزم و همت جهادی همکاران عزیز ما در گستره شرکت ملی پخش ناکام 
ماند. ضمن شکرگزاری به درگاه پروردگار متعال و عرض خسته نباشید و خدا قوت 
خدمت جنابعالی و هیئت مدیره صنف، از مشارکت مؤثر همه جایگاه داران عضو آن 
اتحادیه صنفی برای به وضعیت عادی برگشتن توزیع سوخت در جایگاه های عرضه 
سوخت و دفع حمله سایبری اخیر تشکر و قدردانی می نمایم. به حکم وظیفه و ثبت 

تاریخی این موفقیت بزرگ این لوح تقدیم می شود.«

مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب:

 پیشگیری از حوادث مستلزم بازتعریف 
فرهنگ ایمنی است

مدیرعامل شلرکت بهره برداری نفت و گاز غلرب گفت: صنعت نفت برای 
پیشلگیری از حوادث نیازمنلد بازبینی مجدد فرهنگ ایمنی اسلت و باید 

تفکر ایمنی محور در اولویت قرار گیرد.
محمود نصیری در هشتمین گردهمایی تخصصی رؤسای اچ اس ئی، پدافند غیرعامل 
و مدیریت بحران ش��رکت ملی نفت ایران با اشاره به علل حوادث اخیر صنعت نفت 
و ارتباط نداش��تن آن با بی انگیزگی شغلی اظهار کرد: بررسی علل ریشه ای این گونه 
حوادث موید این نکته است که عوامل انگیزشی در این موضوع دخیل نبوده و عامل 

اساسی عدول از ضوابط و مقررات ایمنی بانی این حوادث است.
وی ب��ا بیان اینکه ملت ش��ریف ایران با برخ��ورداری از حس و باور عمیق دینی و 
میهنی همیش��ه فرهنگ ایثار و گذش��ت س��رلوحه آنان در خدمت به کشور است و 
مش��کلات و کمبودها باعث از بین  رفتن مسئولیت پذیری آنها نمی شود، اظهار کرد: 
فداکاری و خدمت در س��خت ترین ش��رایط کاری در صنعت نفت، برای رسیدن به 
صنعت��ی ایمن، افزون بر حفظ این روحیه نیازمند آموزش، افزایش تخصص و به کار 

بستن ضوابط ایمنی پیش از هرگونه فعالیتی است.
مدیرعامل ش��رکت بهره برداری نفت و گاز غرب با معرف��ی اجمالی حوزه فعالیت 
ش��رکت بهره برداری نف��ت و گاز غرب و پارامترهای خاص این ش��رکت اظهار کرد: 
حوزه فعالیت ش��رکت بهره برداری نفت و گاز غرب در چهار استان کرمانشاه، ایلام، 
لرس��تان و شمال خوزستان اس��ت. این ش��رکت هم اکنون دارای یک میدان گازی 
و ۱۲ می��دان نفتی فعال اس��ت که پنج می��دان نفتی پایدار غرب، آب��ان، دهلران، 
نفت ش��هر و آذر میدان های مش��ترک به ش��مار می آیند و این موضوع تمهیدات و 
حساس��یت ویژه  برای تولید مس��تمر و بی وقفه را ایجاب می کن��د، همچنین وجود 
۶۵۰ کیلومتر نوار مرزی مش��ترک با کش��ور عراق، صیانت از تأسیس��ات، پاکسازی 
و مین روب��ی و ادوات جنگ��ی به جامان��ده در مناطق زیر پوش��ش ش��رکت و پایش 
 مس��تمر آنه��ا را می طلبد تا حادثه ای برای کارکنان و تأسیس��ات ش��رکت به وجود

 نیاید. نصیری دیگر ش��اخصه این شرکت را وجود تنها میدان گازی در غرب کشور 
برش��مرد و گف��ت: می��دان گازی تنگ بیجار در ش��رایط کنونی تنه��ا میدان گازی 
توس��عه یافته در غرب کش��ور به ش��مار می رود که به همین دلیل نقش ویژه ای در 
تأمی��ن گاز زمس��تانی دارد، همچنین گاز این می��دان از ترش ترین نوع میدان های 
گازی جهان است که این موضوع به تجهیزات و تأسیسات خاص نیاز دارد و شرایط 

بهره برداری، تعمیرات و نگهداشت آن نیز ویژه است.

رئیس مجمع نمایندگان اس��تان مازندران با اهدای 
لوحی به وزیر نفت از زحمات و اقدام های شبانه روزی 
کارکنان خ��دوم صنعت نفت، به وی��ژه مدیران عامل 
ش��رکت ملی پالایش و پخ��ش فرآورده های نفتی و 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در رفع اختال 
پیش آمده در سامانه هوشمند سوخت قدردانی کرد.

در متن لوح ارس��الی از س��وی محمدعلی محسنی 
بندپی، نماینده مردم شرستان های نوشهر، چالوس و 

کاردشت آمده است:
»ب��ا توجه به اختال پیش آمده در فرآیند س��امانه 
هوشمند س��وخت کشور توسط دشمنان قسم خورده 
ای��ن آب و خ��اک ط��ی روزه��ای گذش��ته و تاش 

خس��تگی ناپذیر و اق��دام جهادی و به موقع توس��ط 
کارکنان و متخصصان صنعت نفت کش��ور به ویژه در 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران و مناطق 
تابع آن در استان ها به ویژه در حوزه تحت مسئولیت 
اینجانب در غرب استان مازندران و مدیریت مجموعه 
مرتبط جن��اب آقای دکتر امانی و همکاران ایش��ان، 
بدینوسیله مصداق »من لم یشکر المخلوق، لم یشکر 
الخال��ق« از زحم��ات و اقدامات ش��بانه روزی تمامی 
کارکنان خ��دوم صنعت نف��ت، به وی��ژه مدیرعامل 
محترم ش��رکت ملی پالایش و پخ��ش )جناب آقای 
مهندس س��الاری( و مدیرعامل ش��رکت ملی پخش 
فرآورده ه��ای نفت��ی ای��ران )جناب آق��ای مهندس 

سالاری نسب( به عنوان عضوی از خانه ملت صمیمانه 
تقدیر و تشکر می گردد.

امید اس��ت همواره تحت توجهات و عنایات خاصه 
خداوند متعال مؤید و منصور باشید.«

دبیلرکل انجملن صنفلی کارفرمایلی صنعت 
پتروشلیمی از افزایلش ۸ درصلدی تولیلد در 
صنعت پتروشیمی در هشلت  ماهه امسال خبر 
داد و گفلت: امسلال ۶۶۰ هلزار تن نسلبت به 
پارسال محصول بیشلتری به بورس کالا عرضه 

شده است.
احمد مهدوی ابهری با اش��اره به سهم ۳۰ درصدی 
صنعت پتروشیمی از صادرات غیرنفتی اظهار کرد: ۲۷ 
تا ۳۰ درصد بازار سرمایه متعلق به صنعت پتروشیمی 
است و این صنعت نقش برجسته ای در رشد ناخالص 

داخلی کشور دارد.
وی ب��ا بی��ان اینکه صنعت پتروش��یمی س��الانه ۶ 
میلیارد دلار صنایع پایین دس��تی را تغذیه می کند که 
اگ��ر این صنعت نبود باید واردات می ش��د، افزود: این 
صنعت س��الانه بیش از ۵۰۰ میلی��ون دلار کود اوره 
به س��ازمان خدمات کش��اورزی با قیمت بسیار پایین 

عرضه می کند.
دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی 
با اش��اره به نقش بسیار برجس��ته صنعت پتروشیمی 
در اقتصاد ملی و اینک��ه این صنعت می تواند ایران را 
از اقتص��اد تک محصولی نفت نج��ات دهد، گفت: این 
صنعت پارسال ۱۶ میلیارد دلار صادرات داشته است 
که ۸۰ درصد آن یعنی ۱٤ میلیارد دلار آن را به نیما 
عرض��ه کرده و مابقی برای خری��د تجهیزات و کالا و 
کاتالیس��ت و اجرای طرح های پتروشیمی هزینه شده 

است.
مهدوی ابهری تصریح کرد: در هش��ت  ماهه امسال 
۸ درصد افزایش تولید در صنعت پتروش��یمی محقق 
ش��ده اس��ت و صادرات محصولات نیز همانند مدت 
مش��ابه پارسال بوده اس��ت، زیرا امسال ۶۶۰ هزار تن 
نس��بت به پارس��ال محصول بیش��تری به بورس کالا 

عرضه شده است.
به گفت��ه وی، صادرات صنعت پتروش��یمی از نظر 
حجمی در هش��ت  ماه امسال ۱۹ میلیون و ۸۵۰ هزار 
تن به ارزش ۸ میلی��ارد و ۳۶۰ میلیون دلار بوده که 
نسبت به مدت مش��ابه پارسال از نظر ارزشی به دلیل 

کاه��ش قیمت ه��ای جهانی محصولات، افت داش��ته 
است.

دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی 
تصریح کرد: ظرفیت صنعت پتروشیمی تا پایان سال 

۱٤۰۲ به حدود ۹۶ میلیون تن می رسد.
مهدوی ابهری با اش��اره به ورود صنعت پتروشیمی 
برای سرمایه گذاری در توسعه میدان ها به منظور تأمین 
خ��وراک گازی مجتمع ه��ا ادامه داد: س��رمایه گذاری 
صنعت پتروش��یمی در میدان ها در م��اده ۱۵ برنامه 

هفتم توسعه به تصویب رسیده است.
وی تصریح ک��رد: برای نمونه کنسرس��یومی از دو 
هلدینگ پتروش��یمی از یک س��ال ونیم گذشته برای 
توسعه دو میدان تشکیل ش��ده و حدود یک میلیارد 
دلار س��رمایه گذاری توس��عه این دو میدان است که 
پس از توس��عه کامل تا روزانه ۳۵ میلیون مترمکعب 

می توان گاز استحصال کرد.
دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی 
ادامه داد: دو کنسرسیوم دیگر نیز آماده سرمایه گذاری 
در توس��عه میدان ها هستند که به احتمال زیاد هفته 
آینده در نشس��تی با محسن خجسته مهر، مدیرعامل 
ش��رکت ملی نفت ایران مطرح خواهد شد، همچنین 
دو پتروشیمی دیگر نیز برای سرمایه گذاری در توسعه 

میدان ها اعلام آمادگی کرده اند.
مهدوی ابهری با تأکید بر اینکه ایران صاحب انرژی 
است و باید آن را با حرکت به سمت افزایش تولید به 
ثروت تبدیل کرد، گفت: در این مس��یر باید دولت از 

صنعت حمایت بیشتری داشته باشد.

معاون وزیر نفت در امور مهندسی، پژوهش و 
فناوری با اشلاره به تشکیل نشست پیمانکاران 
فعلال در حلوزه نفلت و گاز با وزیلر نفت عراق 
به درخواسلت طلرف عراقلی گفت: پیشلنهاد 
تشلکیل کارگروهی ویژه متشکل از نمایندگان 
پیمانکاران سلازندگان و تأمین کنندگان کالا و 
تجهیزات تخصصی انجمن های صنفی مربوطه و 
متولیلان ذی ربط در وزارت نفت دو طرف ایرانی 

و عراقی داده شد.
وحیدرض��ا زیدی فرد ب��ا تأکید بر اینکه نشس��ت 
پیمانکاران فعال در ح��وزه نفت و گاز ایرانی با حیان 
عبدالغنی، وزیر نفت عراق به درخواست طرف عراقی 
و با حضور نزدیک ٤۰ ش��رکت پیمان��کاری فعال در 
پروژه های نفت و گاز، انجمن ش��رکت های مهندسی 
و پیمانکاری نفت، گاز و پتروش��یمی، کارفرمایی تابع 
وزارت نف��ت و س��ازندگان و تأمین کنن��دگان کالا و 
تجهیزات صنعت نفت برگزار ش��د، گفت: این نشست 
با ه��دف معرفی توانمندی ه��ای تخصصی و صنعتی 
ش��رکت های ایرانی فعال در حوزه نفت و گاز با حضور 
وزیر نفت عراق و تعدادی از معاونان وی و شرکت های 
مدعو در محل مرکز همایش ه��ای بین المللی وزارت 

نفت برگزار شد.
وی افزود: ضمن تأکید بر سیاس��ت های وزارت نفت 
درباره تقویت همکاری های بین دو کش��ور و حمایت 
از ص��دور خدمات فنی و مهندس��ی به کش��ور عراق 
فرصت ها و چالش های حضور ش��رکت های ایرانی در 
کش��ور عراق از سوی طرف عراقی تشریح و اعلام شد 

با توجه به ش��رایط بین الملل��ی حاکم و موانع موجود 
در اس��تفاده از ظرفیت های بخش دولتی یا وابسته به 
دولت تأمین ش��رایط حضور شرکت های ایرانی بخش 
خصوص��ی در پروژه های بخش نفت و گاز در کش��ور 

یادشده قابلیت دسترسی سریع تری دارد.
مع��اون وزی��ر نفت در ام��ور مهندس��ی، پژوهش و 
فناوری ادامه داد: در این نشس��ت نقل شد که تمرکز 
برنامه ریزی ه��ا و اقدام ه��ا معطوف به تس��هیل صدور 
خدمات فنی مهندس��ی و س��رمایه گذاری از س��وی 

شرکت های بخش خصوصی باشد.
زیدی ف��رد تصری��ح کرد: از این رو پیش��نهاد ش��د 
کارگروه��ی ویژه متش��کل از نماین��دگان پیمانکاران 
سازندگان و تأمین کنندگان کالا و تجهیزات تخصصی 
انجمن ه��ای صنف��ی مربوطه و متولی��ان ذی ربط در 
وزارت نف��ت هری��ک از دو ط��رف ایران��ی و عراق��ی 
تش��کیل و ضمن شناسایی فرصت های سرمایه گذاری 
و حضور شرکت های ایرانی در کشور عراق یا فعالیت و 
سرمایه گذاری شرکت های عراقی در صنعت نفت ایران 
نسبت به تعیین اولویت ها، تدوین سازوکارهای تسهیل 
فعالیت شرکت ها و شناسایی راهکارهای اجرایی برای 
رفع موانع اعم از محدودیت های مالی فنی یا مقرراتی 
به منظور ارائه به س��طوح بالاتر تصمیم گیری از جمله 
هیئت عالی متشکل از نمایندگان تام الاختیار وزیران 

نفت دو کشور اقدام شود.
وی اظهار کرد: در این نشس��ت گزارش نمایندگان 
چند ش��رکت پیمان��کاری و س��ازنده ایران��ی درباره 
مش��کلات و موانع موجود به منظور فعالیت در کشور 
ع��راق از جمله ع��دم دع��وت از آنه��ا در پروژه های 
توسعه ای صنایع نفت و گاز عراق مشکلات رجیستری 
شرکت های ایرانی و... ارائه و مقرر شد پس از تشکیل 
کارگروه ویژه فوق الذکر موضوع های هریک از شرکت ها 
از طریق کارگروه یادش��ده پیگیری شود، شایان ذکر 
است به منظور استفاده از ظرفیت فهرست بلند منابع 
وزارت نفت از س��وی کش��ور عراق مقرر ش��د اسناد 
ارزیابی شرکت های سازنده پس از تأیید کارگروه ویژه 

در اختیار شرکت های طرف عراقی قرار گیرد.

دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی خبر داد

 افزایش 8 درصدی تولید صنعت پتروشیمی
در 8 ماه  ۱۴۰۲

معاون وزیر نفت در امور مهندسی، پژوهش و فناوری مطرح کرد

 تشکیل کارگروه ویژه ایران و عراق برای توسعه همکاری
در حوزه انرژی

وزارت نفلت به منظور گذر از تحریم ها، رفلع نیازها و تجهیزات 
صنعلت نفت و افزایلش همکاری با شلرکت های دانش بنیان برای 
توسلعه زیسلت بوم فناوری این صنعت دومین رویداد پتروتکِ را 

برگزار کرد.
یک روز پی��ش از برگزاری دومین رویداد پتروتک یعنی روز دوش��نبه 
)۲۷ آذرماه( بروز اختلال در سامانه هوشمند سوخت ، عرضه سوخت را در 
۶۰ درصد جایگاه های کش��ور دچار مشکل کرد و برگزاری دومین رویداد 
»پتروتکِ« در حاش��یه قرار گرفت. کمتر ش��خصی فک��ر می کرد با وجود 
این مش��کل، مدیران ارشد صنعت نفت به این رویداد بیاییند، اما جایگاه 
دانش بنیان ها و اهمیت بومی س��ازی تجهیزات با وجود تحریم ها در دولت 
س��یزدهم سبب شد این رویداد نسبت به سال پیش باشکوه تر هم برگزار 
ش��ود. سال ۱٤۰۱ برگزاری نخستین رویداد »پتروتکِ« با محور دانشگاه، 
تجربه موفقی در همکاری با شرکت های دانش بنیان بود. وزارت نفت امسال 
نیز این رویداد را در ابعادی بزرگ تر و با ش��رکت های بیش��تر با همکاری 
همه ارکان زیس��ت بوم فناوری و با مشارکت و حمایت معاونت مهندسی، 
پژوهش و فناوری وزارت نفت، پارک توسعه فناوری و چهار شرکت اصلی 
وزارت نف��ت همزم��ان با هفته پژوهش در روزه��ای ۲۸ تا ۳۰ آذرماه در 
پژوهش��گاه صنع��ت نفت برگزار ک��رد. دولت مردمی س��یزدهم برخلاف 
دولت های پیشین با مدیریت ریسک و برنامه ریزی مناسب توانسته است 
از ظرفیت ش��رکت های دانش بنیان داخلی به خوبی اس��تفاده و از واردات 
کالاهایی که توان س��اخت آن در داخل کشور وجود دارد، جلوگیری کند 
که این موضوع سبب صرفه جویی ارزی بالایی می شود. راهبردی ب��ودن 
صنع��ت نف�ت و وابس��تگی آن ب�ه خارج از کش���ور، ب�ه عنوان یک اهرم 
فش��ار علیه کشور به کار گرفته می ش��ود. از این رو از منظر امنیت ملی و 
چانه زنی های سیاس��ی، افزایش استقلال در حوزه صنعت نفت بسیار مهم 
ارزیابی می ش��ود. وزارت نفت همس��و با اجرای قانون حداکثر استفاده از 
توان تولیدی و خدماتی کش��ور و حمایت از کالای ایرانی و بهره مندی از 
مصوبه تولید ب��ار اول )ماده ۱۰ قانون جهش تولید دانش بنیان بند »ی« 
ماده ۲۹ قانون برگزاری مناقصات مصوب ۱۳۸۳.۰۱.۲۵( به منظور تأمین 
نیازهای فناورانه، راهبردی و تحریمی، سطح ارتباطات علمی و مالی خود 
را با ش��رکت ها و مؤسسه های دانش بنیان افزایش داده، به طوری که برای 
دومین بار رتبه نخست در همکاری با شرکت های دانش بنیان را در میان 

دستگاه های اجرایی به دست آورده است.
صنعت نفت، شاگرد اول تولید بار اول در ایران

با گذش��ت بیش از دو س��ال از شروع به کار دولت س��یزدهم، در زمینه 
خنثی کردن تحریم های حوزه نفت و گاز کش��ور بیشترین اقدام ها انجام 
شده است. مهم ترین بخشی که باید به سمت خنثی کردن تحریم فروش 
اقلام راهبردی برود، صنعت نفت و گاز کش��ور اس��ت که مسئولیت تولید 

انرژی، همچنین کالاهای مختلف ش��یمیایی را به عهده دارد و بزرگ ترین 
بخش اقتصادی کش��ور را زنجیره ارزش صنعت نفت و گاز کشور تشکیل 
می دهد. در دو سال و اندی که از استقرار دولت سیزدهم می گذرد، تعداد 
شرکت های دانش بنیان در حوزه صنعت نفت از مرز ۵۵۰ عدد گذشته که 

نشان از رشد بیش از سه برابری دارد.
دولت س��یزدهم از ابتدای ش��روع به کار خود همواره بر تقویت ساخت 
داخل و حمایت از ش��رکت های دانش بنیان تأکید داش��ته اس��ت. بخش 
بزرگی از اقتصاد ایران بر دوش وزارت نفت اس��ت و مهم ترین زنجیره های 
ارزش را می توان در شرکت های زیرمجموعه این وزارتخانه یافت، بنابراین 
اهمی��ت تولی��د بار اول اقلام راهب��ردی و خنثی س��ازی تحریم ها در کل 
زنجیره ارزش این صنعت بس��یار مهم اس��ت. چندی پیش معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در این زمینه از وزارت نفت 
قدردانی کرد که با داش��تن بیشترین همکاری با شرکت های دانش بنیان 
برای دومین بار پیاپی رتبه نخس��ت در همکاری با این شرکت ها را کسب 
کرد. بخش��ی از این اقدام مهم همکاری معاونت علمی و فناوری ریاس��ت 
جمهوری و وزارتخانه نفت است که سبب تأمین تجهیزات و فناوری های 
کلیدی موردنیاز صنایع کشور با تکیه بر توان شرکت های دانش بنیان شده 
و از راهبرده��ای اصلی برای تحقق اقتصاد مقاومتی، مقابله با تحریم های 

ظالمانه غرب، رفع وابستگی و حفظ عزت و استقلال کشور است.
تجربه های کش��ورهای مختلف نشان می دهد هزینه در بخش تحقیق و 
توسعه )R&D( و توسعه فناوری های مختلف  سبب رشد اقتصادی کشور 
می شود. در ایران، تجربه ورود فناوری به صنعت نفت و گاز از تجربه های 
موفق دانش بنیانی اس��ت که لازم است با سیاست های قانون جهش تولید 

دانش بنیان در صنایع بزرگ دیگر نیز تکرار شود.

اهمیت و جایگاه دانش بنیان ها به حدی است که جواد اوجی، وزیر نفت 
ب��ا وجود مش��غله کاری به دلیل اختلالی که روز قب��ل از برگزاری دومین 
رویداد پتروتک در س��امانه هوش��مند س��وخت  به وجود آمد، طی پیامی 
عملکرد وزارت نفت در پش��تیبانی از بومی س��ازی تجهیزات، دانش  فنی، 
محصولات و تولیدات س��اخت بار اول و کس��ب رتبه اول حمایتی در این 
زمینه برای دومین س��ال پیاپی را بیانگر تلاش ش��بانه روزی، نوآوری ها و 
ابت��کارات عملیاتی همه کارکنان خدوم صنعت نفت و ارکان زیس��ت بوم 
ن��وآوری و فناوری مرتبط با ای��ن صنعت به منظور کاهش وابس��تگی ها، 
کاه��ش خام فروش��ی و ارزش آفرین��ی برای ایران اس��لامی در ش��رایط 

تحریم های ظالمانه دانست.
۲۳ میلیون دلار، ارزش بخشی از قراردادهای امضاشده

چهار ش��رکت اصلی وزارت نفت رویداد پتروتک را غنیمت شمرده و در 
جهت رفع نیازها و تجهیزات خود با شرکت های دانش بنیان ده ها قرارداد و 
تفاهم نامه امضا کردند، به طوری که ارزش این قراردادها حدود ۲۳ میلیون 
دلار تخمین زده شده است. شرکت های ملی مناطق نفت خیز جنوب، ملی 
نفت ایران، نف��ت و گاز اروندان، مجتمع گاز پارس جنوبی و خطوط لوله 
و مخابرات برای رفع نیازهای فناورانه خود، همچنین پژوهش��گاه صنعت 
نفت، دانشگاه صنعت نفت و پارک فناوری و نوآوری نفت و گاز برای توسعه 
زیس��ت بوم فناوری و نوآوری صنعت نف��ت در این رویداد چند قرارداد و 
تفاهم نامه امضا کردند. فناوران فراس��نجش ش��ریف، راه سبزچهلستون، 
پیش��رو فرآیند رادین، ابتکارس��امانه آرمان، پتروفناوری پایا شرکت های 
دانش بنیان داخلی بودند که در زمینه های جریان س��نج چندفازی، تولید 
ترانسمیتر س��طح نوع رادار سیس��تم تانک گیجینگ، طراحی، ساخت و 
ارائه خدمات س��امانه تولید و تزریق نیتروژن با خلوص بالا برای عملیات 
 )GIS( در چاه های نفت و گاز، طراحی و توس��عه سامانه اطلاعات مکانی
 ،Geobox نقشه برداری شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب روی بستر
خدمات چاه آزمایی با اس��تفاده از جریان س��نج چندفازی با ش��رکت ملی 
نفت ایران ب��ه ارزش ۸.۶ میلیون دلار تفاهم نام��ه و قرارداد امضا کردند. 
در این رویداد همچنین ش��رکت ملی گاز ایران با شرکت های دانش بنیان 
 VFD آسا اترس لیان، مشاورین پویا سپهر، تولیدکارت های الکترونیکی
برن��د S.G.E.G و هیالویس آرینا قراردادهایی به ارزش ٤.۸ میلیون دلار 
امضا کرد و ش��رکت ملی پالایش و پخش ایران نیز در زمینه بومی سازی 
روتور GGT توربین سولازر S۷ با شرکت توسعه ماشین ایرسا قراردادی 
ب��ه ارزش ۹.۷ میلیون دلار امض��ا کرد. یکی دیگ��ر از برنامه های مهمی 
که در حاش��یه دومین رویداد پتروتک برگزار شد، نشست های تخصصی 
B۲B بود که در  این رویداد با حضور مدیران و پژوهش��گران صنعت نفت 
برگزار و تصمیم ها و نتیجه های مطلوبی در این نشست ها برای پیشرفت و 

دانش بنیان شدن صنعت نفت اتخاذ شد.

با هدف دانش بنیان شدن صنعت نفت
»پتروتِک«؛ رویدادی برای توسعه زیست بوم فناوری در صنعت نفت

قدردانی رئیس مجمع نمایندگان 
مازندران از اوجی و فعالان صنعت 

پالایش برای رفع اختلال سامانه سوخت
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تازه ترین آمار از س�امانه جس�ت وجوی شغل 
نش�ان می دهد ک�ه ۲۲۱ هزار فرصت ش�غلی و 
۸۵ هزار و ۳۰۰ درخواس�ت ش�غلی در س�امانه 
جست وجوی شغل به ثبت رس�یده و ۱۸۰ هزار 
نف�ر متقاضی کار نیز برای پذیرش ش�غل اعلام 

آمادگی کرده اند.
به گزارش ایس��نا، کارشناس��ان معتقدن��د با توجه 
به آم��ار بی��کاری فارغ التحصی��ان، ایجاد س��امانه 
جس��ت وجوی ش��غل در توس��عه کاریابی ها و بهبود 

وضعیت اشتغال در کشور اثرگذار است.
سامانه جست وجوی ش��غل با هدف ایجاد بستری 
مناس��ب برای ارتباط کارجویان و کارفرمایان توسط 
وزارت تع��اون، کار و رف��اه اجتماعی راه اندازی ش��د 
تا افراد جوی��ای کار و کارفرمایان نیازمند نیروی کار 

بتوانند از خدمات سامانه بهره مند شوند.
با ایجاد این سامانه عاوه بر فراهم شدن امکان ثبت 
درخواست ش��غلی توسط جویندگان کار، کارفرمایان 
نیز فرصت های شغلی موردنظر خود را به طول رایگان 
در سامانه بارگذاری و نیروی کار ماهر و مورد نیازشان 

را تامین می کنند.
تازه ترین آمار ثبت نام در سامانه جست وجوی شغل 
نشان می دهد که نزدیک به ۸۰ هزار نفر از متقاضیان 
کار در این س��امانه درخواست شغلی خود را به ثبت 

رسانده اند.
محمود کریمی بیرانوند �  معاون توسعه کارآفرینی 
و اشتغال وزیر کار از ثبت 22۱ هزار فرصت شغلی در 

سامانه جست وجوی شغل خبر داد و گفت: ۱۸۰ هزار 
نفر جویای کار و ۸۵ هزار و ۳۰۰ درخواس��ت شغلی 

نیز در سامانه جست وجوی شغل ثبت شده است.
ب��ه گفته وی بس��یاری از کارجوی��ان به دلیل عدم 
دسترس��ی کاف��ی و به موقع به موقعیت های ش��غلی 

خالی، مورد تبعیض قرار می گیرند که در اینجا نقش 
مدیریت ب��ازار به عنوان ارائه دهن��ده اطاعات عرضه 
و تقاض��ای نیروی کار ب��رای بس��یاری از کارجویان 
خصوصاً ب��رای جوانان و مهاجرینی که تازه وارد بازار 
کار می ش��وند تأثیرگذار و حیاتی است تا عدم  تقارن 

اطاع��ات بازار کار ارائه  ش��ده از س��وی بازیگران را 
مرتفع کند.

معاون اش��تغال وزی��ر کار ابراز امی��دواری کرد: با 
بهره برداری از قابلیت های سامانه جست وجوی شغل، 
تولید و انتش��ار آمار و اطاعات واقعی، صحیح و قابل 
اس��تناد از عرضه و تقاضای نیروی کار تسهیل شده و 
امکان دس��تیابی به تصویر و مختصات س��یمای بازار 
کار در س��طوح مختلف استانی، منطقه ای و کشوری 

فراهم شود.
از نگاه کارشناسان نتایج گزارش سامانه جست وجوی 
ش��غل کمک می کن��د تا فرآین��د سیاس��تگذاری و 
هدفگ��ذاری کان اقتصادی در حوزه اش��تغال و رفع 

بیکاری بهبود یابد.
در ح��ال حاضر اف��راد متقاضی کار ک��ه از مهارت 
خاصی برخوردارند، می توانند در سامانه جست وجوی 
ش��غل نام نویسی کرده و فرصت های شغلی موجود را 
بررس��ی و در صورت تایید کارفرما مراحل مصاحبه و 
پذی��رش را دنبال کنند، کارفرمایانی هم که به دنبال 
جذب نیروی کار ماهر در بخش های مختلف هستند 
با ثبت نام در س��امانه رزومه های مختلف را مشاهده 

خواهند کرد.
به گزارش ایس��نا، سامانه جست وجوی شغل ضمن 
ایجاد ش��فافیت اطاعات بازار کار موجب می شود با 
توج��ه به اطاعاتی ک��ه از وضعیت بازار اش��تغال به 
دست می آید سیاس��تگذاری و تصمیم گیری لازم در 

حوزه اشتغال صورت گیرد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: راهبرد ما رشد تولید و 
افزایش بهره وری است و در این زمینه توسعه شبکه اینترنت و 

ارتقای شاخص های ارتباطی مؤلفه ای مهم به شمار می رود.
ب��ه گزارش ایرنا از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، »س��ید صولت 
مرتضوی« در بازدید از طرح توس��عه شبکه خصوصی تلفن همراه نسل 
پنجم ش��رکت خدمات ارتباطی رایتل، اظهار داشت: استکبار جهانی با 
استفاده از قدرت رسانه و فضای مجازی، حمله به آرمان های مقاومت و 

آزادی خواهی را در دستور کار قرار داده است.
وی با تأکید بر ضرورت توسعه اینترنت در کشور گفت: زیرساخت های 

این عرصه متناسب با برنامه ریزی ها نبوده و ضروری است ارتقا یابد.
مرتض��وی بیان کرد: اینترنت امروزه یکی از ابعاد مهم و جدایی ناپذیر 
جامعه اس��ت و می تواند بس��تری برای افزایش بهره وری در حوزه های 

اداری و صنایع باشد.
وی، ضریب بالای دسترس��ی عمومی به وس��ایل ارتب��اط جمعی را 
ظرفیتی برای اپراتورها در اجرای برنامه های توسعه عنوان کرد و گفت: 

افزایش اقتدار ملّی و تثبیت امنیت داخلی نیازمند س��رمایه گذاری در 
این عرصه است.

وزی��ر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تأکید بر ضرورت توس��عه اپراتور 
رایتل، افزود: دانش فنی بالا، مدیریت جهادی و خلاقیت های همسو با 

علم روز از پتانسیل های این مجموعه خدمات ارتباطی است.
وی، ایجاد ش��بکه ارتباطی نس��ل پنجم تلفن همراه را بستری برای 
رش��د تولید در صنایع کشور دانست و اظهار داشت: وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی س��هم قابل توجهی از حوزه پالایش��گاهی کشور را در 
اختیار دارد و رایتل می تواند س��رمایه گذاری مناسبی در زمینه توسعه 

این حوزه و ایجاد اشتغال داشته باشد.
مرتضوی، همکاری با حوزه صنایع غذایی، گردش��گری، حمل ونقل و 
صنایع دارویی را از زمینه های قابل س��رمایه گذاری برای اپراتور رایتل 
عن��وان کرد و گفت: راهبرد وزارت تعاون رش��د تولید اس��ت و از همه 

طرح های توسعه ای در این زمینه حمایت می کنیم.
در ابتدای این نشس��ت »حس��ین ملازاده« مدیرعامل شرکت رایتل 
گزارش��ی از اقدام��ات انجام ش��ده و همچنین طرح های توس��عه ای و 

چشم انداز این مجموعه خدمات ارتباطی ارائه کرد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:
توسعه اینترنت بستر رشد تولید و ارتقای بهره وری در کشور را فراهم می کند

رئیس سلازمان فنلی و حرفه ای از رشلد ۵۱ درصلدی ارائه 
آموزش های مهارتی در دولت سیزدهم خبر داد.

به گ��زارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تس��نیم؛ مهرداد عظیمی؛ 
معاون وزیر و رئیس س��ازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور ارتقای وزن 
اجتماعی مهارت با تغییر نگاه جامعه، ایجاد جریان ملیّ مهارت آموزی، 
توسعه و تضمین کیفیت آموزش های مهارتی برای رشد اقتصادی پایدار 
مطابق با نیاز بازارکار و تحولات فناوری، تربیت نیروی انس��انی توانمند 
و توسعه نگر در راستای کاهش زمان انتظار دسترسی به شغل از طریق 

مهارت را از راهبردها و سیاست های این سازمان عنوان کرد.
وی با اش��اره به رش��د ۵۱ درصدی آموزش ه��ای مهارتی در بخش 
دولتی و غیردولتی در دولت س��یزدهم، اظهار داشت: سازمان آموزش 
فنی و حرف��ه ای در دولت گذش��ته به ۲ میلیون و ۹٤۸ ه��زار نفر و در 
دولت س��یزدهم به ٤ میلیون و ٤۶۷ هزار نف��ر آموزش های مهارتی را 

ارائه کرده است.
عظیمی از رشد ۱۳۰۰ درصدی در حوزه صدور مجوز آموزشگاه های 

آزاد، ۶۰ درص��دی در واحد پذیرنده آموزش در محیط کار واقعی، ٤۸ 
درصدی س��نجش مه��ارت و صلاحیت حرف��ه ای، ۷۲ درصدی صدور 

گواهینامه مهارت برای کارآموزان و ۱۱۷۰ درصدی در حوزه مسابقات 
آزاد، ملّی و بین المللی مهارت در دولت سیزدهم نسبت به مدت مشابه 

در دولت قبل خبر داد.
وی، تصویب اساس��نامه س��ازمان در مجلس شورای اسلامی، پس از 
جلسه نهایی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس برای رفع یک مورد 
ابهام اعلام ش��ده توسط ش��ورای نگهبان و مصوب شدن دو بند مختص 
س��ازمان، پیگیری و حضور در جلسات مجمع تشخیص مصلحت نظام 
برای اعلام عدم انطباق لایحه برنامه هفتم با سیاس��ت های کلی ابلاغی 
مقام معظم رهبری با موضوع ارتقای نظام آموزش کش��ور و گنجاندن 
آموزش های غیررس��می )مهارت��ی( در کنار آموزش های رس��می را از 

اقدامات اساسی انجام شده در زمان اخیر عنوان کرد.
معاون وزیر کار در پایان، رش��د ٤۸ و نیم درصدی عملکرد و تحقق 
تعه��دات س��ازمان به عن��وان برنامه تحول��ی وزارت متب��وع را مرهون 
 تلاش کارکنان س��اعی و خدوم س��ازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور 

برشمرد.

رشد ۵۱ درصدی ارائه آموزش های مهارتی در دولت سیزدهم

اعلام آمادگی ۱8۰ هزار متقاضی کار برای پذیرش شغل

 بیشترین تعداد شاغلان تعاونی متعلق 
به کدام بخش است؟

 افزایش دستمزد کارگران 
به اندازه کارمندان تخلف است

نتایج یک پژوهش نشان می دهد که در سال گذشته ۲۵ 
درصلد از تعاونی های فعال در حال بهره برداری در گرایش  
خدمات مشلغول فعالیت بوده و بخش مسلکن بیشلترین 

تعداد شاغان را به خود اختصاص داده است.
ب��ه گزارش ایس��نا، بر اس��اس اص��ل ٤٤ قانون اساس��ی، نظام 
اقتصادی جمهوری اسلامی ایران بر پایه سه بخش دولتی، تعاونی 
و خصوصی استوار شده است. فصل سوم قانون سیاست های کلی 
اصل ٤٤ نیز به سیاس��ت های توسعه بخش تعاون اختصاص دارد 
و در آن افزایش س��هم بخش تعاون در اقتصاد ملی به ۲۵ درصد 
مورد تاکید قرار گرفته و معافیت های مالیاتی و بیمه ای و اولویت بخش��ی تعاونی ها در واگذاری ها و پرداخت 

کمک های بلاعوض و تسهیلات بانکی به بخش تعاون پیش بینی شده است.
در حال حاضر تعاونی ها از ظرفیت های بالایی برای رش��د و توس��عه و ش��کوفایی بخش های مختلف اقتصاد 

برخوردارند و سهم بسزایی در تولید ناخالص داخلی و افزایش اشتغال دارند.
سیاست های کلی اصل ٤٤ قانون اساسی کشور و نقش مهمی که برعهده بخش تعاون گذاشته شده است، 
ضرورت فراهم س��ازی زمینه های لازم برای توسعه بخش تعاون در اقتصاد کشور را توجیه می کند.توسعه این 
بخش از اقتصاد کش��ور و نظارت بر عملکرد آن در گام نخس��ت نیازمند شناسایی وضعیت فعلی این بخش و 

جمع آوری و ارائه آمارهای دقیق و صحیح است.
طبق گزارش مرکز برنامه ریزی وزارت کار، تا پایان س��ال گذش��ته تعداد کل تعاونی های فعال در حال بهره 
برداری و در دست اجرا در کشور ۱۱ هزار و ۹۲۲ واحد بوده است که از این تعداد ۶۸ هزار و ۳۱۵ تعاونی در 

حال بهره برداری و ۳۲ هزار و ۶۰۷  تعاونی دردست اجراست.
همچنین تا پایان سال ۱٤۰۱ تعداد اتحادیه های فعال در حال بهره برداری ۵۷۵ واحد بوده است که نسبت 

به سال گذشته تغییری نداشته است.
بر اساس نتایج این گزارش ۲۵ درصد از تعاونی های فعال در حال بهره برداری در گرایش  خدمات، ۲٤ درصد 

کشاورزی، نزدیک به ۱۶.۲ درصد در گرایش صنعت و ۱۳.۸ درصد تعاونی ها در گرایش مسکن قرار دارند.
نمودار توزیع اش��تغال تعاونی های فعال نش��ان می دهد که بخش مسکن بیشترین تعداد شاغلان را به خود 
اختصاص داده اس��ت؛ به نحوی  که از تعداد کل ش��اغلان تعاونی های فعال در حال بهره برداری، ۲۵.۸ درصد 
در گرایش مس��کن، ۱۶.۳ درصد در گرایش خدمات، ۱۵.۷ درص��د در گرایش تامین نیاز مصرف کنندگان و 

مابقی در سایر گرایش ها هستند.
به گزارش ایس��نا، به طور متوسط تعداد ش��اغلان در تعاونی های کل کشور ۲۰.۳ نفر است که این شاخص 
برای تعاونی های با گرایش اعتبار ۸۶ نفر، تعاونی های تامین نیاز مصرف کنندگان ۵۳ نفر و گرایش مس��کن 

۳۸ نفر است.

یک فعال کارگری با اشلاره به ضرورت اجرای قانون در 
تعییلن مزد ۱۴۰۳ گفلت: ربط دادن حقلوق کارمندان به 
کارگلران بی معنا و بله نوعی تخلف از قانون اسلت، چرا 
که مزایای شلغلی و درآمدی کارمندان بیشتر از کارگران 

است.
ناصر چمنی فعال کارگ��ری در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
خبرگزاری تس��نیم، با اش��اره به اینکه انتظار جامعه کارگری از 
دولت برای دس��تمزد ۱٤۰۳ عمل به ماده ٤۱ قانون کار اس��ت، 
گفت: متأسفانه دستمزد ۱٤۰۲ کارگران مطابق نرخ تورم و سبد 

معیشت تعیین نشد و با توجه به عدم کنترل تورم در کالاهای ضروری سفره جامعه کارگری روز به روز قدرت 
خرید این قشر کاهش یافت. همین مسئله منجر به این شد که کارگران برای تأمین معاش خود به شغل های 
دوم و سوم پناه ببرند. وی با اشاره به اینکه در حال حاضر تأمین هزینه اجاره بها و مسکن یکی از دغدغه های 
کارگران اس��ت، گفت: متأس��فانه بیش از نیمی از کارگران در کشور مستأجر هستند و با توجه به درآمدی که 
دارند اجاره بها برای آنها هزینه گزاف است و گاهی برای تأمین هزینه های مسکن به حاشیه شهر می روند تا 

از پس کرایه خانه و هزینه های رهن بربیایند.
چمنی با تأکید براینکه ماده ٤۱ قانون کار به بحث هزینه س��بد معیش��ت و تورم اشاره دارد، اظهار داشت: 
منظور از س��بد معیش��ت هزینه های خوراک، درمان و مسکن کارگران است. با حقوق فعلی این سه مورد هم 
تامین نمی ش��ود چه برس��د به آموزش، تفریح و پس انداز. هزینه درمان با توجه به پوشش های اندک سازمان 
تأمین اجتماعی مسئله مهم برای کارگران است که تعداد زیادی از کارگران با توجه به ناتوانی در تأمین هزینه 

درمان به سمت خوددرمانی پیش می روند.
این فعال کارگری با تاکید براینکه در حال حاضر تورم حاکم بر جامعه بیش از ٤۰ درصد اس��ت، ادامه داد: 
کارمندان مزایا و پرداختی های متفاوتی از کارگران دارند. طبق گزارش های میدانی اکثر کارمندان با توجه به 
بیمه های تکمیلی که از سمت ارگان های مربوطه دارند هزینه درمان برایشان رایگان است. این درحالیست که 
کارگران از این مسئله محروم هستند. بنابراین ربط دادن حقوق کارمندان به دستمزد کارگران مسئله بی ربط 
اس��ت و خلاف قانون؛ باتوجه به اینکه دولت بارها اعلام کرده اس��ت که دغدغه کارگران را دارد انتظارمان این 

است در تعیین دستمزد ۱٤۰۳ به تمام این مسائل توجه شود.
چمن��ی ب��ا بیان اینکه جامعه کارگری منتظر برگزاری جلس��ه ای برای ترمیم م��زدی ۱٤۰۲ بود بیان کرد: 
متأس��فانه جلسه ای برای ترمیم مزد برگزار نشد اکنون در س��ه ماه پایانی سال قرار داریم طبق سنوات قبلی 
جلسات کمیته مزد و شورای عالی کار می بایست طبق قانون به صورت منظم برگزار شود. جلسه روز گذشته 
شورای عالی کار پیرامون مزد منطقه ای بود که جامعه کارگری مخالف آن است. در شرایط فعالی امکان اجرای 

مزد منطقه ای وجود ندارد.

بررسی مزد منطقه ای در شورای عالی کار
 مذاکرات سبد معیشت ۱۴۰۳ هنوز آغاز نشده

"مزد منطقه ای" دستور جلسه شورای عالی کار بود. به گفته ی عضو شورای عالی 
کار قرار شد این موضوع در کمیته کارشناسی و مزد بررسی شود.

به گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تس��نیم؛ جلس��ه ش��ورای عالی کار برگزار شد اما 
خبری از ترمیم مزد نبود. آیت اس��دی عضو کارگری ش��ورایعالی کار درباره این جلسه گفت: 
وزارت اقتصاد به ش��دت پیگیر مزد منطقه ای اس��ت و به دنبال این اس��ت که مزد منطقه ای 
مصوب شود. وی با بیان اینکه کارگران مخالف اجرای مزد منطقه ای هستند بیان کرد: علت 
مخالفت ما این اس��ت که وزارت اقتصاد برنامه روش��نی برای اجرای م��زد منطقه ای ندارد و 
هیچ گونه اطلاعاتی ارائه نمی دهد، دوماً بحث مزد منطقه ای موضوع مطالعه مرکز پژوهش های 
عالی سازمان تامین اجتماعی بوده و در این رابطه نظر داده بودند اما وزارت اقتصاد نتایج این 

مطالعه را در پیشنهاد خود لحاظ نکرده بود.
وی با اش��اره به ضرورت ماده ٤۱ قانون کار گفت: مهم ترین دلیل مخالفت کارگران با مزد 

منطقه ای، اجرا نشدن بندهای یک و دو ماده ٤۱ قانون کار است.
اس��دی با اش��اره به اینکه درخواست ما این اس��ت که بندهای یک و دو ماده ٤۱ و تطابق 
حداقل دستمزد با تورم و سبد معیشت اجرا شود ادامه داد: نتیجه جلسه روز گذشته این شد 
که در این رابطه مصوبه ای در شورای عالی کار گذرانده نشود و موضوع در کمیته کارشناسان 

در کارگروه مزد به بحث گذاشته شود.
اس��دی در ارتباط با بحث ترمیم مزد گفت: ترمیم مزد همچنان درخواس��ت ما اس��ت اما 
متاس��فانه ترمیم مزد در دس��تور کار نشست دیروز نبود؛ ضمن اینکه مذاکرات سبد معیشت 

۱٤۰۳ نیز هنوز آغاز نشده و جلسات کارگروه مزد تشکیل نشده است.

طراحی و ایجاد فروشگاه های مجازی مشاغل خانگی
تشکیل تعاونی  تأمین نیاز مشاغل خانگی در ۲۰استان

معاون اشتغال وزارت کار از طراحی و ایجاد فروشگاه های مجازی مشاغل خانگی 
خبر داد و گفت: برنامه مهم امسال ما در این حوزه توسعه بازار این مشاغل است و 
تمام تاش دبیرخانه بر فروش و عرضه محصولات خانگی و ایجاد سلکو های فروش 

مجازی و تامین بازار های فصلی است.
به گزارش خبرنگاراقتصادی خبرگزاری تس��نیم، یکی از مشکلات در مسیرمشاغل خانگی 
بحث فروش و عرضه محصولات تولید ش��ده از س��وی ش��اغلان در این عرصه است. محمود 
کریمی بیرانوند,  معاون توس��عه کارآفرینی و اش��تغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی انعقاد 
تفاهم نام��ه همکاری با بانک های »رفاه کارگران« و »مهر ایران« در راس��تای طراحی پلتفرم 
فروش و خرید تضمینی محصولات تولیدی را یکی از اقدامات ش��اخص دولت س��یزدهم در 
حوزه مش��اغل خانگی خواند و ادامه داد: انعقاد تفاهم نامه هم��کاری فی مابین وزارت تعاون، 
کار و رف��اه اجتماعی، ش��ورای فرهنگی عمومی و کارگروه س��اماندهی مُد و لباس، همکاری 
و مش��ارکت در زمین��ه س��اماندهی و همیاری کس��ب و کارهای خانگی حوزه م��د و لباس و 
راهبری ایجاد و توسعه برند مشاغل خانگی از دیگر اقدامات انجام شده است.  کریمی بیرانوند 
همچنین در بیان اقدامات انجام شده برای توسعه مشاغل خانگی افزود: تهیه، تدوین و ابلاغ 
دس��تورالعمل اجرایی برنامه های ایجاد ۱۰۰هزار فرصت ش��غلی در حوزه مشاغل خانگی در 
س��ال ۱٤۰۱، انعقاد تفاهم نامه دوجانبه به صورت جداگانه با بانک های عامل )توس��عه تعاون، 
رفاه کارگران، کشاورزی و پست بانک( از جمله اقدامات در این حوزه است. وی مانع زدایی و 
تس��هیل گری در صدور مجوزهای مشاغل خانگی، توسعه و افزایش رشته های مشاغل خانگی 
به تعداد ۶۲۲رشته شغلی و تشکیل تعاونی های تأمین نیاز مشاغل خانگی در ۲۰استان را از 

دیگر اقدامات انجام شده در دولت سیزدهم بیان کرد. 
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ورزشی

سلرمربی منچسلتریونایتد مصدومیت های زیلاد را دلیل نتایج 
کابوس وار تیمش در فصل جاری دانسلت. او پیش بینی کرد نتایج 

تیمش در سال جدید بهتر خواهند شد.
به گزارش ایس��نا و به نقل از بی تی اسپورت، منچس��تریونایتد در هفته 
بیس��تم رقابت های لیگ برتر انگلیس به مصاف ناتینگهام فارست رفت و با 

نتیجه دو بر یک شکست خورد.
اریک تن هاخ در نشس��ت خبری پایان بازی گفت: کاملا روشن است که 
نتیجه ناامیدکننده ای را به دست آوردیم. توانستیم به بازی برگردیم و گل 
تس��اوی را به ثمر برس��انیم اما در حالی که تیم برتر بودیم روی یک ضد 
حمله دروازه ما باز شد. در نیمه نخست بازنده بازی شدیم و اصلا فعالیت 

لازم را نداشتیم و هماهنگ عمل نکردیم.
او ادامه داد: روی توپ های ارس��الی دروازه ما باز می ش��ود و باید بیشتر 
روی ای��ن ضربات کار کنیم. به نظرم در نیمه دوم بهتر از حریف بودیم اما 
در نهایت بازنده این بازی ش��دیم. ی��ک بازی ۹۰ دقیقه زمان دارد و برای 

پیروزی باید در طول ۹۰ دقیقه خوب ظاهر شد.
او درباره نتایج ناامیدکننده یونایتد در فصل جاری گفت: به نظرم کمتر 
تیم��ی می تواند با این همه مش��کلات نتیجه بگیرد. م��ا بازیکنان مصدوم 
زیادی در طول  فصل داش��ته ایم و اگر آنها برگردند ش��رایط بهتر خواهد 
شد. امیدوار به بازگش��ت بازیکنان مصدوم در ابتدای سال میلادی جدید 
هس��تیم. با بازگش��ت آنها به تیمی قوی تر تبدیل خواهیم ش��د. ما دلیل 
ناکام��ی خود را می دانیم. کمتر تیمی می تواند با این همه مش��کلات کنار 
آی��د. گاهی اوقات ب��ه خاطر حجم زیاد مصدوم��ان انتخاب ترکیب اصلی 
سخت است. تن هاخ درباره کارکردن با مالکان جدید باشگاه گفت: آنها من 
را می شناسند و می دانند که در صورت بازگشت همه بازیکنان نتایج بهتر 
خواهد ش��د. فصل قبل فراتر از انتظار بودیم و در فصل جاری نتوانسته ایم 
انتظارات را برآورده کنیم و این یک واقعیت اس��ت. منچستریونایتد با ۳۱ 
امتیاز در رده هفتم جدول رده بندی قرار و با وجود یک بازی بیشتر نسبت 

به لیورپول صدرنشین یازده امتیاز با این تیم فاصله دارد.

اولین جدایی تراکتور مشخص شد
ورزشلی:  سلرویس  عصلرآزادی/ 
بازیکن اسلپانیایی تیم تراکتور از این 

تیم جدا شد.
الوارو خیمنز ک��ه ابتدای فصل به عنوان 
قرضی به تیم تراکتور پیوسته بود به دلیل 

عملکرد ضعیف از این تیم جدا شد.
وی بعد از بازی روز گذش��ته تراکتور در 
رختکن از بازیکن��ان تیم خداحافظی کرد 
ت��ا اولین بازیکن جدا ش��ده نیم فصل اول 
سرخپوش��ان باش��د. خمینز به عنوان وینگر به تیم تراکتور پیوس��ته و تا هفته دهم در اکثر 
بازی های تراکتور به عنوان بازیکن ثابت بازی کرد اما نتوانس��ت انتظارات را برآورده س��ازد و 
حتی تغییر پستش موثر واقع نشد و به نیمکت منتقل شد. در ۵ بازی گذشته خمینز در بازی 
مقابل ملوان در ترکیب تیم تراکتور قرار گرفته و در ٤ پیروزی این تیم نقشی نداشت تا پرونده 

این بازیکن بدون گل و پاس گل در تراکتور بسته شود.

دعوت از دوچرخه سوار استان به اردوی تیم ملی 
دوچرخه سوار ایران

عصرآزادی/ سرویس ورزشی: اردوی  
آماده سازی تیم ملی دوچرخه سواری 
نیمه اسلتقامت بانلوان در حالی از ۱۵ 
الی ۳۰ دی ماه ۱۴۰۲ به میزبانی بوشهر 
برگلزار می شلود که نماینده اسلتان 
آذربایجان شلرقی به این اردو دعوت 

شده است.
در ای��ن اردو فاطم��ه دادگر ب��ه عنوان 

نماینده استان حضور خواهد یافت.

دعوت از ورزشکاران آذربایجان شرقی به اردوی تیم 
ملی هاکی ایران

سه  ورزشی:  عصرآزادی/ سلرویس 
ورزشکار استان به اردو تیم ملی پوش 
هاکی س�النی ای�ران در تهران دعوت 

شدند.
 اردوی انتخابی و آماده س��ازی تیم ملی 
هاکی س��النی بانوان در حالی از هشتم الی 
2۰ دی ماه ۱4۰2 به میزبانی تهران برگزار 
می ش��ود ک��ه نماینده اس��تان آذربایجان 
ش��رقی در ای��ن اردو حضور دارند. نس��یم 

میرزایی، فرشته بابازاده و هانیه یوسفی سه هاکی باز استان در این اردو حضور دارند.

 برگزاری لیگ فوتسال شهرستان عجب شیر 
با حضور ۲۰تیم 

ورزشلی:  سلرویس  عصلرآزادی/ 
لیگ فوتسال شهرس�تان عجب شیر 
ب�ا حضور ۲۰تی�م در دو رده لیگ برتر 
و دس�ته یک از اول دی م�اه ۱۴۰۲ در 

سالن ولیعصر عجب شیر شروع شد.
 لیگ فوتسال عجب شیر با حضور 2۰ تیم 
در دو رده لیگ برتر و دسته یک از اول دی 
ماه ۱4۰2 در س��الن ورزشی ولیعصر )عج( 
عجب ش��یر تحت عنوان جام گرامیداشت 

پدران آسمانی برگزار می شود. 
این مس��ابقات جهت گرامیداش��ت یاد و 
خاطره ش��ادروان حاج محمد ژیانی در حال برگزاری اس��ت و تا روز ۱۳ رجب س��الروز میا 

حضرت علی )ع( و روز پدر ادامه خواهد داشت.
 برابر صورتجلس��ه برگزاری مس��ابقات از هر گروه دو تیم به دس��ته برتر صعود و دو تیم به 
دسته یک مسابقات انتخاب خواهند شد و در نهایت برای تیم های قهرمان جوایز و لوح اهدا 

خواهد شد.

دعوت شجاع خلیل زاده 
به تیم ملی 

ورزشلی:  سلرویس  عصلرآزادی/ 
کاپیتلان تراکتور بله اردوی تیم ملی 

فوتبال دعوت شد.
 امی��ر قلعه نویی لیس��ت ۲۷ نف��ره برای 
حضور در ج��ام ملت های آس��یا ۲۰۲۳ را 
اعلام کرد که نام ش��جاع خلیل زاده، مدافع 

تراکتور نیز به چشم می خورد.

سایت گل مدعی شد:

 آزمون در جام ملت های آسیا حاضر نمی شود
سایت گل اندونزی در گزارشی اعام کرد سردار آزمون به دلیل توافقش با باشگاه 

رم نمی تواند تیم ملی ایران را در جام ملت های آسیا همراهی کند.
به گزارش ایسنا، این سایت ورزشی اعلام کرد سردار آزمون، مهاجم تیم ملی فوتبال ایران، 
در مس��ابقات جام ملت های آسیا ش��رکت نخواهد کرد: » تیم ملی با مربیگری امیر قلعه نویی 
آخرین حریف تدارکاتی تیم ملی اندونزی پیش از حضور در جام ملت های آس��یا خواهد بود. 
تهدید جدی ایران، حضورنداش��تن س��ردار آزمون، مهاجم رم در جام ملت های آس��یا ۲۰۲۳ 
است. اما غیبت آزمون به دلیل مصدومیت نیست بلکه او به دلیل توافق صورت گرفته با باشگاه 
ایتالیایی در این رقابت ها غایب خواهد بود.« در ادامه این گزارش آمده است: »زمانی که آزمون 
تابس��تان گذش��ته به صورت قرضی از بایرلورکوزن به رم منتقل شد، جالوروسی بندی درباره 
عدم حضور آزمون در جام ملت های آس��یا ۲۰۲۳ گنجاند. گفته می ش��ود به همین دلیل رم 
اجازه حضور آزمون در این تورنمنت را نمی دهد. این وضعیت به یک سوژه داغ در فوتبال ایران 
تبدیل شده است. امیر قلعه نویی، سرمربی تیم فوتبال ایران، می خواهد با ژوزه مورینیو دیداری 
داشته باشد تا آزمون بتواند حداقل در جام ملت های آسیا ایران را همراهی کند. تیم ملی ایران 
قبل از حضور در جام ملت های آس��یا ابتدا یک اردوی آماده س��ازی را در جزیره کیش برگزار 
می کند. آنها پیش از س��فر به قطر، دیداری مقابل بورکینافاس��و برگزار می کنند. سپس ایران 
در در دیداری دوس��تانه در کشور میزبان جام جهانی حریف تیم ملی اندونزی خواهد بود. در 
این گزارش تایید شد که با این وجود، دیدار سرمربی ایران و مورینیو امکانپذیر نیست: تمایل 
قلعه نوی��ی برای دیدار با مورینیو به دلیل محدودیت صدور ویزا از بین رفته اس��ت. این اتفاق 
ش��انس آزمون برای همراهی تیم ملی ایران را به شدت کم می کند. با این حال چهار بازیکنی 
که در خارج از ایران بازی می کنند، پیش از شروع اردوی رسمی، تمرین های خود را در تهران 
پش��ت س��ر گذاش��ته اند. این چهار بازیکن صادق محرمی، مدافع تیم دیناموزاگرب کرواسی، 
س��عید عزت اللهی )وایله دانمارک(، محمد محبی )روستُف روسیه( و علی قلی زاده )لخ پوزنان 
لهستان( هستند. همچنین دستیاران قلعه نویی یعنی رحمان رضایی، آنتونیو مانیکونه و حمید 
مطهری آنها را همراهی می کردند. گل در حالی مدعی نبودن سردار در جام ملت ها شده است 
که نام او در فهرست اعلامی تیم ملی دیده می شود. لیست فعلی تیم ملی در شرایطی با حضور 
۲۷ بازیکن اعلام شده که فدراسیون فوتبال در نامه ای رسمی به باشگاه رم و طبق قوانین فیفا 
خواستار حضور سردار آزمون در تیم ملی شده و در حال مذاکره با مسئولان رم است تا اجازه 

حضور این بازیکن را به  دست بیاورد. 

عصرآزادی/ سرویس ورزشی: سرمربی تیم فوتبال نفت آبادان 
گفت: کم تجربه بودیم و در گلزنی ناموفق عمل کردیم.

عبدالله ویسی پس از شکست ۳ بر صفر تراکتور مقابل نفت آبادان اظهار 
داش��ت: بازی بس��یار خوب و روانی برای هر دو تیم بود. قبل از اینکه گل 
اول را بخوریم می توانستیم به گل برسیم که متاسفانه کم تجربه بودیم و 
مقابل تیم با تجربه ای مثل تراکتور و مقابل هواداران پرشور یک موقعیت 
هم ارزش��مند اس��ت. نیمه اول ۲ گل خوردیم و برای نیمه دوم تغییراتی 
را دادیم و خوب ش��روع کردیم. بازتر بازی کردیم، اما در گل زنی باز هم 

ناموفق بودیم و تراکتور از موقعیتش استفاده کرد و گل سوم را زد.
وی در مورد حواشی این تیم و تاثیراتش در نتایج گفت: آبادان متاسفانه 
همیشه به این شکل بوده و حواشی که دور تیم است تیم را تحت تاثر قرار 
می دهد. ما با یک روحیه نامناسب به تبریز آمدیم و بچه ها با خودشان و 
ب��ا من صحبت نمی کردند. از نظر روحی و روانی خوب نبودیم، اما مقابل 
تیم گردن کلفت تراکتور با تمام وجود بازی کردند، اما سهم ما هیچ چیز 

نبود. در آبادان به این شکل است که باید با حواشی هم بجنگید.
س��رمربی نفت آبادان  در مورد جدایی اش گفت: س��ه هفته قبل توافق 
کردیم که جدا ش��وم، اما چون زمان خوبی نبود و نمی توانستند با مربی 

دییگ��ری صحبت کنند به من گفتند که س��ه بازی دیگ��ر هم بمان و از 
همین جا از مردم خوب آبادان تش��کر می کنم که نتوانستم تا پایان فصل 
در کنارشان بمانم. امیداوارم مربی بعدی که فرصت خوبی هم دارد موفق 
باش��د. ما اول فصل ۳۰ روز وقت داشتیم و الان ٤۰ روز مسابقات تعطیل 
اس��ت. ۲۰ روز قبل هم من اعلام کردم و مس��وولان باش��گاه هم حتما با 
مربیانی صحبت کردند و با این حس��اب مربی جدید ۶۰ روز فرصت دارد. 
لطفا مربی جدید که آمد نگوید که من وقت نداشتم و تیم را نبستم. ۶۰ 

روز فرصت داری که تیمی در حد نام مردم آبادان ببندی.
ویس��ی در مورد اینکه ساختار دفاعی تیمش خوب بود، گفت: در همه 
تیم هایی که بودم در بحث دفاع و ضد حمله کار می کردیم، اما نمی دانم 
چرا این بار این ش��کلی شد.وقتی بازیکن تمرکز نداشته باشد، نمی توانید 
کاری کنید. از خط حمله که وقتی تیم حریف ش��روع به حمله می کند 

ما تمرکز نداریم.
 وی در مورد غیبت طالب ریکانی عنوان کرد: این بازیکن مصدوم بود و 

سه روز تمرین نکرد و دو بازیکن دیگر را هم در اختیار نداشتیم.
 سرمربی نفت آبادان در خصوص ارزیابی اش از لیگ امسال گفت: لیگ 
پویایی بود و خوش��م آمد. ۳، ٤ تیم برای قهرمانی و سهمیه می جنگند. 

٤، ۵ تی��م هم در پایین جدول س��ر و کله هم م��ی زنند که یه پله بالاتر 
بیایند. ۳، ٤ تیم هم که برای سهمیه بسته شده بودند و در میانه جدول 

جای شان امن است.
ویس��ی در مورد اینکه آیا بازیکنی بود که نظر شما را جلب کند، تاکید 
کرد: متاسفانه چندین سال است که بازیکن شاخص نداشتیم و دلیل آن 
هم این اس��ت که باشگاه ها نتیجه گرا ش��ده اند. اصلا لژیونر هم در این 

چند سال نداشتیم.

ویسی: مقابل تیم گردن کلفت تراکتور کم تجربه بودیم

اسامی ۲۷ بازیکن دعوت شده به تیم ملی فوتبالگرانقیمت ترین ترکیب فوتبال جهان

ترانسفرمارکت فهرسلتی از گرانترین بازیکنان فوتبال 
جهان در پایان سال را تهیه و منتتشر کرده است.

ب��ه گزارش ایس��نا، گرانتری��ن بازیکنان جهان در پایان س��ال 
۲۰۲۳، ج��ود بلینگام، کیلیان ام باپه و ارلین��گ هالند بودند که 

ارزش آنها ۱۸۰ میلیون یورو برآورد شده است.
بر اس��اس نتایج س��ال ۲۰۲۳ گران ترین تیم فوتبال جهان به 

شرح زیر است:
دروازه بان: مایک مانیان )فرانسه، میان، ۴۵ میلیون یورو(

مدافعان: ترنت الکس��اندرآرنولد )انگلیس، لیورپول، ۷۰ میلیون یورو(، ویلیام س��الیبا )فرانسه، آرسنال، ۷۵ 
میلیون یورو(، روبن دیاز )پرتغال، منچسترسیتی، ۸۰ میلیون یورو(، یوسکو گواردیول )کرواسی، منچسترسیتی، 

۸۰ میلیون یورو(
هافبک ها: جمال موس��یالا )آلمان، بایرن مونیخ، ۱۱۰ میلیون یورو(، رودری )اس��پانیا، منچسترسیتی، ۱۱۰ 

میلیون یورو(، دکلان رایس )انگلیس، آرسنال، ۱۱۰ میلیون یورو(
مهاجمان: جود بلینگام )انگلیس، رئال مادرید، ۱۸۰ میلیون یورو(، کیلیان ام باپه )فرانس��ه، پاری سن ژرمن، 

۱۸۰ میلیون یورو(، ارلینگ هالند )نروژ، منچسترسیتی، ۱۸۰ میلیون یورو(
هزینه کل تیم یازده نفره ۱.۲۲ میلیارد یورو شده که بعید است تیمی در دنیا بتواند این قدر هزینه کند و 

چنین بازیکنانی را داشته باشد.

اسلامی ۲۷ بازیکلن تیم مللی فوتبال بلرای حضور در 
رقابت های جام ملت های آسیا اعام شد.

به گزارش ایسنا به نقل از بخش رسانه ای تیم ملی فوتبال، امیر 
قلعه نویی، سرمربی تیم ملی فوتبال ۲۷ بازیکن را برای حضور در 

رقابت های جام ملت های آسیا به اردوی تیم ملی دعوت کرد.
بر این اساس، اسامی بازیکن ۲۷ دعوت شده به اردوی تیم ملی 
به این ش��رح اس��ت: علیرضا بیرانوند، پیام نیازمند، سید حسین 
حسینی، احس��ان حاج صفی، میلاد محمدی، شجاع خلیل زاده، 

س��ید مجید حسینی، سامان فلاح، حسین کنعانی زادگان، صادق محرمی، رامین رضاییان، آریا یوسفی، روزبه 
چش��می، امید ابراهیمی، سعید عزت اللهی، س��امان قدوس، محمد محبی، مهدی ترابی، مهدی قائدی، جواد 
حس��ین نژاد، مهدی طارمی، رضا اس��دی، علیرضا جهانبخش، علی قلی زاده، سردار آزمون، کریم انصاری فرد و 
ش��هریار مغانلو- لیس��ت فعلی تیم ملی در ش��رایطی با حضور ۲۷ بازیکن اعلام شده که فدراسیون فوتبال در 
نامه ای رس��می به باش��گاه رم و طبق قوانین فیفا خواس��تار حضور س��ردار آزمون در تیم ملی شده و در حال 
مذاکره با مس��ئولان رم اس��ت تا موافقت حضور این بازیکن را به دس��ت بیاورد، بنابراین فدراسیون فوتبال تا پایان 
اولتیماتوم زمانی AFC  )۱۲ دی( منتظر تصمیم باشگاه ایتالیایی برای آزاد کردن این بازیکن و ملحق شدن وی 
به اردوی تیم ملی در موعد مقرر است و پس از آن فهرست نهایی و ۲۶ نفره تیم ملی برای حضور در جام ملتهای 
آسیا اعلام خواهد شد.همچنین با پیشنهاد امیر قلعه نویی و موافقت فدراسیون فوتبال، مرتضی پورعلی گنجی که در 

تورنمنت اردن مصدوم شد، در رقابت های جام ملت های آسیا تیم ملی را همراهی خواهد کرد.

عصرآزادی/ س�رویس ورزشی: تیم تراکتور 
در بازی کاملا برتر برابر صنعت نفت آبادان 

به برتری دست یافت.
در هفت��ه پایانی دور رفت لی��گ برتر فوتبال 
کشور تیم تراکتور در ورزشگاه یادگار امام )ره( 
تبری��ز میزبان تیم صنعت نفت آب��ادان بود که 
این بازی در پایان ب��ا برتری ۳ بر صفر تراکتور 

به اتمام رسید.
سرخپوش��ان از همان ابتدای بازی را هجومی 
آغاز کرده و موقعیت هایی برای گل داش��تند تا 
در دقیقه  2۵ ش��وت عارف آقاسی توپ را وارد 

دروازه تیم نفت آبادان کرد.
در دقیق��ه ۳۳ مه��دی هاش��م نژاد با حرکت 
انفرادی مدافعان نفت را جا گذاش��ته و با شوتی 
دقیق گل دوم میزبان را به ثمر رساند. در نیمه 
نخس��ت مهم ترین موقعیت تیم نفت آبادان تک 

ب��ه تک مهاجم این تیم ب��ا پورحمیدی بود که 
دروازه ب��ان تراکتور مان��ع از فروپاش��ی دروازه 
تیمش ش��د. در نیمه دوم تراکت��ور باز هم تیم 
برت��ر میدان ب��ود و در دقیقه ۷۷ محمد قنبری 

موفق شد گل سوم تراکتور را به ثمر رساند.
با این نتیجه تیم تراکتور 2۸ امتیازی ش��ده و 
کار خ��ود را در رده چهارم جدول در نیم فصل 

لیگ برتر به پایان برد.
ب��ازی رفت 2 تیم در فصل گذش��ته در تبریز 
ه��م با یک گل به س��ود تیم تراکت��ور به اتمام 

رسیده بود.
ترکی��ب تیم تراکت��ور در این بازی حس��ین 
پورحمیدی، ش��جاع خلیل زاده، عارف آقاس��ی، 
سعید کریم آذر، س��یامک نعمتی، ریکاردو آلوز، 
سید مهدی حس��ینی، گوستاوو واگنین، محمد 

قنبری، مهدی هاشم نژاد و مهدی عبدی بود.

عصرآزادی/ س�رویس ورزشی: س�رمربی تراکتور گفت: غیر از 
نتیجه به خاطر فوتبالی که ارائه کردیم باید همه خوشحال باشیم 

و با رضایت به تعطیلات برویم.
پاکو خمز پس از برتری ۳ بر صفر مقابل نفت آبادان اظهار داشت: این 
بهترین بازی ما در زمانی که توپ را در اختیار داش��تیم بود. س��طح بالا 
ب��ازی کردیم و غی��ر از نتیجه به خاطر فوتبالی که ارائه کردیم باید همه 

خوشحال باشیم و با رضایت به تعطیات برویم.
وی ادام��ه داد: هدف ما این اس��ت که چنی��ن فوتبالی را ارائه دهیم و 

برخی روزها سخت تر است، اما امروز خیلی خوب بازی کردیم.
س��رمربی تراکت��ور در مورد تعطیلی لیگ گف��ت: کاری نمی توانیم در 
این مقطع انجام دهیم. زمان برگزاری جام ملت های آس��یا اس��ت و این 
تعطیل��ی برای همه تیم ها وج��ود دارد. اگر نظر خودم را بخواهم بگویم 
دوست داشتم لیگ تعطیل نباشد و بازی کنیم، چون تیم الان در شرایط 
خوبی اس��ت، اما تقویم لیگ از روز اول مشخص بود و نمی توانیم کاری 

کنیم.
وی در مورد شرایط تیم بعد از تعطیات عنوان کرد: الان برنامه ای که 
دارم این اس��ت که تعطیات سال نو میادی را در کنار خانواده ام باشم 

و از الان زود اس��ت که در مورد نیم فصل دوم صحبت کنیم. قطعا زمان 
خواهیم داشت که در مورد آن صحبت کنیم.

خم��ز در مورد جذب بازیکنان در نیم فصل دوم گفت: باش��گاه تاش 
خود را خواهد کرد که تیم تقویبت ش��ود. اما با بازی امروز که داش��تیم 
سخت است که بخواهیم نفری را جایگزین کنیم. در مجموع اگر بازیکنی 
را پی��دا کنی��م که تی��م ما را تکمیل کن��د، حتما ای��ن کار را انجام می 

دهیم.

س��رمربی اس��پانیایی تراکتور اظهار داش��ت: اگر هیچ ب��ازی را نبازیم 
قهرمان لیگ می شویم و من هم این را می دانم، اما نتایجی که به دست 
می آید همان است و ما نمی توانیم تغییر دهیم. استقال، پرسپولیس و 
سپاهان هم به این فکر می کنند که نباید امتیازاتی را از دست می دادند 
و فوتبال همین است. این را می دانیم که اختاف امتیاز در بالای جدول 

زیاد نیست و ما هم تمام تاش مان را کردیم که به اینجا برسیم.
وی در م��ورد اینکه از نتایج نیم فصل راضی بودید یا خیر، گفت: نمره 
بالای��ی تیم می گیرد و برای نیم فصل دوم نمره را بالاتر خواهیم برد. ما 
ب��ه تاش مان را ادامه خواهیم داد. کار می کنیم که پیش��رفت کنیم و 
نتایج بهتری را کسب کنیم. اینکه با ریتم تیم های بالای جدول بخواهید 

رقابت کنید سخت است، اما ما این کار را می کنیم.
خمز در مورد تعویض گوستاوو گفت: او سه کارته بود و اگر تعویضش 
کردیم چون نمی خواس��تیم 4 کارته شود. حتی قصد داشتیم در بین 2 

نیمه تعویضش کنیم اما گفتیم چند دقیقه بیشتر بازی کند.
وی در مورد اینکه مربی ماه ش��د، اظهار داش��ت: تشکر می کنم از کانون 
مربیان که مرا انتخاب کردند. این به خاطر نتایج تیم بوده و قبا هم گفتم 

جوایز انفرادی برای من مهم نیست و دوست دارم تیم برنده شود.

خمز: باید به خاطر فوتبالی که بازی کردیم خوشحال باشیم

پایان شیرین تراکتور در نیم فصل
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خبار شهرستان ا

اجرای پویش ملی سلامت با محوریت غربالگری دیابت 
و فشار خون بالا در تمام مراکز درمانی استان کردستان

عصر آزادی :سرپرس�تی س�نندج : 
مدی�ر درمان تامین اجتماعی اس�تان 
کردس�تان از اجرای طرح پویش ملی 
سلامت با هدف بیماریابی مبتلایان به 
فش�ار خون بالا و دیابت، شناسایی و 
کنترل این بیماریها در مراحل ابتدایی 
و مراقب�ت و پیگی�ری این اف�راد در 

مراکز درمانی استان خبر داد. 
دکتر شیرزاد قادر پور اقدم مدیر درمان 

تامین اجتماعی اس��تان کردستان با اشاره به اینکه پیش��گیری از بیماری و ارتقاء سامت از 
مهمترین اولویتهای مجموعه مدیریت درمان تامین اجتماعی استان است گفت: »پویش ملی 
سامت« از شنبه 2۰ آبان ماه تا ۱۵ دی ماه با هدف بیماریابی مبتایان به فشار خون بالا و 
دیابت ، شناسایی و کنترل این بیماریها در مراحل ابتدایی  و مراقبت و پیگیری این افراد در 

بیمارستان و مراکز درمانی استان در حال اجرا است.
وی گفت:  فش��ار خون بالا و دیابت از بی عامت ترین بیماریها و عامل اصلی س��کته های 
قلبی و مغزی هستند که فرد علیرغم  ابتا به  بیماری تا زمان بروز عوارض از وجود آن آگاه 
نیست؛ بنابراین در صورت شناسایی افراد در معرض خطر، پیش از بروز عوارض این بیماریها، 
با آموزش خود مراقبتی  می توان تا حدود زیادی از  بروز و پیشرفت این بیماریها جلوگیری 
کرد. وی افزود درتاش هس��تیم تا بهترین خدمات را با بهترین کیفیت به بیمه ش��دگان  و 
مراجعین ارائه نماییم، در همین راستا خدماتی نظیر غربالگری دیابت و فشارخون)در کلینیک 
دیابت و فشارخون( و غربالگری مادران باردار همه روزه در پلی کلینیک تخصصی سنندج و 
بیمارستان تامین اجتماعی  به مراجعین و بیمه شدگان ارائه می گردد. وی ادامه داد : از آغاز 
این پویش تا کنون  حدود ۳۰۰  نفر از همکاران در بیمارستان تامین اجتماعی سنندج و پلی 

کلینیک تخصصی سنندج ازنظر ابتا به دیابت و فشار خون بالا غربالگری شده اند.
ش��ایان ذکر است طرح پویش ملی س��امت تا ۱۵ دی ماه در تمامی مراکز خدمات جامع 
سامت و خانه های بهداشت در شهرها و روستاهای استان نیز از طرف دانشگاه علوم پزشکی 

در حال اجرا می باشد.

مدیر صنایع تبدیلی و تکمیلی سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان 

تکمیل زنجیره تولید در واحد قارچ اورامان نیازمند 
6 هزار میلیارد ریال است

عص�ر آزادی :سرپرس�تی س�نندج 
:  مدیلر صنایلع تبدیللی و تکمیلی 
اسلتان  سلازمان جهلاد کشلاورزی 
کردستان گفت: تکمیل زنجیره تولید 
در شلرکت کشلت و صنعلت اورامان 
سبز سروآباد نیازمند ۶ هزار میلیارد 

ریال سرمایه است.
 امید س��لیمی مدیر صنای��ع تبدیلی و 
تکمیلی سازمان جهاد کش��اورزی استان 

کردس��تان در بازدید مدیران صنایع تبدیلی و تکمیلی س��ازمان های جهاد کشاورزی منطقه 
چهار کش��وری از شرکت کش��ت و صنعت اورامان سبز شهرستان س��روآباد، اظهار کرد: این 
کارخانه با مساحت هفت هکتار و سرمایه گذاری ۹ هزار میلیارد ریال ایجاد شد و فاز نخست 

آن در سال ۱۳۹۶ به بهره برداری رسید.
 وی گفت: در این مجتمع تولیدی قسمت های تولید کمپوست قارچ، فرآوری و بلانچ قارچ، 
کنس��رو و بسته بندی، خاک پوششی قارچ، کود گیاهی غنی شده از پسمانده های کارخانه، 

تولید بذر قارچ و سردخانه فعال است.
 مدیر صنایع تبدیلی و تکمیلی سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان با بیان اینکه ۷۰ 
درصد تولیدات این زنجیره به خارج از کش��ور صادر می ش��ود، افزود: در این کارخانه سالانه 

بیش از ۶۰ هزار تن انواع محصولات تولید و روانه بازارهای داخلی و خارجی می شود.
 وی ادامه داد : هم اکنون در این مجتمع برای ۱۳۰ نفر به طور مستقیم شغل ایجاد شده 
است که با تامین اعتبار و تکمیل زنجیره، میزان اشتغال مستقیم به بیش از ۶۰۰ نفر خواهد 

رسید.

ضرورت همراهی همه اصناف برای کنترل قیمت 
کالاهای ضروری

عصرآزادی / سرپرستی استان البرز: 
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان 
البرز در نشسلت مشلترک با اعضای 
هیلات مدیره اتحادیه صنف پوشلاک 
مرکلز البلرز بلر ضلرورت همراهی و 
همکاری همه صنوف در کنترل قیمت 

کالاهای ضروری تاکید کرد.
 دکتر محمد انصاری گفت: پوش��اک از 

جمله اقلام کالایی مهم در سبد مصرفی خانوار به ویژه در فصل پایانی سال و ایام منتهی به 
آغاز سال نوی شمسی است، از این جهت کنترل قیمت کالاها در سطح تولید، توزیع و عرضه 
از اهمیت فراوانی برخوردار اس��ت. وی تصریح کرد: باید برای مدیریت تقاضا، تمرکز ویژه ای 
روی حج��م تولیدات، تنوع اقلام به لحاظ کمی، کیفی و همچنین رعایت الزامات اخلاقی در 
نوع تولیدات متناس��ب با شئون اسلامی جامعه داشته باشیم تا همه اقشار در تامین نیازهای 

ضروری خود در این حوزه با مضیقه مواجه نباشند.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اس��تان البرز اضافه کرد: ظرفیت های مناس��بی به لحاظ 
تولی��دات صنعت��ی، صنفی و کارگاهی پوش��اک در اس��تان البرز وجود دارد ک��ه باید ضمن 

ساماندهی آنها، با ارائه مشوق های قانونی به توان تولیدی واحدها کمک کنیم.
انصاری ادامه داد: در جلس��ه اخیر تنظیم بازار استان، دکتر عبدالهی استاندار محترم البرز 
روی کنترل قیمت کالاهای ضروری در سطح عرضه تاکید نمود و این تکلیف همه ماست که 
با همکاری مناس��ب با تشکل های بخش خصوصی از جمله اتاق اصناف و اتحادیهای صنفی 

تحت پوشش، الزامات موجود در قانون حمایت حقوق مصرف کنندگان را عملیاتی کنیم.

مدیرکل اجرایی معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری اصفهان خبر داد:

ایمن سازی ۷۰ درصد از بزرگراه های درون شهری
اسلتان  سرپرسلتی   / عصلرآزادی 
اصفهلان: مدیلرکل اجرایلی معاونلت 
حمل ونقل و ترافیک شهرداری اصفهان 
از ایمن سلازی ۷۰ درصد از بزرگراه های 

درون شهری اصفهان خبر داد.
حمید آقای��ی با اعلام ای��ن خبر گفت: 
تعدد تصادف��ات و نوع برخورد خودروها با 
حفاظ های ایمنی موج��ب افزایش هزینه 
تعمی��ر و نگه��داری گاردریل ها و کاهش 

ایمنی در سطح بزرگراه های شهری به ویژه رینگ سوم شده بود که با انجام بررسی های فنی، 
طرح اس��تفاده از نیوجرسی به عنوان جداکننده محورهای بزرگراهی در کمیته های تخصصی 
مص��وب و اجرا ش��د. او با اعلام اینکه این طرح برای ایمن س��ازی ۷۰ درص��د از بزرگراه های 
درون ش��هری اجرا می ش��ود،  افزود: هر اندازه حجم ترافیک و سرعت طرح بالاتر باشد، حفاظ 
نیز باید از سطح عملکرد بالاتری برخوردار باشد، بنابراین طبیعی است در جاده های با حجم 
ترافیک و سرعت بالا از حفاظ هایی همچون نیوجرسی استفاده شود که به نگهداری کمتری 
احتیاج دارند. مدیرکل اجرایی معاونت حمل ونقل و ترافیک ش��هرداری اصفهان با اش��اره به 
عملکرد مطلوب نیوجرس��ی در رینگ سوم ش��هر گفت: از دیگر مزایای استفاده از نیوجرسی 

جلوگیری از انتشار نور مزاحم بعضی خودروها برای راننده مقابل است.

خبر

عص�رآزادی/ س�رویس شهرس�تانها: رئیس 
س�ازمان جهاد کش�اورزی آذربایجان ش�رقی 
گف�ت: در زمینه تولید هی�چ محدودیتی وجود 
ندارد و اگر از تمام ظرفیت این استان در زمینه 
جوجه ریزی استفاده شود مشکلی در مدیریت 

و تنظیم بازار وجود نخواهد داشت.
اکبر فتحی در جلس��ه ش��ورای هماهنگی مدیران 
سازمان جهاد کشاورزی استان افزود: در طرح جهش 
تولید در دیمزارها باید به اس��تفاده از ترکیب کودی 
مناس��ب، کش��ت حبوبات و علوفه در تناوب با غات 
و کمک به تغذیه مناس��ب توجه ویژه داش��ته باشیم 
چرا که این موارد ش��اخص هایی هستند که می تواند 

عملکرد ما در این طرح نشان دهد.
وی، کش��اورزی قراردادی را حال مشکات بخش 
کش��اورزی و تنظیم بازار دانست و ادامه داد: در همه 
حوزه  ها باید کش��اورزی قراردادی اجرایی شود تا به 

تنظیم بازار کمک کند.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی از 
رصد و پایش جوجه ریزی و رصد فعالیت کش��تارگاه  
های اس��تان خبر داد و اضافه کرد: برای رصد فعالیت 
کش��تارگاه  های اس��تان از نیروی انس��انی اس��تفاده 
خواهیم کرد تا یک کارش��ناس در کنار کارش��ناس 

اداره کل دامپزش��کی اقدام��ات لازم در این زمینه را 
انجام دهد.

فتحی از پتانس��یل جوجه ری��زی ماهانه ۶ میلیون 
قطعه در آذربایجان ش��رقی خب��ر داد و افزود: اگر از 

این پتانس��یل به صورت کامل استفاده شود و جوجه 
ریزی را افزایش دهیم، در زمینه تنظیم بازار مشکلی 
نخواهیم داشت و مجبور به اقدامات کنترلی و قهری 

در این زمینه نخواهیم بود.

مقام عال��ی وزارت جهادکش��اورزی تاکید کرد که 
در ح��وزه تولید، اس��تان  ها اجازه ندارن��د هیچگونه 
محدودیت��ی قائ��ل ش��وند و این تصمی��م به  صورت 

مکتوب نیز به همه استان  ها اباغ شده است.
رئیس سازمان جهاد کش��اورزی آذربایجان شرقی 
ب��ر توجه ویژه بر اجرای احکام ص��ادره باقی مانده در 
ح��وزه تغییر کاربری اراضی کش��اورزی تأکید کرد و 
گفت: همه احکام باقی مانده در این زمینه باید هر چه 

سریع تر اجرا شود.
فتحی، رفع تداخل اراض��ی را از دیگر اولویت  های 
س��ازمان دانس��ت که باید مورد توجه مدیران جهاد 
کش��اورزی شهرس��تان  ها قرار گیرد و یادآور شد: در 
زمینه رفع تداخل اراضی و صدور سند باید با جدیت 

بیشتر مورد توجه قرار گیرد.
وی ب��ر ل��زوم تکمیل پروژه  های نیم��ه  تمام آب  و 
خاک در اس��تان تأکید ک��رد و گفت: پروژه  هایی که 
نیمه  تمام مانده  اند باید علت  یابی ش��وند و نسبت به 

تکمیل این پروژه  ها اقدام کرد. 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی در 
پایان سخنان خود شناس��نامه  دار کردن باغات را از 
دیگر اولویت  های وزارت جهاد کشاورزی قلمداد کرد 

و بر لزوم توجه ویژه  بر اجرای آن تأکید کرد.

پ�س از امضای تفاهم نام�ه همکاری بین پارک  عل�م و فناوری 
آذربایجان ش�رقی و معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری جهت بررسی صلاحیت شرکت های دانش بنیان 
نوپ�ا، فرآیند ارزیابی ش�رکت های متقاضی توس�ط پارک علم و 

فناوری آذربایجان شرقی آغاز شد.
به گزارش ایس��نا، سعید جعفری راد ضمن اش��اره به آیین نامه جدید 
ارزیابی و حمایت از ش��رکت ها و مؤسس��ات دانش بنیان، گفت: بر اساس 
تغییرات جدید در نظام ارزیابی ش��رکت های دانش بنیان، پارک های علم 
و فناوری آذربایجان ش��رقی، خراسان رضوی، شهرک علمی و تحقیقاتی 
اصفهان، صنعتی شریف و سیستان و بلوچستان به عنوان ۵ پارک علم و 
فناوری در میان ۵4 پارک کل کشور جهت ارزیابی صاحیت شرکت های 

دانش بنیان نوپا انتخاب شدند.
وی افزود: در این راس��تا جهت توس��عه ظرفیت ه��ا، ایجاد هم افزایی و 
همکاری مش��ترک ب��ا پارک های علم و فناوری به عن��وان نقش آفرینان 
زیست بوم نوآوری و فناوری در کشور، تفاهم نامه همکاری بین دبیرخانه 

تخصصی ارزیابی و تش��خیص صاحیت شرکت های دانش بنیان معاونت 
علم��ی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاس��ت جمه��وری و پارک علم و 

فناوری آذربایجان شرقی امضا شد.

جعف��ری راد ی��ادآور ش��د: مطاب��ق ای��ن تفاهم نامه تأیی��د صاحیت 
شرکت های دانش بنیان نوپا توسط پارک علم و فناوری آذربایجان شرقی 
انجام می گیرد و ش��رکت های نوآور و فناور ب��رای ارزیابی باید از طریق 

معاونت توسعه شرکت های دانش بنیان اقدام کنند.
رئیس پ��ارک علم و فناوری آذربایجان ش��رقی اظهار کرد: بر اس��اس 
آیین نامه جدید، »ش��رکت های دانش بنیان نوپا« ش��رکت های فعال در 
ح��وزه تحقیق، طراحی و توس��عه کالاها و خدمات فناورانه هس��تند که 
هنوز از نظر کسب و کاری و اقتصادی به بلوغ کافی دست پیدا نکرده اند، 
حداقل یک محصول در مقیاس نمونه آزمایشگاهی، مشروط به دارا بودن 
تمامی معیارهای ماده ۱ آیین نامه، س��اخته و ارائه کرده  باشند و درآمد 
عملیاتی آن ها در آخرین اظهارنامه مالیاتی ش��رکت کمتر از ۵۰ میلیارد 
ریال باش��د. به نقل از روابط عموم��ی وزارت علوم، از این پس صاحیت 
دانش بنیان ه��ای نوپا توس��ط پارک علم و فناوری آذربایجان ش��رقی، به 
عنوان یکی از ارزیابان ش��رکت های متقاضی دانش بنیانی مورد بررس��ی 

قرار می گیرد.

آغاز فرآیند ارزیابی شرکت های متقاضی دانش بنیانی در پارک فناوری آذربایجان شرقی

عصرآزادی / سرپرستی اسلتان اصفهان: مدیرعامل فضای کار 
اشتراکی آبی سفید در نشستی با خبرنگاران به مناسبت برگزاری 
دومین نمایشلگاه کار در محل مصلای اصفهان با اذعان به نقش 
سلرمایه انسلانی در ارتقای بهلره وری، اهداف این نمایشلگاه را 
معرفلی کارفرمایان و کارآفرینلان موفق، کمک بله ارتقای برند 
کارفرمایلان، معرفی نهادها، آشلنایی با انتظلارات و مهارت های 
مورد نیاز بازار کار و برپایی رویدادهای مختلف در طول نمایشگاه 

بیان کرد. 
محمد کرمانی با اشاره به فعالیت حدود ۲۷۰ نفر و ۳۰ شرکت در فضای 
کار اش��تراکی آبی سفید، گفت: دومین نمایشگاه کار اصفهان با همراهی 
جاب وی��ژن از ۱۱تا ۱۳ دی ماه در مصلای اصفه��ان، میزبان مخاطبان 
ازجمله کارجویان، دانش��جویان و دانش آموختگان، مدیران منابع انسانی 
سازمان ها، اساتید و دیگرصاحبنظران این حوزه خواهد بود. او بیان کرد: 
این نمایش��گاه  به فرصت های اش��تغال و چگونگ��ی ورود به فضای کار، 
مصاحبه، ش��رایط استخدام و انتظارات محیط کار می پردازد. ضمن آنکه 
تفاوت اساس��ی نمایشگاه کار با س��ایر نمایشگاه های شغلی در برندسازی 
منابع انس��انی است که بس��یاری از شرکت ها در این زمینه مشکل دارند. 
مدیرعامل شرکت آبی سفید عنوان کرد: این نمایشگاه پنج سال گذشته 
با مشارکت ش��رکت جاب ویژن برگزار شد اما به دلیل شیوع کرونا تداوم 
نیافت و پس از گذش��ت این برهه، اکنون دومین نمایشگاه برگزار خواهد 
شد. کرمانی با اشاره به مسئله انگیزشی برگزاری این نمایشگاه، بی توجهی 
بس��یاری از ش��رکت ها به منابع انس��انی و اینکه اقدامی بواسطه شرکت 
ها برای ارتقا و بهبود ش��رایط منابع انس��انی صورت نگرفته اس��ت را، از 

دلایل برگزاری نمایش��گاه دانس��ت و افزود: امید است در این نمایشگاه، 
فض��ای رقابتی بین ش��رکت ها برای جذب نی��روی کار و کارجویان ماهر 
ومتخص��ص ایجاد ش��ود. او توضیح داد: از بین ۳۵۰۰ ش��رکت اصفهانی 
که برای حضور در نمایش��گاه کار با آنها صحبت شد، فقط ۶درصد دارای 
مدیر منابع انس��انی مس��تقل بودند و متأسفانه این ش��رکت ها به حوزه 
مناب��ع انس��انی توجهی نکرده اند، نبود حوزه منابع انس��انی و بی توجهی 
به آن منجربه موفق نبودن این ش��رکت ها در ج��ذب و نگهداری نیروی 
کار ش��ده و این مشکل موجب مهاجرت بسیاری از نیروی کار متخصص 
به تهران و خارج از کش��ور شده است. مدیرعامل شرکت آبی سفید بیان 
کرد: تمام رس��انه ها و مدیران دغدغه محیط زیست دارند، اما نبود منابع 
انسانی زودتر از محیط زیست به صنایع اصفهان ضربه خواهد زد و اگر به 
نیروی کارجو و کارآمد در استان اصفهان توجهی نشود، منجر به تعطیلی 
بس��یاری از کارخانه ها و شرکت ها خواهد شد. کرمانی افزود: محدودترین 

منبعی که ش��رکت ها دارند، منابع انسانی است و ما در اصفهان با فقر آن 
مواجه هستیم، همچنین شرکت ها این را احساس نمی کنند که چرا برای 
آن کلمه بازار به کار رفته اس��ت؛ حوزه منابع انس��انی بازار است که باید 
روی آن برندس��ازی و تفکر انجام ش��ود تا اشخاصی که در این زمینه کار 
می کنند، کارآمد باشند. او ادامه داد: متأسفانه سیستم دولتی تنها به نرخ 
اشتغال و نه به کیفیت، توجهی نشان نمی دهد. به همین دلیل ما با وجود 
مشکلات پیش رو سعی کردیم نمایشگاهی برای افزایش کیفیت اشتغال 
و توجه کمتر به نرخ اش��تغال برگزار کنی��م. او در صحبت از تفاوت نرخ 
اش��تغال، بیکاری و کار برحسب استعداد و توانمندی، از بازار استعداد نام 
برد که ش��امل افراد تحصیلکرده و دارای تخصص فنی است که متاسفانه 
دارای نرخ بیکاری ۷۰درصد است و با صنعتی و کارخانه ای بودن اصفهان 
همخوانی ن��دارد. همچنین، درعنوان کارگر س��اده، در بازار کار اصفهان 
ش��غل داریم، اما کارجو نداریم در واقع نرخ اشتغال آن بسیاربالا است. او 
افزود: برگزاری نمایش��گاه کار می تواند به کاهش این چالش کمک کند 
و به منافع کارجو وکارفرما توجه شود. در ادامه، سهیل توکلی مدیر رشد 
بازاریابی ش��رکت جاب ویژن اظهار کرد: نمایشگاه دارای دو سمت کارجو 
و کارفرمااس��ت که به منافع آنها و کل جامعه توجه دارد. او افزود: اگر از 
س��مت کارجو به موضوع نگاه کنیم این نمایش��گاه یک فرصت استثنایی 
است که بتواند به طور مستقیم و بدون واسطه با منابع انسانی سازمان های 
ش��هر خودش صحبت کند، همچنین ب��ا نیازمندی ها و مهارت های آنان 
آش��نا ش��ود و در مدتی کوتاه بتواند رزومه خود را به این سازمان ها ارائه 
نمای��د. از دید کارفرما نیز این فرصت فراهم ش��ده تا رزومه افراد بصورت 

حضوری بررسی و فرایند استخدام سریعتر و ساده تر انجام شود.

از ۱۱ تا ۱۳ دی ماه: اصفهان، میزبان دومین نمایشگاه کار، فرصتی برای فرمایان و کارجویان 

افزایش تولید مستقیماً منجر به تنظیم بازار می شود
رئیس سازمان جهادکشاورزی آذربایجان شرقی از نامحدود بودن میزان تولید در حوزه کشاورزی خبر داد؛

مدیرکل صمت گیلان گفت:

رشد ۲3۰ درصدی سرمایه گذاری صنعتی استان در سال جاری
مدیرکل اجرایی معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری اصفهان خبر داد:

ایمن سازی ۷۰ درصد از بزرگراه های درون شهری

عصرآزادی / سرپرستی استان گیان: مدیر کل صنعت، معدن و تجارت استان گیان گفت: در ۹ ماهه 
سال جاری ۱۵۸ واحد صنعتی با سرمایه گذاری بیش از ۴۷ هزار میلیارد ریال به بهره برداری رسیدند که 

این سرمایه گذاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۳۰ درصد رشد داشته است.
تیمور پورحیدری در جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در استانداری گیلان ضمن اعلام این خبر افزود: 
در ۹ ماهه س��ال جاری ۱۵۸ واحد صنعتی وارد چرخه تولید ش��دند در صورتی که در مدت مشابه سال گذشته 
۱۲۶ واحد تولیدی به بهره برداری رسیدند که رشد بیش از ۲۵ درصدی را در تعداد واحدهای تولیدی ایجاد شده 
ش��اهد هستیم.وی خاطرنشان کرد: اشتغال ایجاد ش��ده واحدهای تولیدی به بهره برداری رسیده در سال جاری 
۸هزار و ۲۵۲ نفر می باشد که از نظر اشتغال زایی رشد ۳۵۳ درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته داشتیم.

دکتر پورحیدری همچنین در خصوص جوازهای تاس��یس صنعتی صادره در ۹ ماهه س��ال جاری تشریح کرد: ۱۱۹ 
جواز در ۹ ماهه سال جاری با سرمایه گذاری ۷ هزار و ۲۹ میلیارد ریال توسط این اداره کل صادر گردیده که از لحاظ 
سرمایه گذاری ۶۵ درصد رشد را نسبت به مدت مشابه سال گذشته داشتیم.مدیر کل صنعت، معدن و تجارت استان 
گیلان همچنین تصریح کرد: در ۹ ماهه س��ال جاری پیش بینی اش��تغال جوازهای تاسیس صادره ۳هزار و ٤۹۰ نفر 

می باشد که با راه اندازی این واحدهای صنعتی اشتغال مناسبی را در حوزه صنعتی در استان شاهد خواهیم بود. 

عصرآزادی / سرپرستی استان اصفهان: مدیرکل اجرایی معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری 
اصفهان از ایمن سازی ۷۰ درصد از بزرگراه های درون شهری اصفهان خبر داد.

حمی��د آقایی با اعلام این خب��ر گفت: تعدد تصادفات و نوع برخورد خودروه��ا با حفاظ های ایمنی موجب 
افزایش هزینه تعمیر و نگهداری گاردریل ها و کاهش ایمنی در س��طح بزرگراه های شهری به ویژه رینگ سوم 
شده بود که با انجام بررسی های فنی، طرح استفاده از نیوجرسی به عنوان جداکننده محورهای بزرگراهی در 

کمیته های تخصصی مصوب و اجرا شد.
او با اعلام اینکه این طرح برای ایمن س��ازی ۷۰ درصد از بزرگراه های درون ش��هری اجرا می شود،  افزود: هر 
اندازه حجم ترافیک و سرعت طرح بالاتر باشد، حفاظ نیز باید از سطح عملکرد بالاتری برخوردار باشد، بنابراین 
طبیعی اس��ت در جاده های با حجم ترافیک و س��رعت بالا از حفاظ هایی همچون نیوجرسی استفاده شود که 

به نگهداری کمتری احتیاج دارند.
مدیرکل اجرایی معاونت حمل ونقل و ترافیک ش��هرداری اصفهان با اشاره به عملکرد مطلوب نیوجرسی در 
رینگ س��وم شهر گفت: از دیگر مزایای اس��تفاده از نیوجرسی جلوگیری از انتشار نور مزاحم بعضی خودروها 

برای راننده مقابل است.
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استاندار آذربایجان غربی گفت: شهرداری های سطح استان، پیگیری های 
لازم جهت تسریع روند ثبت پروانه های ساخت مسکن در حوزه بازآفرینی 

شهری را انجام دهند.
به گزارش روابط عمومی استانداری آذربایجان غربی، محمدصادق معتمدیان عصر 
امروز در جلس��ه شورای تامین مسکن استان، با اشاره به تامین زمین مناسب برای 
ساخت مس��کن افراد تحت پوش��ش نهادهای حمایتی، افزود: رویکرد اصلی دولت 
س��یزدهم، تامین مس��کن برای افراد تحت پوش��ش نهادهای حمایتی چون کمیته 

امداد و بهزیستی می باشد.
وی همچنین با تاکید بر تسریع روند ساخت مسکن برای اقشار کم درآمد استان، 
خاطرنشان کرد: تامین مسکن برای افراد فاقد مسکن بویژه دهک های پایین جامعه 
و تحت پوش��ش نهادهای حمایتی، در اولویت اول طرح نهضت ملی مس��کن بوده و 

پیگیری های لازم در سطح ملی برای تامین اعتبارات مورد نیاز این طرح انجام می 
شود. استاندار آذربایجان غربی به ضرورت ساخت مسکن در حوزه روستایی نیز اشاره 
کرده و افزود: با توجه به تس��هیلات مناس��ب، نرخ پایین زمین و هزینه های ساخت 

کمتر در روستاها، سرعت ساخت مسکن در این بخش سریعتر خواهد بود.
معتمدیان همچنین با بیان اینکه س��اخت مسکن در روستاهای حریم شهرها در 
اولویت باشد، اضافه کرد: اراضی در حریم شهرها و روستاهای نزدیک به شهرها برای 

ساخت مسکن شناسایی و اختصاص یابد.
وی در پایان با تاکید بر تسریع روند احداث مسکن در سطح استان، افزود: تامین 
زمین و آماده س��ازی زیرساخت ها برای طرح نهضت ملی مسکن در آذربایجان غربی 
انجام ش��ده و مرحله احداث مس��کن نیز با تامین تس��هیلات مورد نیاز، با س��رعت 

دنبال شود.

استاندار آذربایجان غربی:

ثبت پروانه های ساخت مسکن در حوزه بازآفرینی شهری تسریع شود
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گرانی مواد اولیه و نبود بیمه؛ از مشکلات 
هنرمندان صنایع دستی ملایر

میلراث  اداره  رئیلس 
گردشلگری  فرهنگلی، 
و صنایلع دسلتی مایلر 
گفلت: گرانی ملواد اولیه 
حمایتلی  بیمله  نبلود  و 
بلرای همه هنرمنلدان از 
جملله مشلکات موجود 
عرصه  فعلالان  پیش روی 

صنایع دستی شهرستان مایر است.
ابراهیم جلیلی در گفت وگو با ایس��نا، اظهار کرد: در س��طح این شهرستان 
در حوزه صنایع دس��تی به طور مس��تقیم ۱۲ ه��زار و ۳۰۰ هنرمند در بیش 
از ۲۰ رش��ته فعالیت می کنند که از جمله این هنرهای دس��تی رشته مبلمان 

منبت است.
وی افزود: از این تعداد حدود ۱۰ هزار و ۳۵۰ نفر به صورت مستقیم و ۳۰ 
هزار نفر غیرمستقیم در رشته مبلمان منبت مشغول به فعالیت هستند، اظهار 
ک��رد: با توجه به ظرفیت فوق با پیگیری ه��ای صورت گرفته در ۲۹ فروردین 
س��ال ۹۸، ملایر توانس��ت عنوان ش��هر ملی منبت ایران را به خود اختصاص 

دهد.
وی ادامه داد: احراز شرایط و ثبت به عنوان شهر ملی صنایع دستی پیش نیاز 
کاندیدا ش��دن برای احراز عنوان ش��هر یا روستای جهانی صنایع دستی است 
که پس از طی مراحل ارسال پرونده مدارک و درخواست برای شورای جهانی 
صنایع دس��تی و متعاقب آن بازدید، مورخ دوم دی س��ال ۹۸ ارزیابی و تأیید 
نهایی از سوی ارزیابان بین المللی و شورای جهانی صنایع دستی انجام شد در 
نهایت در ۹ دی سال ۹۸ با تأیید شورای جهانی صنایع دستی، مبلمان منبت 

ملایر در فهرست شهرهای جهانی صنایع دستی قرار گرفت.
جلیلی اظهار کرد: به اذعان مدیران ارشد وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی، ملایر موفق ترین تجربه  شهر جهانی در کشور است و در کمتر 
ش��هری از شهرهای جهانی در س��طح بین المللی و ملی این حرکت مستمر و 

پرتلاشی که در ملایر دیده می شود را شاهد هستیم.
وی درباره اقدامات مهم شهر جهانی مبلمان منبت، از شرکت فعالان بخش 
خصوصی در نمایش��گاه بین المللی تهران در س��ال قبل و س��ایر نمایشگاه ها، 
افتتاح چندین فروش��گاه و پرداخت تسهیلات، توسعه شهرک صنعتی مبلمان 
منبت، رش��د تولید و ایجاد اشتغال و ... نام برد و خاطرنشان کرد: گرانی مواد 
اولی��ه و نبود بیم��ه حمایتی برای همه هنرمندان از جمله مش��کلات موجود 

است.
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردش��گری و صنایع دس��تی ملایر در ادامه با 
بی��ان اینکه ایران یکی از برترین کش��ورهای دنیا از نظر تنوع صنایع دس��تی 
است، اظهار کرد: ۱۱ شهر و سه روستای ایران در شورای جهانی صنایع دستی 
به عنوان ش��هر و روستای جهانی انتخاب شده اند که دو شهر آن شهر جهانی 

سفال و شهر جهانی مبلمان منبت در استان همدان قرار دارد.
وی با اش��اره به اینکه صنایع دستی این ش��هرها و روستاها در سراسر دنیا 
دارای ش��هرت و شناخته شده هستند، گفت: در س��ال های اخیر مسئولان و 
فعالان صنایع دس��تی در ایران تلاش کرده اند تا ش��هرهای مختلف ایران که 
دارای صنایع دس��تی خاص و ش��ناخته  ش��ده هس��تند را در فهرست جهانی 

شهرهای صنایع دستی ثبت کنند.
جلیلی مطرح کرد: ثبت جهانی شهرها، فرصتی عالی فراهم می کند تا اهالی 
بومی این مناطق برای یادگیری و توسعه صنایع دستی خود، تمایل و اشتیاق 
بیش��تری نشان دهند، ثبت جهانی، باعث ش��هرت بیشتر این صنایع می شود 
و مناف��ع اقتص��ادی و اجتماعی متعددی ب��رای اهالی بوم��ی دارد و  یکی از 

فاکتورهای رشد گردشگری است.

 اتهام تجاوز در پشت صحنه برنامه
 محبوب تلویزیونی

»پائولا عبدل« خواننده 
و داور مسلابقه معلروف 
تلویزیونی امریکن آیدل، 
از تهیه کننلده این برنامه 
بله اتهام تجاوز جنسلی 

شکایت کرد.
به گزارش ایس��نا به نقل از گاردین،  پائ��ولا عبدل به تازگی در لس آنجلس 
شکایت علیه نایجل لیتگو، مدیر اجرایی تلویزیون بریتانی مطرح کرده و مدعی 
موارد متعدد آزار و اذیت در حین س��اخت برنامه های اس��تعدادیابی »آمریکن 

آیدل« و »فکر می کنی میتونی برقصی« شده است.
ن��ه عب��دل و نه لیتگ��و علناً در م��ورد این پرون��ده اظهار نظر نک��رده و به 

درخواست های رسانه ای مختلف برای اظهارنظر پاسخی نداده اند.
عبدل مدعی است اولین مورد آزار و اذیت در یکی از اولین فصل های برنامه 
»امریکن آیدل« در اوایل دهه ۲۰۰۰ اتفاق افتاده است و حدود یک دهه بعد 
نیز این اتفاق در یک جلس��ه کاری در خان��ه لیتگو در لس آنجلس روی داده 

است.
طبق گزارش ها، عبدل از نایجل لیتگو و ش��رکت های سازنده این برنامه های 
تلویزیونی به دلیل تجاوز جنسی، آزار جنسی، خشونت جنسی و سهل انگاری 

شکایت کرده است.
لیتگو در سال ۲۰۱۳ پس از ۱۲ سال به عنوان تهیه کننده مسابقه »امریکن 

آیدل« از این برنامه تلویزیونی اخراج شد.
به گزارش رس��انه های آمریکای��ی، در پرونده دادگاه آمده اس��ت که عبدل 
سال ها به دلیل ترس از صحبت کردن علیه یکی از معروف ترین تهیه کنندگان 
برنامه ه��ای تلویزیون��ی رقابتی که به راحتی می تواند حرف��ه او را از بین ببرد 
و همچنی��ن به دلیل قراردادهای حرفه ای ممنوعیت افش��ای »هر چیزی که 
ممکن اس��ت اطلاعات تجاری محرمانه یا توهین آمیز« تلقی ش��ود، س��کوت 

کرده بود.
این شکایت بر اساس قانون مسئولیت پذیری و آزار جنسی کالیفرنیا تنظیم 
شده است، که از یک سال پیش اجرایی شده و به افراد این امکان را می دهد 
ت��ا در موارد تجاوز جنس��ی، حتی پس از انقضای م��دت محدودیت ها، اقدام 

قانونی کنند.
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عصرآزادی/ محمد فرج پور باسمنجی: 
صنعت عکاس�ی ریش�ه در تبریز دارد و 
بخشی از اسناد و زوایای تاریخی اتفاقات 
مهم دوره قاجار در تهران و تبریز مدیون 
صنعت عکاس�ی اس�ت که از دارالسلطنه 
تبری�ز، آغاز ش�ده اس�ت و قاس�م خان 
شیش�وانی اولین ایرانی در تبریز اس�ت 
که عک�س هایی از فعالیت ه�ای روزمره 
خانه س�لطنت تبری�ز گرفته اس�ت: فتو 
ژورنالیس�م در واق�ع دی�د جدی�دی، از 
مش�اهدات و اتفاق�ات با ظراف�ت و دقت 
نظ�ر و ح�س کنج�کاوی ب�وده و افرادی 
مطلع در امور روزنامه نگاری تصاویر را با 
ذوق و علاقه خلق می کنند تا داس�تان و 
اتفاقی را مس�تند به مخاطب بازگو کنند 
و رخدادها و زندگی را در تاریخ مس�تند 
کنن�د تا به میان مردمی ببرند که ش�اهد 
عینی این اتفاقات از روی تصاویر مستند 
باش�ند و رخداده�ا و اتفاق�ات را لم�س 
کنن�د تا دید بهتری و جامع تری داش�ته 
باش�ند. اسناد تاریخی گواهی می دهد که 
مثل اکثر پدیده های جدید تمدنی، ورود 
و آغاز عکاس�ی ب�ه ایران نی�ز مربوط به 

دارالسلطنه تبریز بوده است.
در برخی اس��ناد تاریخی در سفر هیات های 
سیاس��ی و اقتص��ادی آن روز فرنگ به ایران که 
معمولا مذاکرات آنها در دارالس��لطنه تبریز بود 
عکاس��انی نیز ب��رای ثبت ای��ن دیدارها حضور 
داشتند در دوره پادشاهی محمد شاه حدود ۱۷۰ 
س��ال پیش، عکاس هیات هم��راه روس عکس 
های��ی را از دیدار هیات روس��ی از تبریز و تهران 
ثبت کرده اس��ت ولی در زمان ناصر الدین ش��اه 
که خودش در برخی اسناد تاریخی بعنوان اولین 
عکاس در ایران نامبرده می ش��ود پادشاهی که 
۵۰ س��ال در ایران شاهی کرد و 4۸ هزار قطعه 
عکس هم اکنون در گنجینه کاخ گلستان از زمان 

ناصری نگهداری می شود.
صنعت عکاس��ی در ایران بیش��تر از همین 
دوران رون��ق گرف��ت. البت��ه نقش عکاس��ان 
خارج��ی در رون��ق این هنر در ای��ران حدیث 
مفصلی داش��ته است. طوری که بررسی تاریخ 
فتو ژورنالیسم و عکاس��ی خبری و بطور کلی 
ای��ن صنعت نش��ان م��ی دهد ک��ه مهمترین 
این دوره»آنتوان س��وریوگین«بود.  عکاس��ان 
که با برادرانش در تفلیس از عکاس��ان روسی 
ای��ن هنر را یاد گرفتند و ب��ه همراه برادرانش 
امانوئ��ل و کولیان ب��ه تبریز مرک��ز اقتصاد و 

سیاس��ت ایران قاجار آمدن��د و در تبریز اولین 
عکاس��خانه عموم��ی را در داش مغازه لری راه 
انداختند و اولین عکس��های خبری مطبوعات 
ای��ران نیز متعل��ق به این ۳ ب��رادر گرجی در 
تبریز اس��ت. آنها در تبریز رساله عکاسی»لیبر 
فرانسوی« را به فارسی ترجمه کردند و موجب 
آشنایی بیشتر ایرانیان با صنعت عکاسی شدند 
ک��ه در دارالفن��ون تبریز و تهران این رس��اله 
تدریس می ش��ده اس��ت. تا انقراض قاجاریه 2 
هزار نگاتیو عکس این برادران عکاس به یادگار 
مانده بود که توسط دختر آنتوان از ایران خارج 
و به هلند برده ش��ده و هم اکنون در آرش��یو 
کتابخانه لیدن نگهداری می شود که مجموعه 
عکس های تاریخی مس��جد کبود، باغشمال، 
دارالس��لطنه تبری��ز، ب��ازار، ارک و گنبدهای 

تاریخی و رصدخانه مراغه را شامل می شود.
اس��ناد تاریخی گواهی می ده��د که اولین 
عکاس��خانه ه��ای ش��هری ای��ران در مناطق 
ارمنی نشین تبریز، داش مغازه لری، پستخانه 
کوچه س��ی، مهاد مهین محله سی و…شکل 
گرفته اس��ت. بعدها عبدالله میرزا قاجار نیز با 
تهیه مجموع��ه عکس های تاریخی ابنیه های 
آذربایج��ان و اتفاقات مهم ته��ران در صنعت 

عکاسی ایران نام و آوازه ای یافت.

سردار علی خان، نیز مبتکر اولین عکسخانه 
عمومی در تهران اس��ت و در زمان حضور وی 
در تبریز و مراغ��ه عکس های جالبی از آثار و 
میراث تمدنی این دو ش��هر تاریخی ثبت و به 
یادگار مانده است. میرزا احمدخان عکاسباشی 
نیز در رونق عکاس��ی در ایران دوره قاجار هم 
مطرح اس��ت. اما در این می��ان عکس های به 
دار زدن ثقه الاس��ام و یاران صغیر و کبیرش 

در ۱۰دی س��ال ۱2۹۰ ه.ش اوج غ��م و اندوه 
م��ردم ایران در مقارن با عاش��ورای حس��ینی 
اس��ت که عکس ه��ای خوبی از این وحش��ی 
گری روس ها در دست نیست ولی عکس های 
گرفته ش��ده از آن روز که اوج خفت و رسوایی 
روس ه��ا به ملت ایران اس��ت نعش مبارزان و 
حامیان مش��روطه تراژدی تاریخ معاصر ملتی 
اس��ت که در طول تاریخ از همس��ایه سرکش 
و خائن خود س��تم ها و جنای��ت های زیادی 
دی��ده اند که جدا ک��ردن قفق��از، آذربایجان، 
نخجوان، گرجستان، ارمنس��تان از مام میهن 
جغرافیای ایران اسناد زنده این خیانت هاست. 
اس��تاد امیر ش��هاب رضویان کارگردان سینما 
مجموعه مس��تند عکاس��ی ایران را در آرشیو 
و مجموع��ه خود جم��ع آوری کرده اس��ت و 
معتقد اس��ت ک��ه عکس های »س��تارخان«، 
»باقرخ��ان«، »جعفرخان آذربایجانی«، »میرزا 
علی اصغر امین الس��لطان«، »میرزا حسین خان 
سپهس��الار«، »س��یدجمال واعظ«، »مجلس 
مق��دس ش��ورای ملی«، »س��اختمان مجلس 
پس از تخریب« همگی به این ش��کل تکثیر و 

ماندگار شده است.
بعد از تعطیلی مجلس از دوم تیرماه ۱2۸۷ 
تا فتح تهران توسط مش��روطه خواهان در روز 

22 تیرماه ۱2۸۸ و فرار محمد علیش��اه که به 
دوران اس��تبداد صغیر معروف است، بیشترین 
حرکت عکاسان در تبریز است؛ یعنی همزمان 
آذربایجانی ها.  با گس��ترش مش��روطه خواهی 
می دانیم که تبریز ولیعهد نشین است و بعد از 
تهران، مهم ترین شهر سیاسی ایران در آن دوره 
است. در این ش��هر به دلایل مختلف  سازوکار 
عکاس��ی موجود اس��ت. ولیعهد عکاسباش��ی 
مخص��وص دارد و عاوه بر این تعدادی عکاس 

قفقازی هم در تبریز حضور دارند.
اولین عکس های مب��ارزات آذربایجانی ها را 
عکاسان درباری تبریز گرفتند و پس از آن هم 
عکاسان گرجی و ارمنی هستند که عکس های 
مجاهدین مش��روطه  را می گیرند و آن دوران 
را ثب��ت می کنند. این عکاس��ان عاوه بر ثبت 
چهره ه��ای افرادی نظیر س��تارخان، باقرخان، 
حیدرخ��ان عمواوغلی، افراد رده دوم و س��وم 
مشروطه را نیز به ثبت رساندند. در اینجا باید 
به نقش تاریخی احمد کسروی هم اشاره کرد.

وی با نگارش کتاب »تاریخ انقاب مشروطه« 
عاوه ب��ر تاریخ نگاری، با جم��ع آوری و چاپ 
بخشی از عکس های مش��روطه خواهان، کاری 
ارزش��مند انجام داده اس��ت و بخشی از اسناد 
تصویری مش��روطیت را حفظ کرده اس��ت که 
حتی اگر شما حوصله مطالعه تاریخ مشروطیت 
را نداشته باشید فقط با تورق و نگاهی مختصر 
به عکس ها، با انقاب مشروطیت آشنا می شوید 
و این از کارکردهای مهم عکس های این دوره 
است که هزاران نکته ناگفته را در خود دارد که 

منبع مهمی برای محققان بعدی خواهد بود.
جالب اس��ت که در دوران اس��تبداد صغیر، 
آدم ها از ش��ناخته شدن ترس��ی ندارند، همه 
می دانن��د که اگ��ر حکومت مرک��زی تبریز را 
فت��ح کن��د، مش��روطه خواهان را دار می زنند؛ 
یعن��ی دقیقا همان بایی که حدود ۱۰س��ال 
بعد روس ها بر س��ر مش��روطه خواهان تبریز و 
ثقه الاس��ام و همرزمان��ش می آورند؛ ولی باز 
هم ابایی از گرفتن عکس ندارند. عکاس��ی یک 
فرآیند مدرن و فاخر به شمار می آید. در عکس ها 
می بینیم که مشروطه خواهان لباس های خوبشان 
را می پوشند، قطار فشنگ هایشان را می بندند و 
دو طرف س��تارخان و باقرخان به تعداد مساوی 
و متقارن می نشینند و منظم می ایستند. عکاسی 
تدریجا با مشروطه از دربار خارج شده، بین مردم 
می آید. پیش از آن مردم به آن نیازی احس��اس 
نمی کردن��د و عکس هنوز به عنوان نش��انه ای از 

هویت فردی محسوب می شود.

بیشترین عکس های مستند پربازدید مشروطه در ایران مربوط به 
ستارخان، باقرخان و دار زدن ثقه الاسلام است

دبیر شلورای صنفی نمایش با اشلاره به اینکه برنامه ریزی خاصی برای 
۱۰۰ هزار تومانی شلدن بلیت سلینما تا پایان سلال وجود نلدارد، درباره 
برخی حاشیه های اکران و نیز وضعیت گیشه سینما در سال آینده و موج 

کمدی سازی  اظهارنظر کرد.
همایون اس��عدیان در گفت وگویی با ایس��نا درباره دلایلی که منجر به انتخاب 
دو روز از هفته برای فروش بلیت نیم بها در س��ینماها ش��ده اس��ت، با بیان اینکه 
»فروش بلیت نیم بها در روزهای دوش��نبه و سه ش��نبه پیشنهاد مشترک شورای 
صنفی نمایش و س��ازمان سینمایی بود« توضیح داد: در بررسی هایی که از فروش 
و وضعیت گیش��ه سینماها داشتیم مش��خص بود که روزهای پنجشنبه و جمعه 
سالن ها فروش خوبی دارند و روزهای شنبه و تا حدی یکشنبه فروش افت می کند. 
از آنجا که خیلی ها منتظر روز سه ش��نبه  می مانند ت��ا با بلیت نیم بها فیلم ببینند 
تصمیم براین ش��د تا روز دوش��نبه را هم به طور آزمایش��ی با قیمت نیم بها پیش 
برویم و اگر نتیجه مطلوب بود این روند را ادامه می دهیم؛ یعنی اگر وضعیت فروش 

روزهای سه شنبه با این تصمیم لطمه بخورد این روند را ادامه نمی دهیم.
او درب��اره اینکه چرا این دو روز با یک فاصله زمانی انتخاب نش��دند، گفت: اگر 
روز چهارش��نبه انتخاب می شد منتهی به روزهای آخر هفته بود و احتمال داشت 
در فروش تاثیر بگذارد. روزهای اول هفته هم تقریباً همین شرایط را دارند، ضمن 

اینکه روزهای شنبه قبلًا تست شده بودند و نتیجه خوبی نداشت.
بلیت سینمای خانواده از پفک و پف فیل گران تر است؟

وی اضافه کرد: کلیت ماجرا به این ش��کل بود که ما یک پیشنهاد برای افزایش 
قیمت بلیت داش��تیم ولی بع��د به این تصمیم گیری رس��یدیم.   البته این را هم 
یادآوری می کنم که از یکی دو س��ال قبل قیمت بلیت سینماها را شناور کردیم و 
سینماها می توانستند در هر سئانس  قیمت های مختلفی را عرضه کنند. اما واقعیت 
این است که قیمت بلیت سینما بسیار ارزان است به خصوص در سینماهای مدرن 
چ��ون خرجی که مردم ب��رای پفک و پف فیل می کنند به مراتب بیش��تر از پولی 
اس��ت که برای بلیت س��ینما می دهند. بنابراین این بحث را مطرح کردیم که به 
س��ینماهای مدرن و نیز س��ینماهای ممتاز اجازه دهیم تا در س��ئانس های پیک 
قیمت بلیت را تا س��قف ۸۰ هزار تومان افزایش دهند. البته می دانیم بس��یاری از 
س��ینماها این کار را انجام نخواهند داد کما اینکه برخی صاحبان س��ینما هم این 
مسئله را اعلام کردند ولی مشتریان برخی سینماها در بعضی مناطق شهر هستند 
که این ظرفیت را دارند که در س��انس های پی��ک یا روزهای آخر هفته بلیت ۸۰ 

هزار تومانی بخرند.
اس��عدیان تاکی��د کرد: با توج��ه به افزای��ش هزینه های تولید فیل��م و افزایش 
وحش��تناک هزینه  س��الن های س��ینما مدت ها بود به دنبال افزایش قیمت بلیت 
بودی��م چ��ون به آن نیاز داریم و فکر می کنم با دو روز ش��دن فروش بلیت نیم بها 
، این امکان برای همه با بضاعت های مالی مختلف فراهم می ش��ود تا به تماش��ای 

فیلم ها بروند.
قیمت بلیت به ۱۰۰ هزار تومان می رسد؟

او درباره اینکه آیا این افزایش قیمت از ابتدای س��ال آینده دوباره ادامه خواهد 
شد و آیا در این روند بلیت ۱۰۰ هزار تومانی هم پیش بینی شده است؟ گفت: در 
شرایطی که ما زندگی می کنیم صحبت از فردا هم کمی سخت است چه رسد به 
چند ماه آینده، چون با تورمی روبرو هستیم که نمی دانیم قیمت ها چگونه خواهد 
بود. بر اس��اس آنچه در خبرها منتش��ر ش��ده ما همین الان با تورم نقطه به نقطه 
بالای ٤۰ درصد روبرو هستیم، پس با قطعیت نمی توان گفت که بلیت سینما تا ۶ 
ماه آینده همین رقم خواهد بود، ولی امیدواریم به همین شکل بتوانیم ادامه دهیم 
زیرا واقعیت این است که برای اهالی سینما، تولیدکنندگان و صاحبان سینما باید 

براساس شرایط تصمیم گرفت تا آن ها هم بتوانند به بقای خود ادامه دهند.
دبیر ش��ورای صنفی نمایش درباره اینکه آیا می توان با قطعیت گفت که تا عید 
بلیت ۱۰۰ هزار تومانی خواهیم داشت یا خیر؟ گفت: تا عید قطعاً افزایش قیمت 
نخواهیم داش��ت ولی برای س��ال ۱٤۰۳ نمی توانم از الان چیزی بگویم و شرایط، 
تعیین کننده خواهد بود. وقت��ی در خبرها افزایش قیمت ۳۳ درصدی اینترنت را 
می بینیم معلوم است که افزایش قیمت ها به چه شکل انجام می شود بنابراین فقط 
می توانم بگویم تا آخر اس��فندماه افزایش قیمت نداریم و برای س��ال ۱٤۰۳ همه 

چیز به شرایط اقتصادی و اجتماعی بستگی دارد.

او درباره اینکه افزایش قیمت بلیت تا ۸۰ هزار تومان از چه زمانی اعمال می شود 
و ت��ا چه زمانی ادامه دارد؟ نیز توضیح داد: س��ینمادارها از همین هفته می توانند 
در س��ئانس های پیک، بلیت را تا س��قف ۸۰ هزار تومان بفروش��ند ولی این کار 
کاملا اختیاری اس��ت. درباره بازه زمانی آن هم به طور طبیعی اگر احساس کنیم 
نیم بها ش��دن بلیت روز دوش��نبه بازخورد خوبی دارد و روی فروش روز سه شنبه 
تاثیر نمی گذارد، قطعاً به یک روش تبدیل می شود و ادامه پیدا می کند و به نظرم 
می ت��وان تا عید این را به ش��کل یک آزمون پیش ب��رد چون قطعاً زمان می برد تا 

مردم هم از این موضوع آگاه شوند.
از فروش سینما ذوق زده نشویم

اس��عدیان در بخش دیگری از این مصاحبه پس از اش��اره به ۲۱ میلیونی شدن 
تماشاگران سینما، در پاسخ به اینکه طرح افزایش روزهای نیم بها و نیز طرح های 
دیگری که ممکن اس��ت در ش��ورای صنفی نمایش وجود داشته باشد، چقدر در 
راستای افزایش مخاطبان سینما کارایی دارد؟   بیان کرد: اگر نخواهیم مثل آقایان 
ذوق زده شویم و از این دم بزنیم که ما باعث رونق سینما شدیم و اگر هیجان های 
کودکانه را کنار بگذاریم، باید تلاش کنیم تا مردم را  تا جایی که می توانیم هر چه 
بیش��تر به حضور در سالن های سینما علاقه مند کنیم. برای این کار به یک مکان 
دلچسب و دلپذیر با فیلم هایی نیاز داریم که خوراک فرهنگی مردم را تامین کند، 
حال چه کمدی باش��د چه فیلم غیرکمدی. ما الان در این مجموعه دچار مشکل 
هستیم، به همین دلیل تاکید دارم که نباید ذوق زده شویم و نباید ادعا کنیم که ما 
باعث رونق سینما شده ایم. دو فیلم کمدی داریم که همین الان بیش از ۵۰ درصد 
فروش کل سینما را در سال ۱٤۰۲ بر عهده داشتند. این اتفاق خیلی شعف انگیز 
نیس��ت که آقایان بابت آن هیجان زده می شوند. ما باید تلاش کنیم سرانه اکران و 
فروش بالا رود. باید کاری کنیم مردم سینما را به عنوان یک مکان تفریحی سالم و 
ارزان بپذیرند و بر این ارزان بودن به شدت تاکید دارم و جوسازی هایی که نسبت 
به سینما رفتن یک خانواده مطرح می شود را قبول ندارم چون باید ببینیم همان 
خانواده اگر برای خوردن بس��تنی بیرون رود چقدر خرج می کند یا همان خانواده 

روزانه برای رفت و آمد چقدر خرج می کند.
وی ادام��ه داد: فیلم های کمدی حتماً س��الن های س��ینما را حفظ می کنند اما 
صنعت س��ینما را حفظ نمی کنند و این صنعت ممکن اس��ت دچار آس��یب های 
جدی ش��ود. با اینک��ه اصلًا قصد تخریب فیلم های کمدی را ن��دارم و بابت اکران 
موفقیت آمیز آن ها خوشحالم اما سوق دادن سرمایه به سمت این نوع فیلم ها سبب 
نمی ش��ود که سینما حفظ شود. س��ینما را تفکر و مجموعه فیلم هایی از ژانرهای 
مختلف نگه می دارد. این ذوق زدگی ها ما را صرفاً به سمت فیلم های کمدی سوق 

می دهد که برای سینما خطرناک است.
از پروپاگاندا برای فروش هزار میلیاردی تا ماجرای بازگشت »فسیل« به اکران

او درب��اره اینکه با توجه به خطری که بر آن تاکید دارد چرا در ش��ورای صنفی 
نمایش نسبت به بازگشت فیلم »فسیل« در اکران پایتخت که بیشتر به نظر رسید 
برای ۱۰۰۰ میلیاردی ش��دن فروش باش��د و نیز در برابر اعتراض هایی که دیگر 

صاحبان فیلم ها نس��بت به کمبود س��الن های خود دارند واکنشی نشان داده نشد 
گفت: ابتدا این را بگویم که فروش امسال حتماً از هزار میلیارد تومان عبور خواهد 
کرد اما باز هم این دلیل بر ذوق زدگی و هیجان زدگی نیس��ت، هرچند می توان از 
آن برای پروپاگاندا و شعار دادن استفاده کرد. ماجرای »فسیل« هم اینطور نبود و 
واقعیت این است که بعد از کرونا و شرایط اجتماعی سال گذشته، شورای صنفی 
اساساً نگاه را به اکران تغییر داد و خیلی از مواد آیین نامه را آگاهانه کنار گذاشت 
تا به ش��رایط مطلوب تری برگردیم. هنوز در آیین نامه اکران حداکثر نمایش برای 
یک فیلم می تواند ۱۰ هفته باش��د در حالی که این فیلم بیش از هش��ت ماه است 
که روی پرده سینماهاس��ت و پیش از آن فیلم های دیگری را هم به این ش��کل 
اکران کردیم. ما باید س��رمایه گذاران و تهیه کنن��دگان را ترغیب می کردیم که از 
اکران نترس��ند و مطمئن باشند که می توانیم ش��رایط مناسبی برای اکران آن ها 
فراه��م کرد. این اتفاق برای فیلم های »فس��یل«، »هتل« و پیش تر »بخارس��ت« 
و »انفرادی« و نیز فیلم های جدی رخ داد. درباره »فس��یل« هم دوس��تان به این 
نتیجه رس��یدند که اگر اکران آن در سالن هایی که در اختیار دارد، به پایان برسد 
ش��اید جا برای فیلم های اجتماعی یا فیلم هایی که سئانس کمتری دارند باز شود 
به همین دلیل آن را از اکران تهران برداشتیم اما برگرداندن فیلم به اکران سینما 
یک سوء تفاهم است چون این بازگشت فقط در سئانس های فوق العاده که معمولاً 

۹ شب به بعد هستند، اتفاق افتاد.
وی افزود: درواقع ما شانس��ی را از فیلم های دیگر نگرفتیم و فقط گفته ش��د که 
س��الن ها می توانند خارج از سانس موظف خود »فسیل« را اکران کنند. اگر مطلع 
می شدیم که سینمایی خلاف این روند عمل کرده حتماً با آن برخورد می کردیم. 
البته ما از طریق س��مفا پیگیر بودیم که اکران این فیلم را در س��ئانس های پیش 
از ۹ ش��ب محدود کنیم اما زیرس��اخت آن در س��مفا فراهم نبود. در کل کش��ور 
می توانس��تیم این کار را انجام دهیم ولی اینکه فقط س��الن های تهران را محدود 
کنیم امکان پذیر نبود؛ بنابراین هم به س��مفا و هم به سینماها ابلاغ کردیم که در 

سئانس های روز نمی توانند برای »فسیل« فروش بلیت داشته باشند.
کمدی ها فیلم های دیگر را له کرده اند؟

او درباره اینکه چقدر روی وضعیت اکران فیلم های دیگر نظارت وجود داش��ته 
تا فیلم هایی همچون »ضد« یا »چرا گریه نمی کنی؟« گله مند باش��ند، گفت: در 
این زمینه باید بررسی کنیم ببینیم در کدام سینماها سئانس های کمتری به این 
فیلم ها داده ش��ده است. من مش��خصا فیلم آقای معتمدی )چرا گریه نمی کنی( 
را در س��ینمای س��رگروه پیگیری کردم که آیا در پردیس کوروش در هفته اول 
س��ئانس های موظف داده شده یا خیر که با وجود فروش بسیار پایین، این اتفاق 
افتاده بود اما بعد از دو هفته، س��الن ها دیگر خیلی تحت کنترل ما نیس��تند که 
بخواهیم بگوییم این روند را ادامه دهند. البته برای رعایت عدالت حتما با سالن ها 
ارتباط داریم اما س��الن های سینما به فروش خود فکر می کنند و اگر به نظرشان 
برس��د فیلمی بیشتر فروش می کند آن ها را جابجا می کنند. مسئله جدی همین 
جاس��ت که در شورای صنفی نمایش و وزارت ارشاد در این باره بحث شد که آیا 
فیلم های کمدی، فیلم های جدی و غیرکمدی را له می کنند؟ آیا شانس فیلم های 
دیگر را می گیرند؟ به اعتقاد من قضیه این نیس��ت و با تاکید براینکه باید شرایط 
تنف��س را ب��رای همه فیلم ها فراهم کنیم، اما یک نکته مهم این اس��ت که ما در 
یک ش��رایط اجتماعی زندگ��ی می کنیم که به اعتقاد من عم��وم آن هایی که به 
س��ینما می روند به این خاطر است تا دو ساعت فراموش کنند که کجا هستند و 
چه غم و غصه ای دارند. آن ها به س��ینما می روند که بخندند و هیجان های خود 
را تخلیه کنند. طبیعتاً فیلم های اجتماعی در این برهه با شکست روبرو می شوند 
و نمی توانند خیلی مخاطب برای خود جذب کنند. این را در س��ال های قبل هم 
در مقاطع��ی تجربه کرده ایم و وقتی امید در جامعه زیاد بوده فیلم های اجتماعی 
هم فروش خوبی داش��تند و هر وقت ای��ن روانی و اجتماعی اینطور نبوده فروش 
فیلم های اجتماعی هم کم می ش��ود. ضمن اینک��ه در ماه محرم هم وقتی اکران 
فیلم های کمدی متوقف شد، تاثیری بر فروش فیلم های اجتماعی به وجود نیامد. 
با این حال امیدوارم به ش��رایطی برسیم که تعداد س��الن های سینما آنقدر زیاد 
باش��د که وقت��ی یک فیلم اکران می ش��ود مثلا در تهران بتواند در ۲۰۰ س��الن 
روی پرده باش��د. آن وق��ت اگر عرض این اکران زیاد ش��ود طبیعتاً طول آن کم 

 

خواهد شد.

پاسخ همایون اسعدیان به حاشیه های اکران، بلیت نیم بها و ...
بلیت سینما ۱۰۰ هزار تومان می شود؟

  سردار ملی، سالار 
ملی و ثقه الاسلام در 

کتب تاریخی آکادمیک 
بررسی تحولات 

خاورمیانه قرن ۱۹ 
ماندگارند.

  ۱۰ دی ۱۲۹۰ شمسی 
به دار کشیدن ثقه 

الاسلام و یارانش اوج 
رسوایی روس ها در 

ایران است.


